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editorial 

Estem passant per una època d'eleccions, 
esdeveniment sempre important per la influència 
directa sobre la qualitat de vida de la nostra 
comarca. Uns plebiscits que tenen àmbits 
diferents però que conflueixen en la seva finalitat 
que és la del funcionament normal d'unes 
institucions bàsiques en la nostra societat. 

D'una banda, la Cambra de Comerç ja ha 
acabat el seu procés mitjançant el qual ha renovat 
els components del Ple i ha anomenat el nou 
president, càrrec que serà responsabilitat a par-
tir d'ara del Sr. Josep Donatiu. Aquestes eleccions 
han significat una notable consolidació del sec-

tor turístic que ha guanyat terreny al sector industrial, tradicionalment 
majoritari a la Cambra d'ençà la seva creació. 

D'altra banda, estem a punt de celebrar noves eleccions municipals amb 
tots els canvis que pot comportar, just en un període marcat per temes tant 
importants com la propera celebració dels Jocs Olímpics l'any vinent, 
l'obertura de les fronteres del 1993 i la recessió del mercat turístic. 
Esdeveniments que obligaran a prendre acords importants a aquests nous 
ajuntaments pertal d'afrontar aquests reptes alhoraque s'hauran de resoldre 
també els problemes més quotidians. També voldríem deixar constància 
d'unes altres eleccions, aquestes no tant d'interès general però que afecten 
molt particularment a aquesta casa. Ens referim a les eleccions de l'Associació 
Catalana de la Premsa Comarcal de la qual EL CARRILET forma part i que 
agrupa prop d'un centenar i mig de revistes locals i comarcals de tot 
Catalunya. La renovació de la Junta Directiva ha escaigut amb la celebració 
del 10è aniversari de la seva constitució, enfilant ja una etapa com a entitat 
plenament consolidada i reconeguda dins el món de la premsa catalana i 
nacional. 
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ELECCIONS 
A LA CAMBRA 

Una de les institucions més il·lustres de la comarca, la Cambra de Comerç, 
Indústria i Navegació de Sant Feliu, està passant per un període de renovació, propi 
del seu tarannà i indispensable pel seu normal funcionament: la renovació dels 
òrgans de govern mitjançant eleccions. Aquest procés s'ha anat desenvolupant en 
el transcurs de les darreres setmanes i ha culminat amb l'elecció del president pel 
vot directe dels 21 membres del Ple. L'escollit per ocupar aquest càrrec ha estat 
Josep Donatiu que substitueix en aquesta tasca a Robert Pallí després de presidir 
la institució al llarg dels últims quinze anys. 

La Cambra de Comerç de Sant Feliu es 
constituí el 19 de febrer de 1905 com a 
«Corporació de Dret Públic per a la 
representació i foment dels interessos del 
Comerç, la Indústria, la Navegació i els 
Serveis i com a òrgan consultiu de 
l'Administració Pública» en un període en 
el qual la indústria surera era el motor de 
l'economia de la comarca; conseqüentment 
aquest sector ha tingut sempre un pes 
específic important en el si de la Cambra, 
només desplaçat per la pujança del sector 
turístic. Durant els primers anys de 
funcionament les oficines estaven 
instal·lades en el número 23 de la Plaça de 
la Constitució de Sant Feliu. A partir 
d'aleshores l'activitat és progressiva i con-
tinuada i només alterada per l'esclat de la 
guerra civil espanyola: el 1909 canvia de 
seu traslladant-se al segon pis d'un nou 
edifici al passeig dels Guíxols; el 1911 es 
crea un butlletí, es divideix la institució en 
les seccions de Comerç, Indústria i 
Navegació i s'aprova la demarcació defini-
tiva; el 1928 es crea la comissió 
administrativa de Ports i es reforma el 
Reglament interior; el 1932 pateix una greu 
crisis econòmica que fa que disminueixin 
els ingressos; en el període de Guerra Civil 
se suspenen les activitats per reemprendre-
les el 1939 malgrat que el Ministeri 
d'Indústria crea la «Rama del Corcho» que 

es fa càrrec de gran part de l'activitat prin-
cipal que es basava en aquesta indústria. 
Es a partir de 1947 que hi ha els primers 
intents de promoure el turisme, intents que 
es materialitzen el 1957 amb la creació de 
la Comissió d'Iniciatives pel Foment del 
Turisme. El 1956 les oficines es traslladen 
a la carretera de Palamós número 6 fins 
que el 1985 es compra la Casa Patxot on 
es trasllada l'any següent. 

La demarcació de la Cambra comprèn 
els municipis de Cassà de la Selva, 
Llagostera, Vidreres, Santa Cristina d'Aro, 
Castell-Platja d'Aro, Sant Feliu de Guíxols 
i Tossa de Mar i en són part integrant totes 
les persones naturals i jurídiques que 
exerceixen activitats econòmiques 
relacionades amb el comerç, la indústria, 
la navegació, el turisme i els serveis, havent-
hi d'aportar per contribució obligatòria el 
2% de la llicència fiscal en tots els casos 
més el 4% sobre els rendiments d'activitats 
empresarials i professionals o el 1,5% so-
bre l'import de la quota bonificada de 
l'impost de societats. En contrapartida, tots 
els censats tenen dret a participar com a 
electors i a ésser elegits com a membres 
del Ple de la Cambra, òrgan suprem i 
representació de la institució el qual consta 
de 21 membres que representen els 
diferents sectors de l'activitat econòmica i 
que té com a missió adoptar les línies 
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mestres d'actuació corporativa, les quals 
es desenvoluparan mitjançant el Comité 
executiu que actua com a òrgan permanent 
de gestió, administració i de proposta estant 
format pel president, representant de la 
Corporació i executor material dels acords 
adoptats, el vice-president, el tresorer, el 
comptador i cinc vocals; tots ells són elegits 
entre els membres del Ple. Amb la finalitat 
d'assessorar als anteriors estaments, hi ha 
establertes unes comissions consultives 
que en l'actualitat són les de Comerç inte-
rior, Turisme, Ordenació del territori, 
Comerç Exterior i Indústria i Relacions 
Públiques i Promocions. 

Els membres poden accedir també a un 
ampli ventall de serveis, importants pel 
desenvolupament de l'activitat comercial i 
que no sempre són aprofitats com caldria. 
Aquests serveis es basen en cinc punts 
importants: el comerç interior, el comerç 
exterior, els arbitratges, l'ordenació del 
territori i la coordinació amb les cambres 
catalanes. El primer epígraf contempla un 
sector tan important com és el comerç i els 
sen/eis concrets que s'ofereixen són estudis 
sobre la distribució comercial a la 
demarcació, informació i promoció dels 
productes i serveis de la demarcació pertot 
el país, un gabinet d'assessorament tècnic 
al comerç, viatges professionals, informació 
sobre l'I.V.A. i cursos i altres activitats de 
formació sobre temes comercials. D'entre 
tots cal remarcar el Gabinet 
d'Assessorament al comerç per l'ajut que 
suposa pel comerciant per tal de buscar 
so ucions a problemes concrets, organitzant 
debats i reunions i fent estudis puntuals 
que es fan arribar a les àrees de decisió 
corresponents; també l'organització de 
cursos és una eina indispensable pel 
reciclatge de comerciants i treballadors. 
Són habituals de cada any els cursos 
d'idiomes i de temàtica molt específica 
com comptabilitat, màrqueting, tècniques 
de venda, aparadorisme... El segon punt 
es centra en assessorar sobre les 
operacions de comerç exterior 
especialment en matèria aranzelària, 
operacions que presenten abundància de 
reglaments i tràmits; els serveis que 
s'ofereixen són estudis, documentació i 
informació sobre mercat exterior i 
organitzacions internacionals, informació 
sobre aranzels i règims aduaners, repertoris 
d'empreses exportadores, organització de 
prospeccions de mercats i de missions 
comercials, assessorament sobre 
arbitratge, tramitació de llicències 
d'importació i exportació, expedició de 
certificats d'origen i legalització i visat de 
factures, relació amb altres cambres, cur-
sos de formació en comerç exterior i 
assessorament de comerç exterior en ge-
neral. La Cambra pot actuar també com a 
àrbitre per dirimir controvèrsies mercantils; 
pel que fa a l'ordenació del territori realitza 
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estudis, actua com a representant de 
l'activitat econòmica en els projectes 
urbanístics i en les ordenances municipals, 
realitza estudis referits als polígons 
industrials i certificacions i tràmits diver-
sos. Per últim, és notable la possibilitat 
d'accés a més dades que es poden obtenir 
per l'estreta relació de les cambres catala-
nes entre si. 

LA CAMBRA, MOTOR DE 
LA PROFESSIONALITZACIÓ 

Com hem esmentat anteriorment, 
malgrat la diversitat de serveis que 
s'ofereixen i les activitats que s'organitzen 
encaminades principalment a la preparació 
i informació de treballadors i empresaris, 
són ben pocs els qui aprofiten aquestes 
oportunitats per reciclar-se professio-
nalment. Només cal observar les 
estadístiques d'utilització d'aquests serveis 
i comparar-les amb el cens de llicències 
fiscals per arribar a fer-se una idea del 
rendiment que se'n obté. Així, en el cas 
d'uns creixements que resulten imprescin-
dibles com és el cas dels cursets d'idiomes, 
la mitjana d'assistència durant els quatre 
últims anys ha estat de 20-23 alumnes per 
curs. I pel que fa a cursets de temàtica més 
específica com comptabilitat, vendes, 
aparadorisme, etc... la mitjana dels últims 
anys en prou feines arriba a la quinzena 
davant un total de llicències fiscals de 
serveis I comerç de 6099. Perquè, doncs, 
aquesta resposta tan poc positiva a unes 
accions que sovint són reclamades 
públicament per agrupacions de 
comerciants i industrials als organismes 
públics però que a l'hora de la veritat la 
resposta no es satisfactòria? 
Malauradament, la visió de futur i la 
conscienciació de cara a aquest per part 
del nostre empresariat i també dels 
treballadors és encara minsa i malgrat els 
esforços reals per part de la Cambra per tal 
de dotar a comerciants, industrials i 
treballadors del nivell de capacitació 
necessari per afrontar un futur que exigeix 
cada vegada més una alta professio-
nalització, la resposta general és el desin-
terés i l'apatia; i això es produeix, sovint, 
barrejat amb les queixes per una tempora-
da dolenta o amb la no gaire positiva marxa 
del negoci. Cada any són menys els cursets 
de formació que s'organitzen, ja que a part 
de la poca assistència que descrivíem 
anteriorment, és també habitual el fet de 
convocar cursets que després s'han de 
suspendre per la manca de matrícules, tot 
i haver divulgat mitjançant publicitat, cartes 
personals i fins i tot trucades telefòniques 
a convocatòria. La indiferència s'estén 
també a les associacions de comerciants i 
a les pròpies institucions públiques. Els 
primers, haurien d'ésser els principals 

Any Indústria Comerç Serveis Navegació 

1973 1001 1638 2591 1 
1977 1086 1652 3116 2 
1980 1484 1699 3926 3 
1987 1791 2148 3656 4 
1990 1858 2244 3855 4 

RESUM DE DESPESES PER CAPÍTOLS. 
EVOLUCIÓ PRESSUPOSTOS 5 DARRERS ANYS. 

TOTAL DESPESES % VARIACIÓ 
CAPÍTOL DESPESES 1987 1988 1989 1990 1991 

6.01 Despeses de Personal 3.937.000.- 4.426.000.- 5.625.000.- 6.870.000.- 7.850,000,- 14,26 

6.02 Despeses de Local 760.000.- 1.035.000.- 1.235.000.- 2.925.000.- 2.075.000.- 29,06 

6.03 Despeses de Material 3.190.000.- 2.885.000.- 3.265.000.- 3.685.000.- 4.700.000.- 27,54 
6.04 Relacions Públiques 300.000.- 300.000.- 300.000.- 600.000.- 250.000.- 58,34 

6.05 Publicacions i Subscripc. 500.000.- 550.000.- 650.000.- 875.000.- 975.000.- 11,42 

6.06 Viatges i Dietes 475.000.- 475.000.- 500.000.- 600.000.- 600.000.- 0 
6.07 Formació 1.025.000.- 2.077.000.- 2.175.000.- 2.450.000.- 2.550.000.- 4,08 
6.08 Est. i Ass. Tèc. Com., Ind. 1.025.000.- 1.025.000.- 1.025.000.- 3.225.000.- 4.575.000.- 41,86 
6.09 Uotges, Fires i Exposic. 151.000.- 151.000.- 400.000.- 500,000.- 1.850.000.- 270 
6.10 Despeses d'Altres Serveis 475.000.- 800.000.- 925.000.- 950.000.- 975.000.- 2,63 

6.11 Quotes a diferents Organis. 605.000.- 605.000.- 555.000.- 610.000.- 905.000.- 48,36 

6.12 Impostos 184.000.- 194.000.- 255.000.- 290.000.- 325,000,- 12,06 

6.13 Amortitz. 1 Despes. Financ. 3.373.000.- 3.673.000.- 3.673.000.- 3.673.000.- 3.673.000,- 0 

6.14 Fons de Reserva 350.000.- 372,000.- 421.000.- 600.000.- 650,000,- 8,33 

6.15 Imprevistos 21.000.- 28.000.- 21.000.- 25.000.- 25.000.- 0 

16.371.000.- 18.596.000.- 21.025.000.- 28.343.000.- 31.978.000.-

+ 13,6 +13.06 + 34,81 + 12,82 

NÚMERO DE LLICÈNCIES FISCALS PER MUNICIPIS. ANY 1990 

POBLACIÓ CASSA PUTJA S.FEUU STA. LLAGOS- TOSSA 
ACTIVITAT SELVA D'ARO DE Giri. CRIST̂RO TERA DE MAR VIDRERES TOTALS 

INDÚSTRIA 297 282 551 181 223 162 162 1.858 

COMERÇ 219 595 760 81 173 292 124 2.244 

SERVEIS 377 847 1.006 235 371 750 269 3.855 

893 1.724 2.317 497 767 1.204 555 7.957 
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La casa Patxot, actual estatge de la Cambra de Comerç. 

divulgadors de la tasca de la Cambra i 
tanmateix, els qui fomentessin els cursets 
i activitats que més precisa el seu sector. 
Però normalment, la majoria acaben essent 
inoperatives i escassament dinàmiques. 
Els segons haurien d'analitzar més 
profundament els suggeriments que en 
matèria econòmica planteja la Carnbra, 
com a institució que recull la problemàtica 
del sector econòmic i que sovint planteja 
les solucions possibles, fruit de l'estudi i 
anàlisi de les dades que la Cambra té a 
l'abast. 

En el fons d'aquest tema hi roman latent 
la problemàtica de la professionalització, 
principalment del sector del comerç i els 
serveis. En aquest sentit, el paper de la 
Cambra és fonamental com a vehicle 
d'incentivació i de professionalització per 
elevar el nivell d'imatge i eficàcia d'aquest 
sector tan important a la nostra comarca. 

JOSEP DONATIU PROCLAMAT 
NOU PRESIDENT DE LA CAMBRA 

Durant les últimes setmanes s'ha produït 
en el si de la Cambra el normal procés 
d'elecció de tots els càrrecs del Ple i que ha 
culminat amb la proclamació del president, 
càrrec pel qual el Ple ha elegit a Josep 
Donatiu. 

La composició del Ple de la Cambra 
després d'aquestes eleccions és el següent: 

GRUP - 1 ALIMENTACIÓ 

JUAN LUIS BRUSI i MOLINAS 
JOAQUIM CLARA i ESTANOL 

HOTELERA MURLA, S.A. = ESPERAN-
ÇA MURLA i JANO 

GRUP - 2 TÈXTIL 

BUENOS LIBERTO, S.A. = JOSEP AIL-
BÓ i JUNCA 
METROPOL BOUTIQUES, S.A. = MAR-
MARTÍ JUANOLA i BOHERA 

GRUP - 3 FUSTA, SURO, PAPER I ARTS 
GRÀFIQUES 

CORK UNIÓN, S.A. = ROBERT MAYMÍ i 
BÜXO 
FRANCISCO OLLER, S.A. = FRANCIS-
CO NADAL i OLLER 
JUAN RICH XIBERTA, S.A. = LLUÍS 
RICH i BOSCH 
VANCELLS & CIA, S.A. = ROGELI VAN-
CELLS i MOLINAS 
SERRERIES GAROLERA, S.L = JOAN 
GAROLERA i MATAMALA 

GRUP - 4 PELL I CAUTXÚ 

CALZADOS GUBAU, S.A. = JOSEP Sl-
SIBILS i ENSESA 

GRUP - 5 PRODUCTES QUÍMICS 

EMIVAL, S.L. = PERE GIMBERNAT i PU-
JADAS 

GRUP 6 - CONSTRUCCIÓ, VIDRE I 
CERÀMICA 

MEDIOLANUM, S.A. =VICENTECARME-
NATI i FRANCIA 

CONSTRUCCIONES R. SALA, S.A. 
= RAIMUNDO SALA i FORT 

GRUP - 7 METALL 

TALLERES PERNAL, S.A. = ISIDRO 
PERNAL i COMAS 
COMERCIAL METROPOL, S.A. = 
JOSEP DONATIU i JUNOUÉ 

GRUP - 8 AIGUA, GAS I ELECTRICITAT 

GERUNDENSE DE SERVICIOS, S.A. 
= SEGUNDINO BERGANTIÑOS i TOMÉ 

GRUP-9 DIVERSOS 

CASAS MASGRAU, S.A. = NARCÍS 
CASAS i MASGRAU 
PETER KLAUS KOSIDLO 
BANCO HISPANO AMERICANO, S.A. 
= JORDI DONATIU i TEJERO 
ALBERT MARTÓN i GUILLEM 

Amb l'elecció de Josep Donatiu com a 
president, el grup que el presentava recolzat 
per l'Associació Turística Guixolenca, els 
membres de CiU i altres independents, 
varen guanyar als històrics encapçalats 
per Josep Sibils i Robert Maymí els quals 
varen quedar fora del Consell Executiu de 
la Cambra. 

Dels 21 membres que té el Plenari, 20 
varen acudir a la votació del Consell 
Executiu. D'aquests 11 varen donar el seu 
vot a Josep Donatiu com a president mentre 
que l'altre candidat, Josep Sibils en va 
rebre 8. Gairebé el mateix va succeir en 
l'elecció dels vice-presidents: Vicente 
Carmenati va tenir 11 vots davant dels 11 
de Robert Maymi el qual es va quedar amb 
9 en la votació de vice-presidents primer i 
Esperança Murlà en va rebre 11 contra els 
9 de Rogeli Vancells per a l'elecció del 
vice-president segon. 

En els altres càrrecs, Jordi Donatiu va tenir 
17 vots i es va proclamartresorer, Peter Kosidio 
12 pel càn-ec de comptador i els vocals Pere 
Gimbemat i Albert Marton 11 cadascun i Martí 
Juanola i Raimundo Sala, 12. 

La dura batalla que es va produir entre 
els dos grups que volien accedir al domini 
del Comité Executiu, i que volia ser amagada 
tant sí com no per persones alienes a la 
Cambra, es va resoldre a favor del grup 
recolzat per l'Associació Turística. L'entesa 
entre els dos grups no fou possible i tot i que 
es va arribar a oferir una vice-presidència al 
sector dels històrics. Amb tot, els membres 
de l'executiva volen deixar enrera aquestes 
disputes i treballar per a la Cambra. 

Nova junta, doncs, i molta feina per 
endavant per el nou Comité Executiu de la 
Cambra de Comerç. Indústria i Navegació 
de Sant Feliu de Guíxols. 

SALVADOR CALABUIG 
PERE BARREDA 
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vago-correu 

Sense ànim d 'o fendre a les 
autoritats o a la Conselleria d'Obres 
dei poble aprofito ara que han fet obres 
a la carretera que va a Santa Cristina 
per parlar del tros de la carretera que 
va a S'Agaró, és a dir, del tram amb 
què varen tapar el torrent. M'agraden 
les millores, però si s'acaben. 

Sembla que hi ha el costum de que 
si una cosa l 'ha començada un 
Ajuntament, quan entra un altre partit 
no la puguin acabar. Dic això perquè ja 
he vist en un altre poble que la millora 
començada durant la guerra varen 
tardar anys en acabar-la els que 
governaren després. No voldria cansar-
vos parlant de les millores però, si us 

plau, no es podria acabar de fer la 
vorera on abans hi havia el torrent?. 
Penseu que més d'una senyora hi ha 
caigut ja que amb el graó que actua 
d'obstacle, perquè al darrera és fons, 
és perillós. Potser si ens fan el favor 
d'arreglar-ho guanyin vots i simpatia i 
si no ho fan es podria dir que ni uns ni 
els altres. Mercès per la vostra atenció. 

JOSEP MORA 

Per a iniciar la seva Escola, el Club 
de Golf Mas Nou ha confeccionat una 
oferta de classes de golf per a tota la 
gent resident a les poblacions veïnes 

de Sant Feliu de Guíxols, Platja d'Aro, 
Calonge, Palamós i Santa Cristina 
d'Aro. 

En aquesta oferta, que s'allargarà 
fins el proper 15 de maig, hi ha preus 
reduïts tant per a les classes individuals 
com per a les col·lectives. A més, els 
diumenges hi haurà classes especials 
per a nens i gent jove. 

L'Escola, que està dirigida pels 
senyors Ildefonso Torrado i Pedro 
Martínez, té a la seva disposició un 
camp de pràctiques, dos «greens», 
unazonad'»approach» i un recorregut 
de 9 forats curts molt divertit i atractiu. 

CLUB DE GOLF MAS NOU 

ASSEGURANCES 

CARRANZA 

EDIFICI SAROMER 

Ora . Sant Feliu de Guíxols, s /n 
® 81 93 47 
PLATJA D'ARO(Girona) 

si té qualsevol problema culinari 
i vol quedar bé, 

vingui a veure'ns 

CARNISSERIA - XARCUTERIA 
•Productes Casolans-

Plaça d'Espanya, 11 
Telèfon (972) 32 41 40 

17220 SANT FELIU DE GUÍXOLS 
(Girona) 
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Butano 
Castillo, s.a 

Distribució de gas butà i propà envasat 
Instal·lacions 

Calefacció modular 

central: c/Ample, 10 - Telèfon 314934 • 17230 PALAMÓS 

p. dels Guíxols, 11-16 
Telèfon 322008 
17220 SANT FELIU DE GUÍXOLS 

Mestre Sagrera, 8 
Telèfon 304503 

17200 PALAFRUGELL 



ELS NOSTRES OCELLS No Ho SÓN 
Durant les jornades d'anellament 

d'ocells {El Carrilet, núm. 19) que 
membres del Grup de Natura Sterna 
portàrem a terme els dies 22 i 23 de 
desembre del passat any, al terme 
municipal de Castell-Piatja d'Aro, 
aconseguírem els primers controls 
estrangers. 

Per a uns anelladors, què és fer un 
control?. Doncs és capturar un ocell 
que ja havia estat anellat per un altre 
grup. Això constitueix un dels objectius 
principals de l'anellament d'ocells, ja 
que proporciona una informació molt 
valuosa. 

Es van capturar quatre repicatalons 
(Emberiza schoeniclus), dos anellats 
a França, un a Noruega i un altre a 
Finlàndia. Els repicatalons són ocells 
típics d'aiguamoll, de la mida d'un 
pardal. A l'hivern s'escampen per 
camps i erms per a procurar-se aliment. 
Quan comença a fosquejar, busquen 
un canyissar per ajocar-se. A casa 
nostra hem anat eliminant les zones 
inundades on creix el canyís i els llocs 
on encara en queda aguna resta 
sembla que aviat es podran comptar 
amb els dits d'una orella. 

Es van anotar les inscripcions de 
les anelles i, als ocells, se'ls va deter-
minar l'edat, el sexe, i se'ls va prendre 
una sèrie de mesures estàndard (pes, 
longitud alar, grau d'engreixament). 
Seguidament se'ls va retornar la 
llibertat. Totes les dades obtingudes 
es van comunicar ràpidament a Grup 
Català d'Anellament el qual les farà 
arribar a través d'una Coordinadora 
Europea a les centrals anelladores dels 
països corresponents. Al f inal la 
informació arribarà als anelladors 
«d'origen». Aquests, per la seva ban-
da i, invertint la ruta, ens faran arribar 
tota la informació que tinguin d'aquests 
ocells. 

Aquest procés triga un temps, i 
encara no disposem de la informació 
d'origen. De tota manera hi ha una 
cosa certa: aquests ocells concrets 
han viatjat, pels seus propis mitjans, 
des dels països esmentats fins a casa 
nostra, on passen l'hivern. Això no és 
pas cap fet extraordinari, fa milers 
d'anys que ho fan. Ara bé, la constatació 
física del fet, el tenir a les mans la 
prova de que aquells ocells havien 
estat a terres tan llunyanes, hem va fer 
pensar... 

Aquells petits trocets de metalls a 
les potes d'uns ocells hem deien que 
els països i les fronteres són invencions 
dels homes i que, animals, plantes i 
elements atmosfèrics, res no en saben 

Repicatalons (Emberiza schoeniclus). 

d'això. La Natura és una sola i les 
ac tuac ions en un punt concret 
repercuteixen a la resta. Quan hi ha un 
accident a una central nuclear, el núvol 
radioactiu o els animals contaminats 
no s 'a turen a les duanes. La 
contaminació atmosfèrica produïda a 
un lloc concret, produeix pluges àcides 
a cents de quilòmetres de distància. La 
ut i l i tzació ind iscr iminada de 
determinats pesticides pot afectar 
g reument les pob lac ions d 'aus 
insectívores, moltes d'elles migradores. 
Així podríem anar enumerant una llista 
inacabable d'exemples, més o menys 
evidents, d'efectes que tenen la causa 
or ig inadora lluny del lloc on es 
produeixen. 

Resulta, doncs, que la protecció i ei 
respecte de la Natura és un deure, no 
tan sols cap a nosaltres mateixos i el 
nostre entorn més proper, sinó envers 
a la resta del món. Si fem qualsevol 

mal als repicatalons (els matem, 
n'eliminem els llocs de repòs, etc.), 
noruegs, finlandesos, o francesos ens 
poden demanar explicacions. Si ells 
els respecten i els cuiden per a ells 
mateixos i per a nosaltres, els hem de 
correspondre. I com això, tot. 

La conclusió final és que, com l'aire 
que respirem, els animals, les plantes, 
les muntanyes, etc. no són tan 
exclusivament nostres com pensem. 
Que són del món sencer perquè, en 
definitiva, constitueixen el món. I és 
que nosaltres mateixos som una part 
d'aquest món i, ens agradi o no, 
conscientment o inconscient, estem 
fatalment lligats a la seva sort. Si som 
capaços de influir-la, més val que sigui 
per a bé. 

CARLOS ALVAREZ CROS 
Membre del 

Grup de Natura Sterna 
El CARRILET 



INSTALACIONES 

LLUM 
AIGUA 

CALEFACCIÓ 

Ctra. Sta. Cristina, s/n - Tel. 81 8013 - PUMJA D'ARO (Girona) 

DISCO B.B. 
11 

PLATJA D ARO 

CARNS, CARGOLS, ESCALIVADA... 

Tot a la brasa. 

Obert a partir de les 20 h. 

Tel. 817375 PLATJA D'ARO 

Garaje L. DILMÉ 

ctra. Santa Cristina 
Telèfon 81 7688 
PLAYA DE ARO 

PRODUCTES DE MANTENIMENT 
HOSTALERIA I INDÚSTRIA 

Distribuïdor de 

ÇCAMP) iSPARTAN E 

Tel. (972) 81 8470 
ctra. Sta. Cristina -17250 PLATJA D'ARO - CASTELL D'ARO 



LA RÀDIO MUNICIPAL 
TÉ DRET A VIURE 

La campanya està servida... Sota 
eslògans com «La radio privada es 
transparente en su gestión y juega lim-
pio», «La privada es independiente 
gracias a la autofinanciación», «La radio 
privada es garantía de libertad», o amb 
d'altres més expeditius com «La radio 
pública responde a intereses políticos», 
el sector de la ràdio comercial o privada 
ataca pel dret. 

Al cap i a la fi, és una plana més de la 
Marga i atrafegada historia de les 
emissores municipals. 

Des de l'obertura de la primera 
emissora municipal fa més de deu anys, 
s'han orquestrat tot un regitzell de 
campanyes per part d'alguns sectors i 
encaminades a desestabil i tzar la 
consolidació d'aquest fenomen de la 
comunicació social que són les emissores 
municipals. 

Primer: la indefinició política davant 
uns mitjans que no deixaven clar quin 
valor polític comportaven (sembla que 
això s'està superant). 

Segon: La llarga lluita per a la 
legalització (procés que encara no s'ha 
acabat del tot). 

Tercer: l'escomesa frontal d'entitats 
que es diuen representatives d'interessos 
generals i que reclamen taxes legals a 
uns mitjans sense marc legal. 

Ara la campanya, anunciada sense 
subterfugis, promoguda pel sector privat 
de la radiodifusió, que tot i que dirigeix el 
seu punt de mira cap a la ràdio pública en 

general, el cert és que no enganya a 
ningú que el que ha mogut aquesta ini-
ciativa de la ràdio privada és el Projecte 
de Llei d'Organització i Control de les 
Emissores Municipals que ha d'aprovar 
el Congrés, el projecte de la qual és 
favorable a l'emissió de publicitat per 
part de les emissores municipals. 

L'Associació Espanyola de 
Radiodifusió Privada (AERP), justifica la 
seva protesta contra aquesta llei pel fet 
que les emissores municipals entrin en 
el mercat comercial. No entraré en 
consideracions en aquest aspecte, ja 
que crec que queda clar en el manifest 
fet públic per l'Associació d'Emissores 

Municipals de Catalunya (EMUC). 
El que des de la meva opinió preocu-

pa veritablement a aquest sector de la 
ràdio privada, no és tant el repartir el que 
anomenen «pastís publicitari», que per 
altra banda, la part assequible a les 
emissores municipals és ínfim en 
comparació amb el que gira aquest 
sector, sinó que el centre d'aquesta 
postura radical es troba en l'audiència 
que dia a dia segueix lafreqüència de les 
emissores municipals, que amb el temps 
i malgrat tots aquests entrebancs saben 
millorar la qualitat del seu servei social, 
un servei que és l'únic objectiu de benefici 
que persegueix una emissora municipal. 

D'altra banda penso que és llastimós 
que, mentre per un costat el fenomen de 
les emissores municipals a Catalunya i 
Espanya és analitzat per estudiosos de 
la Comunitat, al país, aquestes emissores 
hagin de justificar constantment la seva 
existència, lluitant contínuament per la 
seva supervivència. 

D'una manera o altra, la campanya 
d'aquest sector de la ràdio comercial ha 
d'estar abocada al silenci social, perquè 
sinó, de res hauran servit deu anys de 
lluita i de treball per a la implantació d'un 
dret constitucional: l'existència de les 
emissores municipals. 

MANEL CERDÀ i ALSINA 
Director de Ràdio Palamós 

Emissora Municipal 

EL MANIFEST D E L ' E . M . U . C . 
1. La ràdio municipal és un dret basat en la Constitució 
i en la ilei de Bases de Règim Local, un dret dels 
ciutadans de disposar d'informació suficient sobre la 
realitat locai, i inscrita dins l'obligació dels ajuntaments 
de facilitar la informació i participació dels habitants del 
municipi. La ràdio municipal és un dels mitjans més 
idonis per a aquestes finalitats. 

2. Atès que la majoria d'ajuntaments —especialment els 
de les poblacions que per les seves característiques 
més necessiten la ràdio local— no disposen de recursos 
suficients per afrontar tot el cost d'aquest servei, és 
imprescindible deixar obert el seu finançament a través 
de la publicitat. 

3. El mateix comerç local no pot accedir a les grans 
cadenes, mentre la ràdio municipal és el mitjà adequat 
per a la promoció econòmica de la pròpia comarca. 

4. Pensem que és un error de la ràdio privada el pensar 

que la publicitat que va a la ràdio municipal redueix el 
pastís «que correspon a la ràdio privada», ja que es 
tracta de mit jans diferents i d 'àmbits diferents. 
Segurament l'autèntica preocupació està en la porció 
d'audiència que pren la ràdio municipal, però en el joc 
lliure del dial l'oient està obert a totes les opcions. 

5. Demanem a la ràdio privada una actitud oberta 
d'acceptació i de col·laboració, en lloc d'aquestes accions 
agressives contra la ràdio municipal, i en general, contra 
la ràdio pública. 

6. Conf iem p lenament que els d i ferents grups 
parlamentaris del Senat, donaran la seva aprovació al 
text aprovat pel Congrés, consolidant així un dels 
fenòmens de comunicació més genuïns i més 
progressistes del nostre país, arrelat a cada poble, vila 
i ciutat, i eina important de l'aprofundiment democràtic. 

23 de febrer de 1991 
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EL JOVENT DE SANTA CRISTINA 
D'ARO: EL NOSTRE FUTUR 

Vivim molt de pressa, l'experiència que podem agafar, serà molt diluïda. 
Necessitem gent amb suficient preparació, per suplir el que el temps ens 
ensenyava. 

Aquí és on la joventut té un paper fonamental, per un millor desenvolupament 
d'un poble. La seva opinió s'ha de tenir en compte: és el nostre futur. 

- T'agrada el poble on vius? 
- Sí, ens hi trobem molt bé. 

(Anglada, Costa, Nitu's) 

- Què hi trobes a faltar? 
- A nivell del que és el poble, si el 

comparem amb els altres pobles dels 
nostres voltants, tenim més coses de 
les que necessitem. A nivell d'activitats, 
qualsevol cosa que es demana al nostre 
Ajuntament, la concedeixen. Ara, a 
nivell d'una necessitat per al nostre 
poble, el que veritablement falta és la 
«variant». (Anglada). 

- Crec, també, que aquesta 
«variant» és molt necessària. 
M'agradaria un local en el qual es 
pogués projectar cinema. Això 
comportaria, al mateix temps, un lloc 
de reunió del jovent de Santa Cristina. 
(Nitu's). 

- Una falta de sensibilització de 
l'alcalde i alguns regidors envers al 
poble. La meva queixa és motivada 
per les ferralles posades al carrer la 
Teu lera, com si en comptes de cotxes, 
la gent corregués amb mulats i els 
hagués de lligar. (Costa). 

- Tens interès per les coses del 
poble? 

- Sf, a més hi gaudeixo amb totes 
les activitats tot i ésser per a mi molt de 
sacrifici, per falta d'hores. (Anglada). 

- Sí, sempre que siguin activitats 
culturals i recreatives no esportives 
relacionades amb el futbol. (Nitu's). 

- Tinc un interès general, cap en 
particular. (Costa). 

- Ets d'algun partit polític? 
- No, (Anglada, Costa, Nitu's). 

- T'agrada la natura? 
- Sí. (Anglada, Costa, Nitu's). 

- Ets conscient que vius en una 
vall meravellosa, que s'ha de con-
servar? . , 

- Sí, però malauradament aixo no 
s'està fent, ja que hi ha un niu de 
porqueria per tot arreu on vas. Em 
considero un «home de bosc» ja que 
gaudeixo observant aquesta natura i 
tot el que comporta. Hi veig un equilibri 
que anem destruint moltes vegades 
sense cap finalitat concreta. (Anglada). 

- Sí, però no crec que es doni massa 
importància al fet de cuidar la natura. 
(Nitu's). 

- Sóc conscient que la vall és 
meravellosa, però s'està degradant 
molt ràpidament. L'abocador s'està 
convertint en un foc de porqueria, el 
qual perjudica les aigües dels nostres 
pous i el medi ambient. (Costa). 

- Creus que seria prof i tós 
organitzar un col loqui i després 
crear una associació de oves de 
Santa Cristina per tractar discutir 
tots els aspectes, per crear la 
consciència que un altre dia sereu 
vosaltres els que tirareu endavant 
aquest poble? 

- Veig molt difícil de tirar endavant 
aquesta tasca, hem viscut molt de 
temps dispersats, sense llocs de 
contacte, això ens ha marcat molt, a 
l'hora de conèixer-nos amb més 
profunditat. (Anglada). 

- No, crec que tingués èxit, perquè 
la gent, s'estima més estar-se a casa o 
anar al bar, abans de molestar-se a fer 
reunions o col·loquis o discutir temes 
perquè en realitat això no interessa. 
(Nitu's). 

- Veig molt difícil la creació d'una 
associació de joves: en el meu cas el 
fet d'haver estudiat a fora també m'ha 
deixat al marge d'un contacte entre els 
altres joves del poble i de les seves 
inquietuds. (Costa). 

- Un «Eslògan» per Santa Cristina 
d'Aro? 

- «Santa Cristina, COSA FINA». 
(Nitu's). 

- Quin esport practiques? 
- Un esport en concret no, esquaix 

algunes vegades. (Nitu's). 
- En concret cap, m'agrada la bici, 

però la considero un entreteniment. 
(Costa). 

- La cacera. (Anglada). 

- Quin és el teu millor relax? 
- Per trobar-me bé, anar a bosc. 

(Anglada). 
- Estar tranquil, aprofitant la soledat 

del moment. (Nitu's). 
- M'agrada la música. (Costa). 

- Quina activitat cultural? 
- Una en concret no la tinc, rebo 

una informació general a través de la 
premsa diària (Anglada). 

- Sóc un cinèfil. (Nitu's). 
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- La música, i una informado gene-
ral a través de la premsa. (Costa). 

- Et sents interessat per la tasca 
municipal. Vols donar la teva opinió? 

- Sí, m'interessa tot el que faci 
referència al poble; crec que es fa 
menys del que es podria fer. Un tema 
molt concret seria la falta de control de 
les deixalles que es Heneen per tot el 
nostre terme, no vull carregar tota la 
culpa a les institucions, però sí mirar 
de sensibilitzar a la gent i vigilar que 
deixin un bosc net. (Anglada). 

- Hi ha coses que es fan bé i altres 
que no tant, considero que és difícil, fer 
coses a gust de tothom. Ara la tasca de 
la policia municipal pera mi actualment 
és la més criticable: sempre recordaré 
quan en una festa d'havaneres, varen 

fer aparcar els cotxes en un camp 
d'userda i es va quedar tota aixafada. 
(Nitu's). 

- Considero que aquest interès, en 
no ésser compartit amb altres grups, 
també em deixa al marge de voler 
participar-hi d'una manera efectiva. 
(Costa). 

- Creus que es podria promo-
cionar més el poble de Santa Cristi-
na d'Aro? 

- Sí, però sempre amb coses que 
fossin efectives, pel mateix desen-
volupament del nostre poble, el que he 
dit abans. Amb el desviament faríem 
un poble més habitable, i amb menys 
camps de golf deixaríem aquestes 
muntanyes més netes i naturals. 
(Anglada). 

-Sí, amb locals que captessin 
l'interès del jovent per les seves 
activitats, diguem per exemple, cinema, 
discoteca. (Nitu's). 

- Promocionar un poble petit és 
difícil, la falta de gent a l'hora de voler 
fer coses crea una situació molt 
compromesa. Referent al comentari 
fet pel meu amic, jo crec que fer camps 
de golf ens beneficia més que menys, 
sempre que es donin les corresponents 
garanties per no destruir més del 
necessari. (Costa). 

Espero continuar aquesta tasca 
d'entrevistes amb el jovent que estigui 
interessat a col·laborar-hi. 

AMADEU 

LA MILLOR PELL AL MILLOR PREU 
Ctra. a Sant Feliu, 22 - PLATJA D'ARO 
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RESTAURANT-GRILL 

"Edifici TREBOL" 
ctra. Palamós, s/n. 
Tel. (972) 818913 

PLATJA D'ARO 

O 
C r i s t a l l e r i e s C i a l . d e l ' A l u m i n i 

COSTA BRAVA SA. 
S e r r a l l e r i a e n a l u n n i n i i c r i s t a l l e r i e s 

VIDRES PLANS 
FUSTERIA ALUMINI 
MAMPARES BANY 

Ora. Santa Cristina d'Aro, s/n 
Tel. (972) 81 8215 
PLATJA D'ARO (Girona) 



L'HOME A LA MUNTANYA 
El gironins quan anàvem cap a la Vall 

d'Aro, ho feiem per la carretera, o també 
pel ferrocarril. El coneixement del 
paisatge es feia a vista ràpida, i potser 
fins i tot la vegetació visible era més aviat 
de pins, que no pas d'alzines sureres, i 
no cal dir que arran de via els canyissars 
eren companys de viatge. Des de la 
carretera o des de la via del tren només 
s'albirava la vora del mantell que cobria 
totes les Gavarres. 

Per a mi l'endinsament o l'immersió 
cap el cor de les Gavarres fou anant a 
peu cap a Sant Cebrià dels Alls i al puig 
d'Arques. Ja sé que aquests territoris 
històricament la seva jurisdicció depenia 
de Cruïlles, i tampoc no eren tributaris de 
la Vall d'Aro, sinó de la Vall del Daró 
(m'agradar ia que algún científ ic 
m'expliqués l'etimologia onomàstica en-
tre el Daró i el D'Aro), però com que 
l'anada a Sant Cebrià, també conegut 
com a Camós de les Gavarres, va ser per 
recuperar-hi unes peces que ara es 
guarden a l'església de Sant Martí de 
Romanyà de la Selva crec que val la 
pena de deixar-ne constància. 

Era a principis d'estiu de 1969. 
f^ossèn Josep Lafont, aleshores rector 
de Bell·lloc, i regent de l'esglesioia de 
Sant Cebrià dels Alls, ens invità a una 
colla de Romanyà a fer una excursió cap 
a Camós, per examinar i vigilar l'estat 
d'aquella església. Mossèn Lafont va 
considerar que l'arribada de gent que no 
era excursionista per aquells indrets, com 

s'havia comprovat a dins l'esglesioia 
mateix, no feia pas assegurar cap res-
pecte vers el clos sagrat, i va comprendre 
que el millor lloc per guardar i protegir els 
elements més interessants era baixar-
los cap a Romanyà, i per això vàrem 
tornar-hi un altre dia amb un jeep, on s'hi 
carregaren lacampana, una porta ferrada 
de la principal entrada, i també un banc 
en el respatller del qual hi havia una 
inscripció del segle XVII que traduït del 
llatí hi deia: «Els Foixà i els Camós, 
senyors d 'aquest castel l , varen 
aconseguir per al seu escut, en la 
conquesta de Catalunya, els lleons, la 
rosa i les barres; els Cors de Besalú 
també de l'orde de cavalleria, gent activa 
en la conquesta de Sicília, varen 
aconseguir per al seu escut dues torres 
i dues àguiles en temps del senyor rei 
Joan d'Aragó». 

Actualment totes tres peces estan 
dipositades a l'església de Romanyà, 
gràcies a què es va ser a temps a salvar 
aquests objectes dels rapinyaires que 
no respecten cap bé públic. Ara és 
l'església diocesana que en té vigilància 
i custòdia, però de fet, en treure objectes 
de l'esglesioia de Camós de les Gavarres, 
els quals per ells mateixos evidencien 
que pertanyien als senyors de Cruïlles, 
els hem dipositat en un territori que 
pertoca no solament a una altra conca 
hidrogràfica, sinó que també escau a la 
Batllia Reial de la Vall d'Aro que no té res 
a veure amb els Cruïlles. 

Sant Cebrià dels Alls és un indret 
central de les Gavarres, i jo m'atreviria a 
dir que és un dels punts més propers al 
seu centre de gravetat. A Sant Cebrià al 
segle divuitè la riquesa que permetia 
viure-hi, igual que la Vall d'Aro, depenia 
bàsicament de l'explotació de les alzines 
sureres, però també ens parlen les 
geografies del set-cents que en aquells 
indrets s'hi conreava el «gavarró» o 
«galda» que era planta herbàcia que 
s'utilitzava per a l'obtenció del tint de 
color groc, el qual es solia exportar pel 
port de Palamós. 

Més endavant he tingut oportunitat 
de poder assaborir aquestes muntanyes 
tan familiars de les Gavarres, com una 
vegada que vaig anar a peu des de la 
catedral de Girona fins a Romanyà sense 
trepitjar cap carretera asfaltada, i passant 
sempre per les carenes, des d'on vaig 
aprendre bé la divisió comarcal, atès que 
des d'allà hom podia albirar la Selva i 
l'Empordà ben delimitats, i adesiara 
apareixia la Mediterrània lluenta i clara. 

Aquestes muntanyes actualment han 
quedat gairebé sense població 
autòctona. En Xicu de can Liach n'és 
una excepció de la qual se n'hauria de 
parlar, doncs puix que encara hi viu amb 
una economia tradicional. Però visitar 
aquestes serralades sempre m'ha fet 
pensar que en el fet tot temps han estat 
habitades no solament per les restes de 
jaciments com els de la Plana Basarda, 
0 monuments com la cova d'en Daina, 
sinó sobretot per haver-s'hi bastit 
esglésies arreu, i cap a la nostra banda, 
tan esplèndides com la de Romanyà o la 
de Bell·lloc, la qual cosa ens hauria de fer 
suposar que la base econòmica tampoc 
no devia ser estantissa. 

I és que les serralades gavarrenques 
tenen una vegetació molt uniforme, la 
riquesa forestal de les quals havia de ser 
important gràcies a la seva explotació 
racional. Ara aquestes masses forestals 
no tenen gairebé rendiment econòmic 
però fan el bosc benigne i civilitzat, i de 
fet de nord a sud estan configurades per 
les mateixes espècies, a casa meva 
mateix hi trobo una mostra exacta 
d'aquesta vegetació per a la meva 
contemplació en el silenci del massís de 
Romanyà. Allà hi podem veure pins de 
tota mena, suros de tota edat, alzines 
que ombregen, llipoters amb cireres, 
brucs, i un llarg etc. que fan sentir-me 
mediterrà, i alhora en admirar-ies pel seu 
creixement i vida llarga em porten el 
sentiment de ser només un petit ens de 
curta vida i afeblit davant de la duresa 
dels segles que s'escolen. 

FRANCESC FERRER i GIRONÈS 
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EMPRESA DE 
SERVEIS TÈCNICS 
DE L'ESPECTACLE 

CONTRACTACIÓ I 
REALITZACIÓ 

Disseny, seguiment i control d'esdeveniments artístics per a: 
> CONVENCIONS • KESTAURANTS 
•FESTES D'EMPRESA -CÀMPINGS 
• ESDEVENIMENTS TURÍSTICS • GREMIS 
•SALES DE FESTES «MÍTIGS 
•DISCOTEQUES • FESTES PRIVADES 
• HOTELS • CLUBSSOCIALSIESPORTIUS 

Organistes: 
TONl SÁNCHEZ - TONl BRUGUÉS i altres 

Duos 
CHAPÓ - TONl DANI - LEO - ROSAMARI i altres 

Serveis d'espectacles des de 1942 

Tels. 83 82 62 - 83 79 27 
17246 STA. CRISTINA D'ARO 

Plaça Marquès de Camps, 15, pral. 2a. 
Tel. 22 15 53 - 17001 GIRONA 

ASDARO 

^ ASSESSORAMENT iABORAL-FISCAL-COMPTABLE 
'ADMINISTRACIÓ DE FINQUES 
'ASSEGURANCES 

TRAMITEM LA VOSTRA DECLARACIÓ 
DE RENDA 

C/ Ntra. Sra. de Fanals 
Edifici Sant Josep, Esc. A-1r G 

Tei. (972) 81 93 38 
17250 PLATJA D'ARO 

RESIDÈNCIA 3a EDAT 
BELLAMAR 

CURTES i LLARGUES ESTADES 
RECUPERACIONS, 

CONVALESCÈNCIES 

- PLATJA D'ARO • 

Av. Madrid, 5 - Tel. 81 75 50 

BANC CATALÀ DE CRÈDIT 
Grup BANCO ESPAÑOL DE CRÉDITO 

Oficines: 

PLATJA D'ARO: 
Ctra. Santa Cristina, 13 
Telèfons 81 75 58 / 81 75 39 / 81 75 62 

CASTELL D'ARO: 
Avda. de la Platja, 101 
Telèfon 81 74 60 Fax 81 8812 

SANT FELIU DE GUÍXOLS: 
Rambla Vidal 
Telèfon 3241 51 

CADESBANK 
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MARTÍ PERICAY I ALBERTI 
LA REALITAT I EL DESIG D ' U N POBLE MILLOR 

- Platja d'Aro és un poble en el sentit tradicional? 
- Ara mateix no veig Platja d'Aro com un poble, doncs no 

té els costums d'un poble normal, però també crec que no 
és sols un problema d'aquí, molts pobles de la costa es 
deuen trobar igual. 

Pera mi, un poble és anar pel carrer i que la gent et saludi 
i sàpiga qui ets tu i la teva família i tenir la sensació que tens 
quelcom en comú amb ells. Aquí vas pel carrer i saludes la 
gent a força de veure-la però no perquè hi tinguis res en 
comú amb ells a part de viure al mateix poble. El tarannà del 
poble és que cadascú va a la seva, criticant els altres i sense 
cap activitat aglutinadora. Jo crec que la feina dels polítics 
seria elaborar un projecte comú per a tothom, on tots 
volguéssim participar. Però mentre que els projectes que 
s'elABorin siguin partidistes i només arrosseguin una part de 
la població i l'altra part es quedi a casa criticant, no 
aconseguirem un poble cohesionat, ni consolidarem les 
poques o moltes tradicions que tenim, ni farem fortes les 
noves que en un futur ens puguin identificar. 

Sols estem venent el poble, però malament; per exemple, 
els primers anys del carnaval ens vam abocar fort amb els 
esforços petits o grans, cosint vestits, sortint al carrer de 
forma engrescadora, ...era bonic. 

Però quan es va voler vendre tot això fora, no es va fer 
cap tipus de programació i ara tenim un carnaval sense 
nord, sols s'intenta sortir endavant com es pugui i l'any que 
ve ja veurem; la gent que ve de fora, veu el descontrol i 
s'enduu males impressions. 

- Però tu creus que tenim costums i punts de 
referència, per a identificar-nos com a poble? 

- Jo no he conegut mai aquests punts de referència, 
aquestes tradicions per dir-ho d'alguna manera. Abans hi 
havia el famós Casal dels Joves, que durant molt de temps, 
feia que ens reuníssim allà els joves, però això s'ha acabat. 
Potser els últims que van anar-hi van ser els de l'edat del 
meu germà Joan, i per això se'ns veu més en colla. Els que 
vénen al darrera, tots van a la seva i no han tingut la sort de 
trobar-se al Casal i fer activitats, acampades, etc..., doncs 
no hi ha un lloc de reunió. Tenen el polisportiu, on s'intenta 
que la gent faci esport, però la gent no s'integra. 

- Tenim algun projecte comú de poble? 
- El tarannà d'aquest poble és que la gent vagi a la seva, 

no hi ha llocs o centres de reunió, ni coses que motivin la 
gent. L'únic que semblava que motivava una mica la gent, 
fins ara, era el Carnaval, ja que es veia una mica de caliu de 
poble, però la resta de l'any, la gent va a la seva i aquí està 

el mal. Quan hi ha projectes i es marquen objectius, els que 
tenen poder de decisió no ajuden i això és un dels grans 
errors d'aquest poble. El joven hem crescut en aquest 
ambient, en el que la gent va a la seva i el més important és 
gaudir la nit. No veuen que les generacions anteriors facin 
activitats interessants per al poble. No tenen un model en 
què comparar-se i, és clar, si la gent només veu la rauxa de 
la nit, el desforgar-se ipassar-s'ho bé, què vols... 

Però caldria que hi hagués alguna cosa que concentrés 
els esforços de tots, es fan coses a curt termini, no es 
marquen objectius ni es diu: per arribar a tal lloc, cal seguir 
els següents passos... Aquí la gent va al dia i això és dolent 
per al poble. La falta de meditació de la gent que pren les 
decisions, no es planteja cap estratègia per arribar als 
objectius que es marquen. Es van fent coses sense cap ni 
peus. Si el vent bufa per fer "Ferias", apa correm-hi per fer 
fires, després serà una altra cosa, però no hi ha un objectiu 
clar, són idees puntuals. 

La gent d'ara encara espera com quan els nostres 
pares, que obrin les portes dels negocis i que aquests donin 
diners. Hi ha joves que han donat idees per als negocis dels 
seus pares, però la immensa majoria són conformistes, 
potser per la manca de formació específica en aquest 
aspecte, però ara que vénen uns temps diferents als que 
van iniciar els negocis i es necessiten empresaris més 
tècnics, resulta que és un Actiu que les empreses no han 
potenciat. 

Potser el que en un principi fou un avantatge, ara és una 
rèmora. Treballant amb els pares als divuit-anys ja tenien 
cotxe nou i la gent no es preocupava gaire per la seva 
formació. La vitalitat del poble en un moment determinat, ha 
fet que veiéssim el futur sense cap problema, sempre igual, 
no preveient l'evolució. 

Els joves en general prefereixen sortir i viure la nit en 
comptes de tancar-se a casa per estudiar, cosa que en 
altres llocs és més normal. Aquí, quedar-te una nit a 
estudiar és estar boig. És per això que els joves no ens hem 
plantejat d'estudiar. Per això el fet que obrin les portes i el 
negoci ja rutlli, ha fet que no s'analitzi el perquè, creant una 
indulgència envers els fills per part dels pares, per no 
preparar-se millor per l'esdevenidor i ni tan sols els recorden 
els esforços del principi. Però ara, el fet que no tinguem un 
relleu de l'empresariat qualificat és greu. De fet, ara veig 
més gent interessada pels estudis. 

Però fins avui, el màxim grau de tecnificació que tenim, 
és sortir al carrer i mirar el cel. Si fa sol tindrem gent i si ens 
plou, en tindrem menys, perquè després de tants anys 
d'indústria turística, encara avui només oferim sol; no hem 
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sabut fer una oferta variada que no depengués solament del 
temps i trobo que és de les coses més VERGONYOSES 
d'aquest poble. Aquí hi hauria d'haver tot un seguit de 
serveis ben enfocats amb rutes alternatives per la muntanya, 
perquè la gent conegués les rodalies, que potenciés el 
lleure, i l'anomenat turisme verd. 

Hem viscut èpoques molt bones i la gent ha cregut que 
la Platja d'Aro era una zona molt important dins de la Costa 
Brava i que el turisme venia pel fet de ser Platja d'Aro i 
encara avui, quan dius que ets de Platja d Aro, la gent et fa 
un lloc. I hem caigut en aquest parany de prestigi, que a la 
fi és un parany que ha fet que no ens preocupéssim del futur. 

Tampoc hem sortit prou per contrastar maneres de fer. 
El fet de tenir més gent de la que podíem absorbir, ha fet que 
creguéssim que això no tindria fi i no hem projectat 
l'EMPRESAdetotel municipi iaratenim un conjuntd'esforços 
aïllats sense una autèntica integració com a poble turístic i 
els qui ho han intentat, s'han trobat amb el rebuig de la resta, 
cosa que ha frenat moltes iniciatives de cohesionar el poble. 

El tarannà dolent del poble és que primer mirem el que 
fan els altres i després ja criticarem o pujarem al carro, cosa 
tan típica d'aquí, tant si ets jove o gran. I la part bona, és que 
som gent oberta. Però no hi ha solidaritat de poble... potser 
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si vinguéssim d'un poble de pescadors amb moll de pesca 
i tot això... 

Respecte al futur, jo sóc una mica pessimista, de conti-
nuar així potser ens enfonsarem. També crec que a curt 
termini, cal donar un cop de punyia la taula, la gent jove hem 
de canviar tot això. El problema és qui dóna el primer pas: 
els joves no estem integrats a cap partit. Tothom passa de 
política i el fet de que aquest poble tingui problemes de 
ciutat i sols la força humana d'un poble, sumat al fet que no 
tenim les idees clares del que volem fer amb aquest 
problema anomenat Platja d'Aro, fa que ens trobem en un 
cul de sac. 

Ara patim una crisi, caldria prendre decisions importants. 
Triar un camí i prendre iniciatives, pensar tota la feina que 
cal fer durant cinc anys i procurar fer-la ben feta, però l'únic 
que es fa és viure al dia. Si fa sol tindrem gent i si plou, no 
tanta. A mi m'agradaria viure a Platja d'Aro, però aquí hi ha 
poques possibilitats. Potser un bon botiguer i poques coses 
més. Hi ha poca diversificació. A fora hi ha moltes coses que 
el poble no m'ofereix, i em cal marxar per aprendre tot el que 
jo vull, però jo estimo molt el meu poble i m'agrada i crec que 
després d'agafar l'experiència que jo vull per a la meva 
formació, tornaré per viure aquí 
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ELS CANDIDATS 
Joan 
Bassó i Calabús 

Nat a Castell-Platja d'Aro, el 5 de març de 1952. 
Casat amb la Francesca. Pare de Judith i Joan. Estudia 
Comerç Mercantil a «La Salle» de Figueres. 
Ex-president de l'Aro Esportiu. 
Ex-regidor a les primeres eleccions municipals. 
Ex-tinent d'alcalde de Serveis Públics, Transport i 
Circulació, Políticad'Habitatge,Vialitat, Sanitat i Serveis 
Socials i Activitats. 

Joan 
Caralt 

Fill de Santa Oliva (Tarragona); nascut el 1939. 
Casat amb dos fills, Meritxell i Joan. Fill de pagesos 
ramaders, fins l'edat de 14 anys resideix al seu poble 
natal. A partir d'aquesta edat la família es trasllada a 
Barcelona on posa un negoci de queviures mentre ell 
treballa d'aprenent en una botiga de fotografia. A 19 
anys ve a treballar a Sant Feliu de Guíxols de fotògraf. 
El 1962 instal·la a Platja d'Aro una botiga de fotografia, 
negoci que encara regenta. Té experiència en el camp 
de l'hostaleria i la publicitat gràfica. És militant del PP 
d'ençà el 1981. Ha estat membre del Comitè Executiu 
Provincial i membre de la Junta Provincial del Partit. 
Actualment és president de la Junta Local de Platja 
d'Aro. 
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Anicet 
Clara i Pijoan 

Nascut a Castell-Platja d'Aro el 26 d'octubre de 
1943. Hoteler i amb estudis de Comerç. És director 
d'Empreses i Activitats Turístiques. Casat amb Maria 
Àngels Vancells. Té 3 fills de 13, 19 i 22 anys. És 
membre del Comitè Executiu Provincial, membre del 
Comitè Executiu Federal de Catalunya, membre del 
Consell Nacional de la Federació de Municipis de 
Catalunya i de la Federación Española de Municipios y 
Provincias. 

Jaume 
Esteva i Masó 

42 anys, casat amb dos fills. Llicenciat en Filosofia 
i Lletres per la Universitat Autònoma de Barcelona. 
Actualment és professor de Filosofia a l'Institut «Abat 
Sunyer» de Sant Feliu de Guíxols. Regidor a 
l'Ajuntament de Castell-Platja d'Aro pel PSC des de 
1983. 

Joan 
Giraut i Cot 

Vaig néixer a Puigcerdà fa quaranta-cinc anys. La 
meva etapa escolar va transcorre en el Col·legi de la 
Salle, on vaig estudiar Peritatge Mercantil. Tot seguit, 
vaig integrar-me en el si de l'empresa familiar, dedicada 
al comerç i al turisme. Amb na Joaquima, vàrem casar-
nos a l'església parroquial de Platja d'Aro. Tenim tres 
fills: Clara de 12 anys, Berta de 10 anys i Eloi de 5 anys. 
Des dels seus inicis, he estat directiu del Club de Tennis 
d'Aro. Fa pocs dies he deixat la Presidència, després 
d'acabar el tercer mandat. A les eleccions municipals 
de 1987, vaig sortir elegit regidor per Convergència i 
Unió. Durant aquests quatre anys, la meva tasca ha 
estat l'oposició. Formo part del Consell Comarcal del 
Baix Empordà i del Consell Nacional d'Unió 
Democràtica. 
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EL PROGRAMA : L C . 

• Com penseu tractar la imatge interna del municipi? 
Al llarg del nostre mandat i sota la nostra directa responsabilitat, 

cada any hem introdu'ít millores en: mobiliari urbà, senyalitzacions, 
enllumenat públic, mobiliari infantil, impermeabilització de seguretat 
dels fanals, etc. Aquest any hem presentat un projecte actualitzat 
que cobreix les necessitats del Municipi, tant de millores tècniques 
com humanes. En una paraula, més personal degudament 
uniformat amb maquinària moderna, imprescindible per a un millor 
servei sense que això signifiqui cap augment de diners pels 
contribuents. 

- Quin model de política promocional exterior seguireu? 
Sense oblidar les campanyes turístiques a Europa, pensem 

ampliar i potenciar les promocions a Catalunya i a la resta de 
l'Estat. 

• Establireu alguna política de control de preus i qualitats? 
Volem serveis dignes, amb un millor control de qualitat-preu, 

és la millor manera de potenciaria nostra oferta turística. Això és 
possible, no sols des de l'Ajuntament si no que, a més, és 

LLISTA: 

1. Joan Bassó i Calabús. 
2. Marcel·lí Díaz i Rosa. 
3. M. Teresa de Puig i Gairín. 
4. Rafel López i Camós. 
5. Miquel Correyero i Chico. 
6. Josep LI. Boixeda i Martínez. 
7. Esteva Llandrich i Cruañas. 
8. Carles Pagès i Salva. 
9. Pere Torres i López. 
10. Manel Bolaños i Álvarez. 
11. Sergi Cervantes i Esparza. 
12. Helena Furio i Marín. 
13. Josep Puente i de la Vicens. 

Suplents: 
14. Antoni Amador i Moreno. 
15. Valerià Amador i Moreno. 
16. Raúl F. Burón i Constanza. 

necessari exigir la responsabilitat que pertoqui als diferents 
organismes competents. 

- Penseu desenvolupar el Pla General d'Urbanisme tal 
com és actualment o el modificareu? 

El Pla General no està ni molt menys tancat, volem actualitzar-
lo amb les millores que cobreixin les necessitats del l^unlcipi, 
pensem que és l'hora d'executaria Zona Industrial, no contaminant, 
compatible amb el Turisme. 

- Penseu deixar tal com està la Plaça d'Europa, seguireu 
desenvolupant el projecte de l'Arcadi Pla o el canviareu?. En 
tot cas, què penseu fer amb l'aparcament de la plaça d'Europa? 

Volem un nou projecte d'ordenació de la Plaça d'Europa, amb 
una imatge més ecològica compatible amb zona d'aparcament. 
No descartem la construcció d'un pàrquing subterrani, excloent 
fer-lo sota el pavelló. 

- Què penseu fer respecte l'estat actual del Passeig Marítim? 
Acabar-lo incloent-hi enllumenat, prèvia consulta popular, la 

nostra proposta seria: enderrocar els anomenats «monuments». 
-Definiu les línies bàsiques i concretes de l'actuació 

cultural. 
Hem d'aprendre a escoltara la joventut i ells ens han de marcar 

les seves inquietuds, pensem defensar tota proposta, política o 
social, democràtica, en defensa de la llengua i de la Cultura de 
Catalunya. 

• Teniu pensat com actuareu respecte el Pavelló o «Palau 
d'Esports i Congressos»? 

Aprofitant el que tenim, s'ha de potenciar l'actual pavelló per 
congressos, construint una zona esportiva a fi i efecte de cobrir les 
necessitats dels ciutadans. 

- De quina manera afrontareu el tema del funcionariat i la 
contractació de l'Ajuntament? 

Engeneral,notenimcapdubtedelahonestedatiprofessionalitat 
dels funcionaris. Nosaltres pensem que el que hem de fer els 
polítics és assumiria nostra responsabilitat, ¡obraren conseqüència. 

- Quina operativa seguireu pel que fa a assumir el possible 
dèficit econòmic de l'Ajuntament; com gestionareu el 
finançament municipal i la recaptació? 

Les línies mestres de la gestió econòmica municipal són 
clarament expressades a les memòries dels pressupostos de 
199011991. 

La càrrega financera per crèdits d'inversió és molt baixa i està 
molt lluny del límit legal. 

Durant quatre anys s'han finançat moltes inversions amb 
recursos propis, sense recórrer al crèdit. 

Amb l'experiència adquirida, Iniciativa per Catalunya, està en 
condicions de reconvertir el deute actual. 

Cada dia més, la recaptació, ha de ser un servei al ciutadà que 
controli que tothom contribueixi en la part que legalment li 
correspongui. Destaquem la paraula sen/ei en tot allò relatiu a 
donar facilitats, informació i horaris d'atenció al públic. 

- Teniu algun projecte nou per fer? De quina manera el 
portaríeu a terme i quan el tindríeu completament acabat? 

Zona esportiva, plaça d'Europa, habitatges socials, zona in-
dustrial. Aproximadament 4 anys. 

• En cas d'haver de pactar per governar, com i amb qui ho 
faríeu? Quines tres regidories voldríeu assumir? 

Nosaltres no fem "quinieles". De pactes en parlarem després de 
les eleccions. Així mateix hem de deixar clar, que som una força 
política oberta al diàleg i al progrés, el nostre objectiu, és per damunt 
de tot, les millores socials, econòmiques i humanes dels ciutadans. 
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EL PROGRAMA: R P . 
- Com penseu tractar la imatge interna del municipi? 
Solucionar el problema del clavegueram i la llum pública. 
- Quin model de política promocional exterior seguireu? 
El nostre model seria d'assistir a les fires a les quals creiem que 

podríem atraure gent, donant a conèixer el nostre entorn turístic. 
- Establireu alguna política de control de preus i qualitats? 
Sobre els preus no podem establir cap política, ja que són 

lliures. Sobre la qualitat buscaríem la manera que cada servei que 
es donés en el nostre municipi correspongués a la publicitat que 
fem, que som un paradís de dotze estrelles. 

- Penseu desenvolupar el Pla General d'Urbanisme tal 
com és actualment o el modificareu? 

Sembla ser que en un pla general, després de 10 anys de ser 

LLISTA: 

1. Joan Caralt i Planas. 
2. Josepa Felip i Rosa. 
3. Marc Sanz i Gonzalbo. 
4. Felip Allué i Racolta. 
5. Antoni Cano i Jaimez. 
6. Esteva Comas i Sagrara. 
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aprovat, s'hi poden fer modificacions. Faríem les modificacions 
per tal d'habituar-nos més (si cal) a les necessitats del nostre 
Municipi. 

- Penseu deixar tal com està la plaça d'Europa, seguireu 
desenvolupant el projecte de l'Arcadi Pla o el canviareu? En 
tot cas, què penseu fer amb l'aparcament de la plaça d'Europa? 

En aquest moment, ja que les arques estan buides, és impossible 
gastar qualsevol diner en desenvolupar un projecte sobre la plaça 
d'Europa. De moment faríem un parèntesi de reflexió. 

- Què penseu fer respecte l'estat actual del Passeig Marítim? 
Com a mediterranis que som, pensem en un passeig amb 

aigües transparents i netes, la sorra de color d'or (ja que és la millor 
riquesaquetenim), també amb arbres, bancsiunabonail·luminació. 

-Definiu les línies bàsiques i concretes de l'actuació 
cultural. 

Que la biblioteca tingués un horari més racional, que 
l'Ajuntament subvencionés algunes activitats culturals i crear 
alguna beca. 

• Teniu pensat com actuareu respecte el Pavelló o «Palau 
d'Esports i Congressos»? 

Remodelar l'interior i adaptar-lo de tal manera que s'hi puguin 
organitzar fires i congressos: com fer-hi «camerins» i aire 
condicionat, a fi i efecte que es pogués fer qualsevol obra de teatre 
0 revista, amb la millor qualitat possible. 

- De quina manera afrontareu el tema del funcionariat i la 
contractació de l'Ajuntament? 

Que cadascú estigui al seu lloc per la missió que se li ha 
encomanat. I si s'ha de contractar algú, que sigui del nostre 
Municipi. 

- Quina operativa seguireu pel que fa a assumir el possible 
dèficit econòmic de l'Ajuntament; com gestionareu el 
finançament municipal i la recaptació?. 

No podem dir quina operativa seguiríem si no sabem el dèficit 
que té. Ho gestionaríem segons les circumstàncies. 

- Teniu algun projecte nou per fer? De quina manera el 
portaríeu a terme i quan el tindríeu completament acabat? 

Construir un hotel de quatre estrelles, amb piscina climatitzada 
¡solàrium. L'esmentat projecte es portaria a terme en els terrenys 
que es denominen Masia Bas. També, en el mateix lloc, hi faríem 
un jardí públic. A l'hotel s'hi podria ubicar una escola d'hostaleria. 
Crear una secció municipal per fer de tour-operator, ja que en 
assistir a les fires, podríem feria contractació dels futurs turistes 
pel nostre municipi. 

- En cas d'haver de pactar per governar, com i amb qui ho 
faríeu? Quines tres regidories voldríeu assumir? 

En cas d'haver de pactar amb alguna altra força política, ho 
faríem amb la condició a que ens respectessin un 75% del nostre 
programa. Les regidories que nosaltres podem assumir, es basa-
ran sobre el pacte amb altres partits. 



CASTELL - PLATJA D'ARO 

EL PROGRAMA: C . D . S . 
- Com penseu tractar la imatge interna del municipi? 
Hem de tenir sempre la «cara neta» pels que ja som dins i un 

tractament amable als visitants «a casa». Hem de mirar de divertir-
nos tots, els de dins i els de fora. La imatge interior serà la nostra 
millor publicitat. 

- Quin model de política promocional exterior seguireu? 
La promoció adreçada al gran turisme de classe mitja-alta; 

fomentant el turisme exterior d'esports, congressos, festes i 
exposicions amb objectius clars de turisme de qualitat iperllongació 
de turistes de baixa i mitja temporada. Assistència a fires espanyoles 
i estrangeres, escollint aquelles que acompleixin els objectius 
esmentats; desestimant-ne moltes altres que no ens convenen 
(les coneixem totes). 

- Establireu alguna política de control de preus i qualitats? 
Sí. L'ajuntament té competències al respecte: s'executaran 

més com a prevenció que com a mesura disciplinària. S'ampliarà 
la figura de l'actual «defensor del turista» a la nova del «Defensor 
del consumidor». 
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- Penseu desenvolupar el Pla General d'Urbanisme tal 
com és actualment o el modificareu? 

Ja hem rectificat en els darrers mesos i puntualitzat nous 
dubtes i detalls que existien i ratificat aspectes que eren evidentment 
erronis. Confeccionarem un text refós de tots, incloent-l·ii els ja 
modificats. Atendrem qualsevol proposta de privats o de grups 
que demostri una millora urbanística de futur. Crearem una 
COMISSIÓ PLATJA D'ARO SEGLE XXI (d'experts en el tema). 

- Penseu deixar tal com està la plaça d'Europa, seguireu 
desenvolupant el projecte de l'Arcadi Pla o el canviareu? En 
tot cas, què penseu fer amb l'aparcament de la plaça d'Europa? 

Considerem l'aparcament de la plaça d'Europa bàsic pel 
desenvolupament de l'activitat comercial i turística; seguirem 
mantenint l'estat actual mentre no surti a concurs l'adjudicació de 
l'aparcament subterrani. 

- Què penseu fer respecte l'estat actual del Passeig Marítim? 
Il·luminarem el Passeig Marítim i la platja degudament, amb la 

finalitat d'obtenir una millor vigilància i evitar que la platja es 
converteixi en un «hotel públic» i les seves conseqüències. 
Limitarem l'accés veïnal i peatonal al final dels carrers d'accés al 
passeig. 

• Definiu les línies bàsiques i concretes de l'actuació 
cultural. 

Continuarem fomentant les activitats culturals (música, art, 
dansa, etc.) i l'exposició de fons d'art municipal. Seguirem fent els 
cursets de català per a castellano-parlants i escola d'adults amb 
la finalitat d'obtenir el certificat d'estudis. 

- Teniu pensat com actuareu respecte el Pavelló o «Palau 
d'esports i congressos»? 

S'ha de rendibilitzaral màxim l'enorme cost del Palau i compa-
ginar l'ús esportiu entre la població amb la realització de grans 
espectacles: congressos, fires, exposicions, campionats, etc. 

• De quina manera afrontareu el tema del funcionariat i la 
contractació de l'Ajuntament? 

Reorganitzant el funcionament del personal de l'Ajuntament 
amb un organigrama que optimitzi la funció de cada persona al seu 
departament. 

• Quina operativa seguireu pel que fa a assumir el possible 
dèficit econòmic de l'Ajuntament? Com gestionareu el 
finançament municipal i la recaptació? 

L'acceleració en la inversió portada a terme, aconsella una 
retenció de la despesa al principi de la legislatura, podent 
reemprendre les grans i importants obres a partir del segon 
exercici mitjançant els projectes ja aprovats que són patrimoni 
administratiu important. Fomentarem la recaptació voluntària i 
exigirem l'estricte compliment del pagament dels seus impostos 
per via executiva si fos necessari. 

• Teniu algun projecte nou per fer? De quina manera el 
portaríeu a terme i quan el tindríeu completament acabat? 

L'acabament de la piscina coberta; construcció d'una estació 
d'autobusos; construcció d'una nova gasolinera que pugui oferir 
un sen/ei de subministrament més modern i amb una situació i 
accés més fàcil per al consumidor; oferirem els terrenys suficients 
a la Generalitat per crear un nou centre sanitari. 

- En cas d'haver de pactar per governar, com i amb qui ho 
faríeu? Quines tres regidories voldríeu assumir? 

Amb aquells partits que tinguin al seu programa punts de 
similitud amb nosaltres, dins d'un marc liberal i progressista. 
Havent tingut l'alcaldia durant aquest mandat, pensem seguir 
governant l'Ajuntament. Els electors tindran l'última paraula. 



CASTELL - PLATJA D'ARO 

EL PROGRAMA: P.S.C. 
- Com penseu tractar la imatge interna del municipi? 

Hi han dos aspectes que requeriran la nostra atenció: una 
millora general dels serveis i la integració social dels ciutadans 
mitjançant les activitats de lleure i cultura. 

- Quin model de política promocional exterior seguireu? 
Mantindrem la presència a l'exterior però pensem que s'ha de 

potenciar la promoció interna a l'Estat Espanyol. 
- Establireu alguna política de control de preus i qualitats? 
Potenciarem, dotant-la dels mitjans adequats, l'Oficina del 

Consumidor i el servei d'atenció al turista. 
- Penseu desenvolupar el Pla General d'Urbanisme tal 

com és actualment o el modificareu? 
Pensem que el Pla ha de complir els seus terminis. En tot cas, 
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estem disposats a canviar qüestions de detall si es comprova que 
fa falta. També és necessari fer el seguiment (cada quatre anys) 
que la Llei preveu. 

-Deixareu tal com està la plaça d'Europa, seguireu 
desenvolupant el projecte de l'Arcadi Pla o el canviareu? En 
tot cas, què penseu fer amb l'aparcament de la plaça d'Europa? 

Pensem seguir el projecte originari. 
-Definiu les línies bàsiques i concretes de l'actuació 

cultural. 
Acabar la infrastructura cultural (plaça d'Europa) i crear un 

Patronat capaç de gestionar tota l'àrea (Camp d'esports. Escola 
de Vela, Castell, etc.). 

- Què fareu respecte l'estat actual del Passeig Marítim? 
Acabar-lo el més ràpidament i dignament possible. Elaborar 

urgentment una normativa per a l'ocupació i manteniment 
- Com actuareu respecte al Pavelló o «Palau d'esports i 

Congressos»? 
Posar-lo a disposició del Patronat que hem esmentat 

anteriorment. Només així se'n podrà treure la màxima rendibilitat 
econòmica i el que és més important, social. 

- De quina manera afrontareu el tema del funcionariat i la 
contractació de l'Ajuntament? 

Mantenint els llocs de treball excepte aquells que el seu salari 
es cregui desproporcionat a la funció que realitzen, funció que en 
molts casos és supèrflua dins l'organigrama de l'Ajuntament. 
Controlant i organitzant el treball per tal que sigui rendible i així 
poder mantenir, com hem dit abans, el màxim de llocs de treball. 

- Quina operativa seguireu pel que fa a assumir el possible 
dèficit econòmic de l'Ajuntament? Com gestionareu el 
finançament municipal i la recaptació? 

Farem una auditoria per saber exactament quin és el punt de 
partida per començar a treballar Farem un control rigorós de 
despeses, crearem l'Oficina de Compres que funcioni i organitzarem 
la recaptació, ja que tenim voluntat política de fer-ho. 

• Teniu algun projecte nou per fer? De quina manera el 
portaríeu a terme i quan el tindríeu acabat completament? 

Com a projecte material, depèn de les disponibilitats 
econòmiques que puguem aconseguiren un termini més o menys 
curt. En tot cas serà prioritari i creiem que ja serà molt, acabar tot 
el que s'ha començat i pagar-ho. Com a projecte organitzatiu 
creiem queés prioritari, com ja hem dit abans, la creació d'un gran 
PATRONAT PER AL JOVENT, L'ESPORT I LA CULTURA que 
creiem que hauria d'integrar també l'aspecte de TURISME. En un 
parell d'anys podria estar funcionant del tot. 

• En cas d'haver de pactar per governar, com i amb qui ho 
faríeu? Quines tres regidories voldríeu assumir? 

Està per veure el resultat de les eleccions i el programa dels 
altres grups. En tot cas els nostres pactes seran sobre programa. 
Totes les àrees són prou importants i van interrelacionades. És 
molt difícil respondre avui i aquí a una qüestió com aquesta. 



CASTELL - PLATJA D'ARO 

EL PROGRAMA: Cil] 
- Com penseu tractar la imatge interna del municipi? 
Ha d'estar integrada amb l'entorn. S'ha d'harmonitzaria imatge 

neta, ordenada i enjardinada amb el mobiliari urbà. 
- Quin model de política promocional exterior seguireu? 
Per poder vendre un bon producte, potenciarem els equipaments 

i la imatge local. No farem promocions indiscriminades, sinó 
selectives; intensificant les campanyes a Catalunya. 
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- Establireu alguna política de control de preus i qualitats? 
Col·laborarem amb les institucions que hi tinguin competències, 

respectant el lliure mercat 
• Penseu desenvolupar el Pla General d'Urbanisme tal 

com és actualment o el modificareu? 
Previ estudi, es modificarà el pla generala fi i efecte d'aconseguir 

un creixement selectiu i de qualitat, per tal de millorar l'oferta 
turística i frenar la massificació. No descuidarem, però, les 
necessitats d'habitatge de la gent del poble. 

- Penseu deixar tal com està la plaça d'Europa, seguireu 
desenvolupant el projecte de l'Arcadi Pla o el canviareu? En 
tot cas, què penseu fer amb l'aparcament de la plaça d'Europa? 

Enllestir els accessos i l'acondicionament intern del Palau. 
Ubanitzar les voreres de l'entorn de la plaça. Rehabilitaries àrees 
de lleure i parc infantil. Plantar arbrat a l'aparcament, sense 
condicionar el futur de la plaça. 

- Què penseu fer respecte l'estat actual del Passeig Marítim? 
Previ estudi tècnicdels usos i perjudicis: acondicionar, remodelar 

0 eliminar les fites arquitectòniques. Respectant l'ordenació, 
harmonitzar l'ocupació dels serveis comercials. En definitiva aca-
bar-lo. 

-Definiu les línies bàsiques i concretes de l'actuació 
cultural? 

Demanarem un centre de P.P. per Turisme. Gestionarem 
l'adquisició i restauració de la capella romànica de Penals d'Amunt. 
Potenciarem l'arxiu històric. Dinamitzarem el Consell Escolar 
Municipal. 

- Teniu pensat com actuareu respecte el Pavelló o «Palau 
d'Esports i Congressos»? De quina manera afrontareu el 
tema del funcionariat i la contractació de l'Ajuntament? 

Serà gestionat a través d'un patronat, i complementat amb l'ús 
del polisportiu cobert de Castell d'Aro i els futurs equipaments de 
la hAasia Bas. 

Amb el mateix equip humà, estructurarem un nou organigrama 
municipal que motivi la realització del funcionari i el seu ple 
rendiment 

- Quina operativa seguireu pel que fa a assumir el possible 
dèficit econòmic de l'Ajuntament; com gestionareu el 
finançament municipal i la recaptació? 

Farem una auditoria. Ajustarem els pressupostos amb íobjectiu 
d'aconseguir superàvit. En el marc d'una política de contenció de 
la despesa i de la càrrega impositiva; farem un control rigorós de 
les entrades i sortides de diners. Buscarem l'ajut de les institucions. 

- Teniu algun projecte nou per fer? De quina manera el 
portaríeu a terme i quan el tindríeu completament acabat? 

Rehabilitarem les instal·lacions de la Masia Bas, per a Casa 
Ajuntament i equipaments complementaris de la Plaça d'Europa. 

• En cas d'haver de pactar per governar, com i amb qui ho 
faríeu? Quines tres regidories voldríeu assumir? 

Amb els programes més afins. 



SANT FELIU DE GUÍXOLS 

ELS CANDIDATS 
Antoni 
Juanals i Roman 

Nascut a Sant feliu de Guíxols l'any 1955, fill de pare ganxó i 
mare andalusa. Cursa els estudis bàsics al parvulari del Col·legi 
Cor de Maria i als «Estudis Nous», ara Col·legi Gaziel. Cursa ei 
BUP i COU a l'Institut de Batxillerat Abad Sunyer, ara Sant Elm. 
Cursa estudis per ser professor i director d'auto-escola. 

Als 17-18 anys entra a formar part del Motoclub «3 x hora» on 
té diferents càrrecs. Obté els títols de comissari esportiu, comissari 
tècnic i director de competicions motociclistes. El setembre de 
1983 contrau matrimoni amb Na. Maria Àngels Figueras amb qui 
té dos fills. Ha tingut diversos càrrecs en diferents etapes a 
l'Ajuntament: el 1984 és regidor delegat d'esport i coordinador 
d'aquesta àrea; el 1985 és designat regidor de Turisme, Comerç 
i Indústria i està adscrit a les àrees de Cultura i Lleure com a 
delegat d'esports i agermanaments. Membre de la Mancomunitat 
de Municipis Turístics de la Costa Brava. 

Al 1987 és nomenat tinent d'alcalde i membre de la Comissió 
de Govern i també és designat membre de la Comissió Mixta 
Generalitat de Catalunya/Ajuntament de Sant Feliu per tractar del 
tema del port. 

A les eleccions del juny de 1987 es presenta com a segon de 
la llista del PSC. 
És primer tinent d'alcalde i president de la Comissió Informativa 
d'Economia i Finances. Dins l'Àrea d'Urbanisme, Medi Ambient i 
Viabilitat és delegat de vialitat i aparcament. Al 1987 és designat 
conseller comarcal en el Consell Comarcal del Baix Empordà. Al 
1988 és nomenat president de laComissióInformativad'Urbanisme 
i delegat de Planejament, Llicències, Vialitat i Aparcaments. 

En l'actualitat és president del Patronat Municipal de Comerç 
i Turisme, l'ens autònom Escola de Música de Sant Feliu, l'ens 
autònom Fira de Sant Feliu i de l'ens autònom Hospital de Sant 
Feliu. 

Membre del Consell Comarcal del Baix Empordà, del Consorci 
de la Costa Brava, de la Comissió Mixta Generalitat de Catalunya/ 
Ajuntament de Sant Feliu per tractar del tema del port, de la 
Mancomunitat Intermunicipal Voluntària de la Conca del Ridaura, 
patró de la Fundació Privada Asil Suris i alcalde de la Ciutat des 
del mes d'octubre de 1990. 

Carles 
Xargay i Saurí 

Vaig néixer a Sant Feliu de Guíxols el 19 de setembre de 
1935. Fill d'Alfons i Dolors. Escoles Cor de Maria, Sant Josep 
«Estudis Nous». Esports: futbol, tennis, natació, ciclisme, jugo 
amb el primer equip del Guíxols a la primavera del 1955. Treballs: 
flequer, botiguer fins l'any 1955 hoteler del 1957 al 1991. Director 
d'hotel titulat, parlo cinc idiomes. Servei militar a la Marina, 
embarcat al creuer Cervantes del 1955 al 1957. Vida familiar, 
casat amb Suellen des del 1962 i l'any 1970 tenim una filla, 
Melanie, ara estudiant de tercer d'arquitectura. Política: l'any 1979 
entro a l'Ajuntament com regidor independent a la llista de UCD. 
L'any 1983 ingresso a Convergència Democràtica de Catalunya i 
estic de regidor fins ara. 



SANT FELIU DE GUÍXOLS 

Igualment formo part de l'Associació d'Autoescoles de les 
comarques de Girona i, com a membre de la Junta Directiva de la 
mateixa, he estat successivament secretari, vice-president i 
actualment president des del passat mes de gener. 

D'altra banda, he format part de la Junta Directiva de la Penya 
Sport durant dos anys i, durant un període de temps semblant, 
president de l'Associació Local de Futbol-sala de Sant Feliu de 
Guíxols. 

He estat sempre motivat políticament i, en els primers anys de 
la democràcia vaig interessar-me per un determinat partit polític, 
però com molts d'altres vaig quedar ràpidament decebut, perquè 
aquell projecte no era allò pel qual s'havia lluitat tant de temps. 

He format part del Grup d'Iniciativa Ciutadana Gent, durant les 
seves dues etapes, com a tresorer del mateix, i a principis de l'any 
1990, vaig decidirafiliar-me a l'Esquerra Republicanade Catalunya, 
després que aquest partit durant el Congrés de Lleida i sota el 
lideratge de l'actual secretari general Àngel Colom, redefinís la 
seva estratègia política, amb la qual em sento plenament identificat. 

Pedro 
Ortega i González 

Nascut a la província d'Albacete, viu a Sant Feliu de Guíxols 
d'ençà l'any 1964. Té 44 anys, és casat amb 3 fills. Treballa a la 
construcció. És responsable d'organització del Partit dels 
Comunistes de Catalunya del Baix Empordà, membre de l'Executiva 
Intercomarcal de CC.OO i secretari General de la construcció, 
suro i fusta de les comarques gironines de CC.OO. 

Joan 
Sala i Vilanova 

Nascut a Sant Gregori el 26 de desembre de 1958, tinc per tant 
32 anys. Nascut en una família de tradició nacionalista i republica-
na, de pare ganxó i de mare fanalenca, tinc tres germans més 
petits, i estic casat sense fills. Veí de tota la vida de Sant Feliu de 
Guíxols. 

Tinc el títol de Batxiller Superior i COU, i Certificat d'Aptitud de 
professor de Formació Vial i de director d'Autoescola. 

Professionalment sóc titular i director d'una Autoescola i, 
president d'una Societat Cooperativa dedicada a la venda de 
material d'oficina. 

Pere 
Pujol I Jordana 

Es gairebé segur que l'haver estat des dels tres anys a «CAN 
PERIC», la taverna dels meus pares, ha influït en la meva 
preocupació pels temes polítics i socials. 

La meva entrada a les activitats sindicals es dóna el 1933. Els 
fets d'octubre del 1934, i la repressió sagnant a Asturias, fa que, 
amb un grupd'amics, ingressem al Partit Comunista de Catalunya, 
el 1935. Després dels fets d'octubre, el goven de dretes clausura 
els sindicats. Per mantenir-ne la cohesió, legalitzem un Centre 
Cultural Obrer, del qual tinc l'honor d'haver estat el President. 

L'aixecament feixista, la formació del PSUC, del que en sóc 
cofundador, la incorporació al front, els camps de concentració a 
França, país del que vaig ser-ne expulsat per activitats polítiques, 
així com l'anada a Mèxic, són diferents etapes —condicions 
diferents— de la meva participació política, que tenen la seva 
culminació, quan, essent Secretari General de la Delegació del 
Comitè Central del PSUC a Mèxic, em proposen per tornar 
clandestinament a Catalunya, a fer-me càrrec de la Secretaria 
d'Organització del PSUC. Vaig acceptar, vaig venir i vaig complir 
com més bé vaig saber, fins que la policia va detenir-me, el mateix 
dia que s'acabava la guerra a Europa. 

Un any a la presó, tornada al meu poble, i altra vegada a 
reorganitzar el PSUC a Sant Feliu. Vàrem participar a la Taula 
Democràtica i vàrem ajudar —un petit granet de sorra— a 
aconseguir l'amnistia, la democràcia i l'Estatut d'autonomia. 

Això no ho dic per vanagloriar-me. L'únic orgull que tinc és el 
de ser fidel a les meves idees i de contribuir, als meus 82 anys, a 
que hi hagi menys desigualtats, més justícia i més democràcia. 
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EL PROGRAMA: P.S.C. 
- Quins serveis creieu que s'han de crear o potenciar per 

part de l'Ajuntament? 
Els nous serveis a crear estaran sempre lligats amb allò que 

anomenem serveis ciutadans o personals, és a dir, aquells que 
donaran major qualitat de vida a la persona, en qüestions com el 
lleure, l'esport, la cultura, etc. Un altre àmbit que convé potenciar 
és aquell relacionat amb la cura del Medi Ambient. Serà en tot allò 
que fa referència a la informació i l'atenció on s'iniciarà una 
reforma global creant una OFICINA D'INFORMACIÓ AL CIUTADÀ. 

• Penseu que l'endeutament de l'Ajuntament és greu? En 
cas afirmatiu, quines mesures prendríeu en aquest sentit? 

L'endeutament de l'Ajuntament no pot ser considerat en cap 
moment de greu, ja que això significaria que no hi hauria hagut en 
els darrers anys cap possibilitat d'inversió lla realitat actual i futura 
demostraran que això és cert mitjançant l'endegament de projectes 
nous amb un finançament plurianual ben planificat. Qualsevol 

LLISTA: 

1. Antoni Juanals i Roman. 
2. Francesc Bañeras i Carreras. 
3. Josep M. Muñoz i Ayats. 
4. M. Àngels Gálvez i Pérez. 
5. Salvador Calabuig i Serra. 
6. Joan Fonts i Montesinos. 
7. Josefina Carreras i Nievas. 
8. Joan Dilmé i Raset. 
9. Joan Ribas i Subiros. 
10. Antoni Escobar i Valle. 
11. Albert Mateu i Alenyà. 
12. Anna Cuenca i Salazar. 
13. Josep Domènech i Sasellas. 
14. Josep LI. Martín i Candelas. 
15. Helena Esteva i Massaguer. 
16. Francesc Gálvez i Pérez. 
17. Josep Garriga i Gandol. 

Suplents: 
18. Andreu Fernández i Sánchez. 
19. Josep M. Donat i Sarriera. 
20. Lluís Ybarra i Jiménez. 

insinuació de la situació de les finances municipals en to negatiu 
suposa un desconeixement profund de l'administració municipal. 
Cal tenir en compte que els primers interessats en mantenir 
l'equilibri financer són aquells que gestionen i seguiran gestionant 
el municipi de Sant Feliu, i això s'està fent i es farà. 

-Activitats culturals, de lleure i esportives: prioritats i 
mesures de potenciació. 

Aquest és el centre d'actuació dels propers quatre anys, tot i 
consolidant els projectes que ja estan engegats. Una de les 
prioritats estarà encaminada a establir la BIBLIOTECA PÚBLICA 
MUNICIPAL, i al seu entorn una xarxa complementària de SALES 
DE LECTURA en diversos punts de la ciutat. El lleure es veurà 
potenciat amb el CENTRE CÍVIC DE LA PLAÇA SALVADOR 
ESPRIU, que permetrà descentralitzar tota mena d'activitats. A 
nivell de l'esport es consolidarà el pla d'instal·lacions amb la 
PISCINA COBERTA i LA SALA DE BARRI (pavelló de dimensions 
més reduïdes) de la zona esportiva de VILARTAGUES. 

Tot això es complementarà amb una important dedicació a 
l'ensenyament, especialment buscant un model educatiu propi 
per a la ciutat, i una ampliació dels recursos pedagògics que 
s'ofereixen a l'escola des de l'Ajuntament. 

- Quines mesures prendríeu per reactivar el turisme? 
Podria establir una línia programàtica general a partir de les 

següents actuacions: 

1. Mesures de control per evitar els graus extrems de degradació 
de l'oferta turística, en el sentit més ampli. Fre a la colonització 
urbana dels rocalls de la vora del mar i la corona verda que envolta 
la ciutat. Manteniment de l'actual skyline guixolenc. 

2. Increment dels serveis per a ús ciutadà i turístic que 
complementin les infrastructures creades al llarg de 10 anys de 
govern local: piscina, biblioteca municipal, activitats culturals a 
l'entorn del monestir, oficina del consumidor. 

3. Mesures per alleugerir els problemes de trànsit i aparcament, 
amb una decidida política per a la descongestió del Passeig. 
Disseny d'un nou espai peatonal amb trànsit vedat: el marge dret 
de la Rambla. 

4. Incentivament de les propostes turístiques ambicioses 
destinades a una qualificació de l'oferta sempre que no comporti 
una degradació del paisatge urbà i litoral. Potenciació igualment 
de les apostes empresarials pels fluxs turístics no estacionals 
(tercera edat, excursionisme, turisme cultural, ecològic...). 

5. Increment de la promoció turística en els nous mercats. 
Disseny d'una oferta turística més plural i atractiva, que potencií 
els trets més singulars (paisatgístics, urbans, històrics, 
gastronòmics...) del món guixolenc. 

6. Cooperació amb la resta de municipis litorals per tal d'establir 
un model turístic plural format a partir de singularitats. Aposta 
pel model de promoció «Costa Brava-Girona». 

7. Aposta per una política turística racional i equilibrada, 
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recolzada en estudis de diagnòstic sobre l'evolució del flux turístic 
i l'anàlisi de l'opinió dels usuaris turístics sobre l'oferta ganxona. 

8. Progressiva revitalització de nous sectors econòmics que 
complementin el predomini de les activitats turístiques. 

La pesca 

Els esforços de l'Ajuntament en aquest sentit van destinats a 
la consolidació de la flota actual i a millorar les instal·lacions 
annexes al port per ús de la indústria pesquera. 

Sòl industrial 

Desenvoluparem la segona fase del polígon Industrial i es 
prendran mesures per millorar l'oferta econòmica del sòl d'ús 
industrial. 

La Indústria surera 

Recolzarem la trentena d'indústries sureres existents a la 
població col·laborant amb l'Associació AECORK. 

• Sou partidaris de la remodelació del port tal i com apareix 
en l'estudi d'impacte presentat per la Generalitat recentment? 

La construcció de la base nàutica-esportiva la zona exterior de 
l'escullera de l'actual port, ha de ser sens dubte, si bé no l'únic, 
l'element dinamitzador més transcendent en el desenvolupament 
econòmic de la ciutat. 

Posant un especial interès en la millora de l'entorn i en el 
desenvolupament del pla especial de cala Sants, RECOLZAREM 
la seva construcció atenent els 11 punts que a continuació es citen 
i que foren acceptats per la Comissió Mixta Generalitat/Ajuntament. 

1. Per tal d'afavorir les millors condicions de l'aigua de la badia es 
preveurà la canalització de la riera de Tueda fins a l'exterior de 
l'escullera. 
2. L'accés dels vianants serà totalment lliure en la zona del port, 
si bé es podrà restringir l'accés dels vehicles. 
3. El pla especial preveurà dins l'actual zona portuària un mínim 
d'una plaça d'aparcament per cada amarrament. 
4. En la redacció del Pla Especial s'estudiarà la possibilitat de 
crear una estació marítima per a vaixells turístics. 
5. Amb la finalitat que l'ampliació del port afavoreixi el teixit 
comercial existent a la ciutat i que no es creï una nova zona 
comercial al marge d'aquell, el Pla especial preveurà a la zona 
portuària només les Instal·lacions comercials mínimes o in-
dispensables per al sen/ei de la base nàutica. 
6. La urbanització de l'actual zona portuària, s'inclourà com un 
tot en la construcció del nou port esportiu. 
7. El Pla Especial es redactarà preveient una alçada màxima de la 
nova escullera Igual a la de l'actuaL 
8. Es preveurà el manteniment d'una instal·lació de «varador» o 
draçana, en el lloc que ocupa actualment o en un altre lloc 
alternatiu. 
9. Les instal·lacions de la base nàutica actual es traslladaran 
a la prevista zona d'ampliació del port o a una zona propera. 
S'estudiarà la possibilitat de que l'actual edifici del Club Nàutic 

reverteixi al municipi o per a activitats d'interès general de la 
poblado. 
10. Per tal d'ampliar la zona destinada ais banyistes i millorar les 
condicions de la platja, es buscarà una nova ubicació per a les 
barques dels «Llops de Mar» sense que s'empitjorin les seves 
condicions de varada. 
11. Amb la finalitat de mantenir l'actual mirall d'aigua, garantir la 
seva qualitat i millorar les condicions estètiques de la badia, 
tots els amarraments esportius es situaran a l'exterior de l'actual 
escullera, si bé es podran preveure amarraments a la seva zona 
interioren la forma assenyalada en l'estudi d'impacte i sense que 
ei nombre d'aquests pugui posar en perill les finalitats 
assenyalades. 

- És necessària la creació d'una regidoría de Medi Ambient? 
Quines iniciatives hauria d'engegar? 

Actualment ja existeix una regidoría de Medi Ambient, havent-
hi un regidor que, essent també responsable d'altres àrees 
centralitza i coordina totes les activitats i iniciatives municipals 
referides a medi ambient. 

Creiem necessari mantenir aquesta regidoría, així com ampliar 
els programes de control d'abocaments, neteja de platges, recollida 
selectiva d'escombraries i neteja de boscos. Voldríem també 
destacaria importància de la realització de campanyes informatives 
sobre la problemàtica del medi ambient i la contaminació. 

- En la futura revisió del Pla d'Urbanisme, quines creieu 
que haurien de ser les zones a requalificar? 

No creiem necessari fer una revisió global de les qualificacions 
urbanístiques del Pla General; cal mantenir la protecció als espais 
qualificats com a zones verdes, de Protecció Paisatgística i de Sòl 
Rústic. Sí, és convenient modificar algunes qualificacions puntuals: 
ampliar laZona Industrial, continuar la programació del sòl qualificat 
com a «No Programat», i revisar determinats aspectes de la 
normativa, com poden ser les qualificacions d'Indústria Urbana, la 
regulació d'aspectes estètics,... 

• Sou partidaris de la creació de mitjans de comunicació 
municipals? 

Sí, sens dubte. En primer lloc editant un Butlletí d'Informació 
Municipal, per tal d'informar el ciutadà de totes les activitats i 
actuacions municipals. 

També serà important la posada en funcionament de 
l'Emissora de Ràdio Municipal amb Freqüència Modulada, un 
cop resolta per fi la regulació legal d'aquests tipus d'emissores. 
Al mateix temps cal estudiar la possibilitat legal, tècnica i 
econòmica de la creació d'una Emissora Municipal o 
Intermunicipal de Televisió. 
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EL PROGRAMA: P.C.C. 
- Quins serveis creieu que s'han de crear o potenciar per 

part de l'Ajuntament? 
La Sanitat, creant un centre especial per a disminuïts psíquics. 

- Penseu que l'endeutament de l'Ajuntament és greu? En 
cas afirmatiu, quines mesures prendríeu en aquest sentit? 

Els deutes dels ajuntaments no són molt greus si amb ells 
s'aconsegueix donar millors serveis als habitants. 

- Activitats culturals, de lleure i esportives: prioritats i 
mesures de potenciació. 

S'haurien de fer gratuïtes totes les estructures esportives 

municipals per als joves i grans. 

- Quines mesures prendríeu per reactivar el turisme? 
Crear serveis i fer una reforma del turisme local. 

• Sou partidaris de la remodelació del port tal i com apareix 
en l'estudi d'impacte presentat per la Generalitat recentment? 

No, perquè des del seu inici no surt com a solució dels 
problemes plantejats. 

- És necessària la creació d'una regidoría de Medi Ambient? 
Quines iniciatives hauria d'engegar? 

Sí. Començant per l'educació als ciutadans en defensa de la 
natura i el Medi Ambient. 

- En la futura revisió del Pla d'Urbanisme, quines creieu 
que haurien de ser les zones a requalificar? 

Totes aquelles zones on es puguin crear zones verdes i sen^eis 
per als ciutadans. 

- Sou partidaris de la creació de mitjans de comunicació 
municipals? 

Sí, perquè és una forma d'acostar la informació al poble. 

LLISTA: 

1. Pere Ortega i González. 
2. Antoni Collado i Navarro. 
3. M. Del Carme Capilla i Bolívar. 
4. Antoni González i Muñoz. 
5. Guillem Cabello i Conano. 
6. Antoni Herrera i Herrera. 
7. Gabriel Fernández i Viiamil. 
8. Manel Rosa i López. 
9. Joaquim Carvajal i Gómez. 
10. Antoni Martínez i Encinas. 
11. Julià Zapata i Díaz. 
12. Josep González i Sánchez. 
13. Cándida M. González i Pérez. 
14. Francesca Segura i Cerrillo. 
15. Miquel Bazán i Ribas. 
16. Antònia González i Mingo. 
17. Dídac Rueda i Bermudo. 

Suplents: 
18. Ladisa Morales i Guerrero. 
19. Florentí Fernández i Martínez. 
20. Josep Recio i Montayo. 

Davant les properes eleccions municipals, els comunistes del 
PCC, amb la participació d'homes i dones que no són del partit, 
han col·laborat per aconseguir un programa electoral que pugui 
representar les inquietuds d'una part de la societat, perquè tal com 
diu el nostre eslògan TREBALLEM PER L'ESQUERRA I 
TREBALLEM PER SANT FELIU. L'intent del PCC per aconseguir 
un ampli front d'esquerres, perquè les eleccions municipals de 
maig hi tinguessin lloc totes les agrupacions polítiques d'esquerre,s 
no ha estat possible perquè s'han interposat interessos de partit 
a altres interessos, perdent una oportunitat d'or per anar avançant 
cap a una unitat de les capes populars i els treballadors per tal 
d'assolir una societat més igualitària on no hi hagin ni explotadors 
ni explotats, podent així, defensar els interessos comuns enfront 
de la dreta, la banca, les multinacionals que ens hipotequen 
Catalunya i que obliguen als pobres a la marginació, a la fam i a 
la misèria. 
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EL PROGRAMA :I.C. 
- Quins serveis creieu que s'han de crear o potenciar per 

part de l'Ajuntament? 
Serveis a crear: 
- Biblioteca Municipal Central. 
- Biblioteques populars i infantils als centres cívics (Tueda i 

Vilartagues). 
- Oficina d'informació a la dona. 
- Escola de pares al si del Consell Escolar Municipal. 
- Promoure el Batxillerat Nocturn i les branques de Turisme i 

Hostaleria a la Formació Professional. 
Sen/eis a potenciar: 
- Sen/eis personals en general (sen/eis socials, informació al 

consumidor, esports, cultura, etc.). 

- Penseu que l'endeutament de l'Ajuntament és greu? En 
cas afirmatiu, quines mesures prendríeu en aquest sentit? 

No. 

LLISTA: 

1. Pere Pujol i Jordana. 
2. Antoni García i Marín. 
3. Francesc Rodríguez i Molina. 
4. Josep González i Aguilar. 
5. Valentina Escudero i Morillo. 
6. Venanci Díaz i Vila. 
7. Manel Agüera i Muñoz. 
8. Cristòfor Valenzuela i Fernández. 
9. Rafel E. Herrero i Ponce. 
10. Joana Valls i Andreu. 
11. Primitu Fernández i García. 
12. Dolors Soriano i Pérez. 
13. Antoni Martínez i Parrilla. 
14. Carme González i Cano. 
15. Jaume Calvet i Albertí. 
16. Pere Pujol i Passarrius. 
17. Albert Moreno i Fernández. 

Suplents: 
18. Antoni Rodríguez i Arquero. 
19. Cristòfor González i Delgado. 
20. Maria J. Bonilla i Escobar. 

-Activitats culturals, de lleure i esportives: prioritats i 
mesures de potenciació. 

Prioritats: 
Esport i lleure: 
- Crear ludoteques a l'aire lliure. 
- Promoure l'esport base. 
- Fomentar l'esport nàutic i l'excursionisme. 
- Facilitar el manteniment físic a tota la població. 
- Accelerar les obres de construcció de la piscina. 

Cultura: 
-Promoure les tradicions i festes donant suport a les 

associacions que se n'encarreguen. 
-Recolzar entitats que preparen conferències, debats, 

exposicions,... 

Mesures de potenciació: 
- Creació de la Comissió de Festes on fii col·laborin les entitats 

que vulguin. 
- Coordinació entre si i amb les escoles de les activitats 

culturals del lleure i de l'esport per aconseguir la màxima 
participació. 

• Quines mesures prendríeu per reactivar el turisme? 
Oferir una ciutat agradable, amb sen/eis de qualitat, platges 

netes, protecció del medi ambient i del paisatge. 
- Potenciació del Patronat de Turisme. 
- Promoció de la ciutat juntament amb la iniciativa privada. 
- Potenciació i promoció del Patrimoni artístic i paisatgístic. 
- Creació de zones de vianants. 

- Sou partidaris de la remodelació del Port tal i com apareix 
en l'estudi d'impacte presentat per la Generalitat? 

No. L'estudi d'impacte presentat per la Generalitat ens sembla 
poc seriós. 

• És necessària la creació d'una regidoría de Medi Ambient? 
Quines iniciatives hauria d'engegar? 

Sí. 
-Aplicar amb més força les competències en el control 

d'activitats molestes, especialment en matèria de contaminació i 
soroll. 

- Accions comunes amb els municipis de la Vall (Santa Cristina 
i Castell-Platja d'Aro) per a la protecció de la Conca del Ridaura. 

- Evitar a través del planejament una major degradació del 
paisatge. 

- En la futura revisió del Pla d'Urbanisme, quines creieu 
que haurien de ser les zones a requalificar? 

Més que de zones a requalificar preferim parlar de zones a 
preservar. 

En aquest sentit presentaríem la façana marítima que encara 
no està urbanitzada, i en general, tota la part muntanyosa situada 
a lEst del terme municipal. 

• Sou partidaris de la creació de mitjans de comunicació 
municipals? 

Sí. 
El Butlletí d'Informació Municipal. 
La Ràdio Municipal, però amb una àmplia autonomia en el seu 

funcionament. 
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EL PROGRAMA: E.R.C. 
- Quins serveis creieu que s'han de crear o potenciar per 

part de l'Ajuntament? 
- Creació d'una regidoría de comerç. 
- Creació d'un Consell Municipal de la Joventut. 
- Desaparació de la secció municipal de quintes. 
- Informació als joves sobre el dret a l'objecció de consciència. 
-Abolició de les barreres arquitectòniques a la ciutat i 

l'Ajuntament. 
- Intentar municipalitzar tota o bona part de la zona industrial. 
- Potenciar el Patronat Municipal de Turisme. 
- Potenciar l'ús del català a tots els sen/eis i funcionaris. 
- Potenciareis serveis mancomunats amb els municipis veïns. 

• Penseu que l'endeutament de l'Ajuntament és greu? En 
cas afirmatiu, quines mesures prendríeu en aquest sentit? 

No és alarmant, 17% sobre el 25% màxim. 
- Establir mesures correctores per a no augmentar-lo. 
- Cal augmentar els percentatges que rep l'Ajuntament de l'Estat. 

LLISTA: 

1. Joan Sala i Vilanova. 
2. Joan Casamitjana i Ribas. 
3. Antoni Ruiz i Bedmar. 
4. Isabel Vidal i Llonga. 
5. Francesc Cruz i Leiva. 
6. Maria I. Fossoul i Fandiño. 
7. Joan Casanovas i Pellicer. 
8. Amalia Feixas i Ramionet. 
9. Jordi Roca i Segurañes. 
10. Rosa M. Fossoul i Fandiño. 
11. Antoni Sala i Bosch. 
12. Maria del C. Sala i Puig. 
13. Elionor Gascons i Prats. 
14. Llorenç Culubret i Berenguer. 
15. Joan Donatiu i Tejero. 
16. Jaume Gironella i Corominas. 
17. Roser Augerní i Albertí. 

Suplents: 
18. M. Dolors Plaja i Miró. 
19. Rosa Vidal i Llonga. 
20. Olga Valls i Domènech. 

-Activitats culturals, de lleure i esportives: prioritats i 
mesures de potenciació. 

- Facilitar la iniciativa juvenil, dinamitzant les seves propostes. 
- Crear un consell municipal d'esports i promoure 

l'associacionisme. 
- Facilitar la utilització de tots els equipaments esportius. 
- Programar de forma estable teatre, cinema, concerts musicals, 

debats. 
- Promoure congressos i convencions d'aprofitament per a la dutat 
- Crear una Comissió de Festes, oberta a totes les entitats. 

- Quines mesures prendríeu per reactivar el turisme? 
- Idear un pla d'urgència encaminat a la reactivació econòmica 

del sector del turisme local, canalitzant-lo a través del Patronat de 
Turisme. 

- Potenciar i promocionar entorn: monestir, ermita de Sant 
Elm, Pedralta. 

- Anul·lar definitivament les curses de braus a la ciutat. 

- Sou partidaris de la remodelació del port tal i com apareix 
en l'estudi d'impacte presentat per la Generalitat recentment? 

És un estudi parcial que només exalça les possibles avantatges 
de la construcció, sense donar importància a les conseqüències 
negatives que suposaria, deixant sense resposta clara aquesta 
sèrie de qüestions: 

- Impacte ambiental: contaminació que el nou port generaria. 
- Impacte visual: alçada de la nova escullera. 
- Impacte sobre la fauna i flora de la zona. 
- Capacitat de bescanvi d'aigua entre la badia i la mar oberta. 
- Utilització de la base nàutica: club elitista o públic. 

- És necessària la creació d'una regidoría de Medi Ambient? 
Quines iniciatives hauria d'engegar? 

Creiem que sí és necessària. 
- Evitar una major degradació de l'entorn. 
- Coordinar la neteja de boscos i platges. 
- Controlar la neteja de l'aigua del mar i les rieres. 
- Control de les activitats en matèria de contaminació. 
- Control de la contaminació acústica, fresses. 
- Facilitar el trasllat a la zona industrial d'empreses molestes. 

- En la futura revisió del Pla d'Urbanisme, quines creieu 
que haurien de ser les zones a requalificar? 

Endegar el programa d'actuació del sector públic previst al pla. 
- Zones verdes: adquisició de sòl i urisanització d'aquestes. 
- Equipaments: adquisició de sòl per acabar aquestes zones. 

Construcció de la piscina i urbanització de la «Corchera». 
Ampliació de patis als col·legis públics. 
Rehabilitació de l'ermita de Sant Elm. 
Casal de la plaça de Salvador Espriu. 

- Reorganització del sistema viari. 
- Finalitzar el cobriment de la riera de Tueda. 
- Cessió de sòl per promoció de habitatges socials. 
- Rehabilitació d'habitatges de la zona històrica de la ciutat. 

- Sou partidaris de la creació de mitjans de comunicació 
municipals? 

Publicació del Butlletí d'Informació Municipal. 
- Publicar informació municipal a tra vés d'Ancora i El Carrilet. 
- Ràdio i T. V. locals, que funcionin autònomes de l'Ajuntament. 



SANT FELIU DE GUÍXOLS 

EL PROGRAMA: CiU 
- Quins serveis creieu que s'han de crear o potenciar per 

part de l'Ajuntament? 
El millor servei que podem oferir als ciutadans, és el de que 

siguin escoltats i atesos en tots els assumptes que els afectin, 
cosa que fa temps que no disfruten, crear el policia de barri, un 
butlletí municipal, telèfon d'informació al ciutadà amb trucades 
gratuïtes, millorar el servei de transport urbà amb vehicles confor-
tables i serveis més sovint. 

• Penseu que l'endeutament de l'Ajuntament és greu? En 
cas afirmatiu, quines mesures prendríeu en aquest sentit? 

L'endeutament és en aquest moment gravíssim, les mesures 
a prendre són fàcils si s'està governant, una situació com aquesta 
no es podria produir a l'empresa privada, s'ha de tenir experiència 
administrativa i ésser responsable, ens costa molts diners a tots 
els ciutadans la inexperiència dels qui ens governen, s'han 
d'eliminar despeses de caprici, s'han de moure les tecles que facin 
falta per captar subvencions, que en poden venir moltes. 

LLISTA: 

1. Carles Xargay i Saurí. 
2. Agustí Valls i Moliné. 
3. Ligori Pérez i Reverter. 
4. Víctor Pascual i Casas. 
5. Margarida Oliver i Claramunt. 
6. Rafel Masegosa i Guerrero. 
7. Jordi Pujol i Colomeda. 
8. Josep M. Vicens i Batet. 
9. Emili Dardé i Capdevila. 
10. Albert Marton i Guillem. 
11. Margarida Donatiu i Termes. 
12. Jordi SaubíiPérez. 
13. Albert Lozano i Winterhalder. 
14. Lluís Moliné i Mascort. 
15. Martí Cornellà i Muñoz. 
16. Benet Oriol i Viñals. 
17. Francesca Bosch i Cornellà. 

Suplents: 
18. Francesc Negra i Sais. 
19. Joan LI. Brusi i Molinas. 
20. Lluís Figueras i Casula. 
21. Jaume Reyne i Verges. 

-Activitats culturals, de lleure i esportives: prioritats i 
mesures de potenciació. 

Les activitats culturals, s'han de retornar, la majoria, a les 
entitats perquè tinguin el protagonisme que se'ls hi ha tret, una 
vegada que aquestes entitats se sentin recolzades, moral i 
econòmicament, tot anirà pel bon camí, el protagonisme no l'han 
de tenir els polítics, sinó les persones que tinguin la dedicació i la 
voluntat d'empènyer cada activitat, sigui de cultura de lleure o 
d'esport, s'ha de potenciar l'esport escolar, ajudar als clubs 
facilitant-los locals i estímuls econòmics i fer funcionar el Patronat 
d'Esports. 

• Quines mesures prendríeu per reactivar el turisme? 
La mesura més adient serà de retornar el protagonisme als 

professionals, fent que s'organitzin i se sentin recolzats per un bon 
pressupost, amb suficiència econòmica perquè puguin 
desenvolupar les seves idees, ells més que cap polític saben el 
què manca i què s'ha de fer per retornar la quantitat i qualitat de 
turisme que Sant Feliu mereix. Crear una Oficina de Turisme al 
passeig. 

- Sou partidaris de la remodelació del port tal i com apareix 
erW'estudi d'impacte presentat per la Generalitat recentment? 

Som totalment partidaris, sempre ho hem sigut, d'un port 
esportiu tal com apareix a l'estudi d'impacte presentat per la 
Generalitat, s'ha de fer un seguiment estricte d'ara endavant, 
procurant que els drets dels que tinguin un vaixell amarrat al port 
no siguin mai per damunt dels que fan sen/ir la platja per prendre 
un bany o prendre el sol, hem de vetllar per tots aquests que són 
majoria. Hi ha un punt de l'estudi d'impacte que ara no ens agrada, 
una vegada es vagi desenvolupant el projecte si no es subsana 
això, nosaltres ho denunciarem i farem per tal que s'elimini el 
problema. 

- És necessària la creació d'una regidoría de medi ambient? 
Quines iniciatives hauria d'engegar? 

Una Regidoría del Medi Ambient és absolutament necessària 
per poder eliminar totes les irregularitats que es vulguin cometre 
abans que es portin a terme, denunciar les que ja s'han fet i 
procurar subsanar-les, és una tasca difícil i serà poc popular, però 
ens hi va molt, si volem deixar un futur més net i que la nostra Ciutat 
i el seu entorn siguin més habitables i agradables, la regidoría 
tindrà que ésser assessorada i compartida amb voluntaris civils, 
que tindran voti veu a totes les decisions que es preguin en aquest 
sentit, sempre que trobem voluntaris que vulguin col·laborar. 

• En la futura revisió del Pla d'Urbanisme, quines creieu 
que haurien de ser les zones a requalificar? 

La futura revisió del Pla d'Uríyanisme, s'ha de fer el més aviat 
possible, ja n'hi ha prou, que el Pla haig estat castigant la part 
antiga ola consolidada del nucli urbà, des del passeig a Vilartagues 
i des del cementiría la carretera de Palamós, i al mateix temps hagi 
afavorit la destrucció de l'entorn i voltants de Sant Feliu, que eren 
preciosos, zones a requalificar en tenim bastants i esperem que 
això vingui aviat, o ens quedarem sense sòl edificable. 

- Sou partidaris de la creació de mitjans de comunicació 
municipals? 

Som partidaris de la creació de mitjans de comunicació 
municipals, perquè són necessaris per a la informació que pot 
aportar a tot el municipi, de fet no es pot comprendre, com tots els 
pobles que ens envolten en tenen i nosaltres no, s'ha de procurar 
que quan es facin no es polititzin. 



SANT FELIU DE GUÍXOLS 

PARTIT 
DELS COMUNISTES 

DE CATALUNYA 

POR UNA PARTICIPACION REAL EN 
EL AYUNTAMIENTO 
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SANT FELIU DE GUÍXOLS 
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SANTA CRISTINA D'ARO 

ELS CANDIDATS 
Josep 
Llensa i Rocosa 

Fa 34 anys que viu a Santa Cristina d'Aro. 
Alcalde de Santa Cristina de l'any 1979 fins al 1987 i militant de 

CDC des de l'any 1977 al 1990. A causa d'una forta polèmica 
mantinguda amb el president de la Federació Intercomarcal del 
CDC a les comarques gironines, JOSEP LÓPEZ DE LERMA I 
LÓPEZ va ésser expulsat del partit. A partir d'aquí es va formar un 
grup d'independents que va arribar a un acord amb el PSC. 

Aquest grup d'independents va sortir de 27 militants de CDC 
que es varen donar de baixa del partit. 

Cinc ex-militants de CDC són components d'aquesta candida-
tura municipal 

Concepció 
Puigvert i Reixach 

Vaig néixer a Calella (Barcelona) l'any 1934, estic casada, tinc 
una filla i sóc mestressa de casa. 

L'any 1966 vaig venir a viure a Santa Cristina d'Aro i durant 
quatre anys vaig exercir d'encarregada de la central de telèfons, 
que era la meva professió. 

Durant uns anys vaig formar part de la Junta del Centre 
Recreatiu i Esportiu Cristinenc (C.R.E.C.) i posteriorment he 
continuat col·laborant en les activitats culturals i esportives del 
poble. 

Des de les passades eleccions municipals sóc regidora a 
l'oposició i portaveu del grup independent Unió Cristinenca a 
l'Ajuntament de Santa Cristina d'Aro. 



SANTA CRISTINA D'ARO 

Tomàs 
Rosés i Pijuan 

Va néixer a Santa Cristina d'Aro, el 8 de febrer de 1932. Té, per 
tant, 59 anys. 

Va fer els seus primers estudis al Col·legi del poble, amb el Sr. 
Juncà. Amb ell mateix va cursar els 4 anys de Batxillerat Elemen-
tal, examinant-se per lliure a l'Institut de Girona. 

Després, 3 anys més de carrera a l'Escola de Magisteri de 
Girona, un temps exercint com a interí, oposicions i finalment va 
ocupar la plaça en propietat de Palau-sator (B. Empordà). L'any 
1962 li va tocar, per concurs, el Col·legi GAZIEL (Estudis Nous) de 
Sant Feliu de Guíxols, on continua treballant en l'actualitat. 

Des de fa sis anys, el seu lloc de residència torna a ser Santa 

Cristina. 
Per acabar, hi vol afegir dues coses: 
- Durant dos anys, 1981-1982, amb un grup d'amics de Sant 

Feliu van publicar la revista mensual «ES CORCÓ». Època 
fantàstica! - diu. 

- Posteriorment, també amb una colla d'amics van constituir el 
grup «GENT», des del qual van impulsar la Campanya de 
Normalització Lingüística a Sant Feliu. 

Josep 
Sala i Solé 

Tinc 39 anys, estic casat, tenim dos fills i fa quinze anys que 
tota la meva família vivim a Santa Cristina. Sóc tècnic en electrònica, 
professor de l'Institut de Formació Professional de Sant Feliu, fa 
quatre anys que en sóc el director i estic plenament identificat i 
content amb la meva feina. El món de les telecomunicacions és el 
meu ̂ oòbypreferit, sóc un enamorat de l'activitat i m'encanta tenir 
sempre projectes al cap. 

Com podreu observar sóc un home amb un currículum molt 
planer doncs, no he estat mai amant de grans aventures, la família 
i el treball m'ocupen tot el temps. 



SANTA CRISTINA D'ARO 

EL PROGRAMA: PSC-INDEPENDENTS STA. C R I S M D'ARO 
- Com presentaria el seu partit: com a independent, amb el 

que això vol dir, o subordinat al PSC? 
Per tractar-se d'un pacte municipal haig de presentar el meu 

grup com a Independent, ja que tot el que està relacionat amb la 
temàtica municipal, com la composició de la candidatura i el 
programa electoral ha estat decidit per l'Assemblea de la candida-
tura. A més tenim la llibertat total per desenvolupar la tasca 
municipal amb total independència. 

- Es varen avaluar altres partits per aquesta unió? 
Sí, Esquerra Republicana, CDS i Esquerra Catalana. 

LLISTA: 

1 • Josep Llensa i Rocosa. 
2. Josep Roses i Barceló. 
3. Jordi Aviñó i Rovira. 
4. Ramon Tura i Dalmau. 
5. Xavier Congost i Amagat. 
6. Emili Boscií i Vila. 

M. Àngels Morató i Barceló. 
8. Ferran Callado i Figueroa. 
9- Francesca Portes i Ribas. 

Suplents: 
10 Jordi Finazzi i Pallarès. 
11. Josep m. Congost i Marquès. 
12. Joan Bou i Payret. 

- Vostè ha treballat com a alcalde a Santa Cristina d'Aro. 
Aquesta experiència pot beneficiar el desenvolupament del 
poble? 

Una experiència de vuit anys a l'Alcaldia amb uns resultats 
demostrats d'eficàcia i progrés per al municipi, són un aval 
suficient per garantir la tasca a reemprendre. 

• Tinc entès que els vots dels Independents seran assolits 
pel PSC (Consell Comarcal, Diputació, etc.). És a dir, la seva 
candidatura es pot considerar d'un intermediari polític, per 
aconseguir un fi? 

Una candidatura que pretengui treballar eficaçment per al 
municipi, necessita ajuts tècnics, assessorament, subvencions 
exteriors, coses que com a independent és molt difícil assolir, per 
això hem pactat amb PSC. Els nostres vots seran recollits parells, 
sense que per això hagi d'interferir en res la confecció de la nostra 
llista ni del nostre programa electoral. 

- Fins ara liderava amb idees i conceptes convergents, en 
canvi, no pot fer resoldre problemes de forma diferent? 

El meu lema sempre ha estat i serà el treball en bé del municipi 
resolent els problemes i millorant el seu benestar social. Aquestes 
prioritats són les mateixes per a mi, davant qualsevol partit polític. 
Per tant, amb la mateixa claredat que vaig treballar, ho faré ara. 

-Vostè es presenta per posar ordre a la mala gestió 
econòmica de l'anterior equip de Govern. Té algun programa 
urgent, perquè el poble retrobi la bona marxa a curt termini? 

Efectivament. Em presento perquè no estic gens d'acord amb 
la tasca feta per l'equip de Govern actual. 

L'equip que formem aquesta candidatura, pensem tots el 
mateix i amb la garantia de la qualitat i honestedat dels seus 
membres podem fer una tasca molt positiva dins l'Ajuntament 

Realment, la gestió econòmica municipal ha estat totalment 
perjudicial per al nostre municipi, el més greu és que d'ésser un 
Ajuntament complidor a l'hora dels pagaments i lliure de cap crèdit 
d'àmbit municipal, hem passat a ésser un Ajuntament poc seriós 
en els pagaments i endeutat entre altres coses pels crèdits, cosa 
que comporta pagar uns interessos que repercuteixen amb un 
augment del valor dels impostos luna limitació a l'hora de fer obres 
en benefici del municipi. 

No es pot parlar de programa urgent, a causa que s'ha de 
valorar amb profunditat la situació econòmica municipal i aquesta 
tasca es podrà portar a terme des de dins l'Ajuntament. 

- Té prevista una millora de caire social i medi ambient? 
Acabar l'edifici social. 
Controlar i millorar l'abocador d'escombraries, perseguir 

l'abocament incontrolat. Potenciar i millorar la recollida 
d'escombraries. 

-Es sent independent nacionalista, o dins aquesta 
independència hi entra tota ideologia? 

Sóc independent i si ésser nacionalista comporta el treball i la 
dedicació de servir els altres sense cap mena d'interès personal, 
és que també ho sóc, però per fer la feina ben feta a nivell 
municipal, no necessites seguir cap ideologia de partit polític. 

• Què demana als electors? 
El vot majoritari, ja que és l'única manera que ens puguem 

comprometre a portara terme el nostre programa electoral. 
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SANTA CRISTINA D'ARO 

EL PROGRAMA: U N I Ó CRISTENENCA 
- Discrepàncies internes o política de partit, lian pogut ser 

la causa de presentar aquesta candidatura independent? 
Les discrepàncies internes a l'hora de confeccionar la llista 

electoral conjunta han portat a què ens tornéssim a presentar com 

a independents. 

- Unió Cristinenca és la resposta a un sense fi de 
divergències i mala governabilitat d'aquests quatre anys? 

Unió Cristinenca és ¡'alternativa per a aquelles persones que 

els agrada el treball ben fet. 

-Vostè té una bona experiència dins l'Ajuntament de 
Santa Cristina. El seu grup té programa per a una 
Governabilitat? 

Per descomptat. El nostre programa té com a base fonamental 

l'eficàcia i la participació ciutadana. 

• Per a un millor desenvolupament del poble, hi ha la 
possibilitat de fer pactes amb altres partits? 

Per part nostra creiem que sí. 

-Aquest pluralisme polític format al poble, pot ésser 
positiu alhora de realitzar tasques? 

/ tant que pot ser positiu, sempre que les persones que tinguin 

aquesta responsabilitat política treballin amb honestedat i sense 

afany de protagonisme. 

- Santa Cristina d'Aro, per ser un poble petit, ha viscut una 
intensa vida política. Com valorar l'actitud dels seus veïns? 

La valoració que en faig és molt positiva i espero que així quedi 
demostrat el dia 26 de maig. 

- Té prevista una millora de caire social i mediambiental 
per aplicar a curt termini? 

Sí que ho tenim previst i en fem esment, encara que d'una 

manera molt resumida, en el programa electoral. 

LLISTA: 

1. Concepció Puigvert i Reixach. 
2. Martí Lliurat i Rams. 
3. Josep M. Bas i Cassa. 
4. Manel Casas i Castelló. 
5. Núria Vailhonesta i Piquer. 
6. Carles Aulet i Lloverás. 
7. Dolors Amagat i Sau. 
8. M. Dolors Mont i Sancho. 
9. Jordi Maresma i Marco. 

Suplents: 
10. Isabel Aymerich i Brujats. 
11. Carme Garrido i Hita. 
12. Josep LI. Henestrosa i López. 

- Què demana als seus electors? 
Que a l'hora d'anar a votar se'n recordin d'aquelles persones 

que durant molt de temps han demostrat la seva formalitat i la seva 
coherència. 

- Es troba totalment sanejada la hisenda municipal? 
D'això se n'ha parlat molt i jo et puc dir que la partida prevista 

en el pressupost per a l'any 1991 de les despeses d'interessos de 

préstecs és de tretze milions de pessetes. Amb aquesta dada cada 

persona en pot treure les seves conclusions. 



UNIÓ CRISTINENCA US RECORDA QUE 
EL PROPER DIA 26 DE MAIG HI HA LES 
ELECCIONS MUNICIPALS 

VOTEU 

UNIÓ CRISTINENCA 
ENTRE TOTS FEM LA UNIÓ. 
NO HO DUBTEU 



SANTA CRISTINA D'ARO 

EL PROGRAMA: E.R.C. 
ERG és un partit de consistència catalana, que representa al 

mateix temps passat i realitat actual i una forma de treballar sense 
pretensions, amb voluntat de fer, i de denúncia del que no està bé 
i cal rectificar. 

- Podríem dir que les circumstàncies actuals que viu el 
poble de Santa Cristina d'Aro us han encoratjat a presentar-
vos per cap de llista D'ERC? 

ERC és una consciència preparada per a qualsevol conjuntura 
actual 0 futura. 

- Per a vostè què és ERC? 
Bàsicamentunsentimentdepaís.Ol'expressiópolíticad'aquest 

sentiment. 

- El seu missatge per a Santa Cristina d'Aro quin pot ser? 
Una sola promesa: honestedat en una gestió administrativa 

justa per a tothom. 

- Si ERC portés el Govern de l'Ajuntament de Santa Cris-
tina d'Aro, programaria un canvi a curt termini? 

Salvaríem tot el salvable del que s'ha fet i rebutjaríem ja des 
d'ara tot el rebutjable que s'ha permès. 

• Té prevista una millora substancial de caire social i medi 
ambiental, per a la seva comunitat? 

Procurarem treure el màxim partit a nivell municipal de les 
directrius socials i ecològiques que corresponen per lògica als 
organismes governamentals. Els problemes de manifestació local 
estricta, solucionables des del propi municipi, són rars en aquest 
camp. 

• Creu que el jovent és conscient del que és ERC? 
Potser no del tot, però va assumint amb gran facilitat la nostra 

triple ideologia de catalanitat, republicanisme i enaltiment laboral 
i social. 

LLISTA: 

1. Tomàs Rosés i Pijoan. 
2. Maria Ferrer i Thomàs. 
3. Lluís Pagès i Melchor. 
4. Pere Brull i Pastor. 
5. Miquel Soler i Colomer. 
6. Jordi Verrié i Gallart. 
7. David Llensa i González. 
8. Amanda Egido i Subirats. 
9. Jordi Verrié i Faget. 

Suplents: 
10. Albert Mademont i Dorca. 
11. Marta Rosés i Noguer. 
12. Ramon Vázquez i Vilagran. 
13. Núria González i Pont. 

- Per a un millor desenvolupament del poble, hi ha la 
possibilitat de fer pactes amb altres partits? 

Més que una possibilitat és, ara com ara, una ineludible 
disposició. 

- ERC va celebrar el 60è aniversari de la seva fundació. El 
Secretari General, Àngel Colom, va dir, esdevé «la tercera 
força política catalana». Aquesta posició pot ser a causa de 
la ideologia del partit, o a un malcontent per les altres 
formacions? 

No és exacte. Només va afirmar que era la tercera força política 
en nombre de candidatures presentades. 

- Què demana als seus electors? 
Fidelitat a la trilogia que ens guia: Esquerra, República i 

Catalunya. 

- Podria presentar el seu equip de govern? 
El nostre equip de govern, concretat en unes poques persones 

és, però, la totalitat dels nostres votants. Ara bé, si del que es tracta 
és la llista dels qui formem la candidatura, està integrada per les 
següents persones: Tomàs Rosés, Mariano Ferrer, Lluís Pagès, 
Pere Brull, Miquel Soler, Jordi Verrié, David Llensa, Amanda 
Egido i Jordi Verrié i Faget. Com a suplents, Albert Mademont, 
Marta Rosés i Ramon Vázquez. 

Sort per a la seva tasca; serenitat i feina ben feta és el que la 
democràcia necessita. 



L'ESQUERRA PUJA 

TU HI GUANYES 

SANTA CRISTINA D'ARO 
TOMÀS ROSÉS i PIJOAN 

SANT FELIU DE GUÍXOLS 
JOAN SALA i VILANOVA 



SANTA CRISTINA D'ARO 

EL PROGRAMA: CiU 
- Vostè va dir que no volia ésser alcaide; perquè va acceptar 

encapçalar la candidatura de CiU a Santa Cristina?' 
Mireu, jo sóc de Santa Cristina, em considero un cristinenc 

més, doncs, quinze anys vivint en un poble penso que són 
suficients com per sentir-se plenament identificat amb la gent i les 
seves arrels. Per altra banda, jo no he dit mai que no volguésésser 
l'alcalde del meu poble, el que ha passat és molt fàcil d'explicar: 
Els companys de CDC em varen demanar que formés part d'una 
comissió gestora per tal de solucionar el vuit que és va generar 
després dels problemes en el si del partit, vaig acceptar i ens 
vàrem posar a treballar. Arribat el moment de pensar en el nostre 
cap de llista va sortir el meu nom, tanmateix els companys d'Unió 
Democràtica també pensaren en mi, jo no m'ho creia, doncs no 
tenia pensada aquesta possibilitat. Lògicament em va costar un 
temps de reflexió i consultes, no es pot acceptar una responsabilitat 
d'aquesta mena sense pensar-ho i vaig dir que d'acord, bàsicament 
per tres raons fonamentals: m'he sentit recolzat per un nucli 
importantfssim de cristinencs, per una autoanàlisiprofunda sobre 
la meva capacitat de dur a terme la possible tasca d'alcalde i per 
la il·lusió i ganes de treballar. Santa Cristina es mereix que s'hi 
treballi de valent. 

- Creu que el seu partit, a causa de les divergències i 
abandonaments d'alguns militants està suficientment fort 
per assumir la responsabilitat de governar? 

Jo estic plenament convençut que CDC, de tot el que ha passat 
n 'ha sortit enfortit. I per una raó molt senzilla, les persones que no 

LLISTA: 

1. Josep Sala i Soler. 
2. Enric Roselló i Bosch. 
3. Marcel Farré i Zaro. 
4. Joan Bou i Geli. 
5. Victòria Masero i Pérez. 
6. Benet Noguera i Ferrer. 
7. Josep Miret i Miquel. 
8. Josep M. Palomeras i Burch. 
9. Esteve Formatger i Sitjar. 

Suplents: 
10. Josep Belloso i Bueno. 
11. Miquel Bassas i Anglada. 
12. Francesc Abel i Planagumà. 

estaven còmodes en el partit, les persones que no s'identificaven 
amb el pensar de la majoria, les persones que no han estat 
capaces de seguir unes senzilles i necessàries regles de joc, 
aquestes poques persones han tingut l'oportunitat de deixar el 
partit i els qui ara hi som anem tots plegats, sense cap problema 
de personalismes, en definitiva treballant tots plegats per assolir 
un objectiu comú. El que realment és penós, sigui el partit que 
sigui, són els personalismes i les picabaralles personals i, si cal, 
pregunteu-ho als socialistes del Govern Central. 

- El fet de tenir membres de l'actual ajuntament dins la 
llista, pot comportar influències negatives? 

En absolut, penso que estic rodejat de gent amb moltes ganes 
de treballar i amb uns coneixements profunds de la realitat 
municipal i la seva problemàtica. El que no tindria sentit seria 
oblidar els companys amb experiència, i jo diria una profunda 
experiència sobre gestió municipal. Tindria molt poc fonament 
pensar que les decisions poden ésser personalitzades, jo l'única 
forma que tinc de treballar és en equip i sobretot consensuant les 
qüestions a debatre. El que també cal observar és que en els sis 
primers llocs de la llista, tan sols hi ha un nom de l'actual 
ajuntament, que és el de l'Enric Roselló i amb això no pretenc dir 
que els seus companys de govern no siguin vàlids, sinó tot al 
contrari, el que penso és que sovint és positiu treballar amb gent 
nova perquè les idees i la forma de plantejar les coses també són 
renovades. 

• Quin és el programa que té pensat a curt termini? 
Doncs, tots els temes pendents i relacionats directament amb 

el benestar del ciutadà. A vegades es van deixant sobre el despatx 
petits temes pendents per donar més importància a uns altres tal 
vegada més genèrics o de més envergadura i això és el que 
intentaré evitar. Penso donar la mateixa importància a l'acabat 
d'una plaça o de l'enjardinament d'un espai que a la realització de 
grans obres, tot té la seva prioritat El que penso, és que no es 
poden deixar coses a mitges per començar-ne d'altres. 

• A part d'altres temes que vostè haurà d'atendre, què 
pensa del Medi Ambient? 

El Medi Ambient penso que ho és tot, la salut, el benestar, en 
definitiva la vida. 

El que suposaria un seriós atemptat contra el poble de Santa 
Cristina seria el permetre la ubicació d'empreses d'alguna forma 
contaminants, i les que ara estan instal·lades, cal cercar-los un 
nou emplaçament, si cal fent una requalificació dels terrenys que 
actualment estan ocupant 

Un altre tema que a mi em preocupa especialment, és ¡'estricte 
control de l'abocador de deixalles urbanes. 

Medi Ambient, és també per a mi, enjardinar parcs, plantar 
arbres, flors, el control dels sorolls, mantenir nets els boscos i les 
platges, controlar els riscs de foc, etc. 

• Què pensa dels pactes municipals? 
Penso que en un poble com el nostre, més que pactar amb un 

i l'altre el que hem de fer és treballar tots plegats. Si pactar vol dir 
feria feina plegats, endavant amb els pactes, ara si pactar significa 
tenir més poder per anar contra de..., així jo no pacto perquè penso 
que malament ha de funcionar un ajuntament amb els membres 
de govern i oposició enfrontats, gràcies als pactes. 

- Què demanaria als seus electors? 
A tota la gent que creu en mi com a persona i en el meu equip, 

només cal agrair-los la confiança i fer-los coneixedors de la meva 
voluntat de servei al poble de Santa Cristina i les seves gents. 

Per aquells que hores d'ara encara no ho tinguin clar, demanar-
los seny a l'hora de prendre una decisió i, a tots en general, a tots 
els cristinencs possibilitats de votar, que ho facin, que el dia 26 de 
maig ningú es quedi a casa tot dient «ja s'ho faran». Això és el pitjor 
que ens pot passar a tots. 



Obrim 
etapa. 

«Vull obrir una nova etapa. Amb un equip 
renovat, diferent. Amb noves idees, programes 
i projectes. I vull fer-ho sense desqualificar ni 
enganyar ningú. Honradament. Sense 
enfrontaments ni picabaralles. Perquè el meu 
compromís és portar Santa Cristina d'Aro 
més lluny que mai. I aconseguir-ho amb l'ajut 
i la col·laboració de tots». 

Josep Sala i Solé 
Candidat a l'Alcaldia 
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1 0 ANYS D E L'ASSOCIACIÓ 
CATALANA D E PREMSA COMARCAL 

Els passats dies 13 i 14 d'abril tingué lloc el III Congrés de l'ACPC a la 
localitat de Vilanova i la Geltrú, essent aquesta la primera vegada que un 
congrés o una assemblea de l'entitat es fa a la seu d'una de les publicacions 
associades (Diari de Vilanova). El nivell assolit per la «premsa petita» de 
Catalunya quedà ben palès en aquest Congrés per la participació de 
destacades personalitats del món de la comunicació com són Margarida 
Rivière, directora de l'Agència EFE a Catalunya, Xavier Folch director de 
l'edició a Catalunya de Ei País, Josep Pernau, degà del Col·legi de Periodistes 
o Josep Vilalta de la Corporació Catalana de Ràdio i Televisió entre d'altres 
així com destacats representants de les diferents institucions polítiques 
del país. 

En el decurs de la 9a Assemblea de l'Associació celebrada el dia 14, els 
associats elegiren la nova Junta Directiva que serà presidida durant els 
propers dos anys per en Jordi Vallmajó del setmanari l·lora Nova de 
Figueres, el qual substitueix en el càrrec a Josep Ma. Pierola. 

L'Associació Catalana de la Premsa 
Comarcal complirà el pròxim mes de 
maig, els seus deu primers anys 
d'existència. Ei congrés constituent de 
l'associació va tenir lloc els dies 15,16 
i 17 de maig de l'any 1981, a la localitat 
de Canyamars, a la comarca del 
Maresme. 

Aquell primer congrés va aplegar 
una seixantena de publicacions locals 
i comarcals d'arreu de Catalunya i més 
de 150 perones en representació de 
totes elles. 

La in ic iat iva con junta de les 
publicacions comarcals comptava amb 
el suport de diverses institucions i 
estaments, tot i que la principal 
promotora i impulsora del congrés va 
ser la Diputació de Barcelona, la qual, 
amb anterioritat, havia estat treballant 
en l'elaboració, amb la col·laboració 

de diversos periodistes, d'un primer 
cens de la premsa comarcal catalana, 
el qual, finalment, va servir per convo-
car el Congrés de Canyamars. 

D 'aques ta reunió de les 
publicacions catalanes en van sorgir 
les primeres iniciatives conjuntes; la 
més clara d'elles, la creació d'una 
associació com a eina de treball i 
desenvolupament col·lectiu de la 
premsa comarcal. 

El Congrés de Canyamars va 
nomenar una comiss ió ges to ra 
encarregada de la creació de l'ACPC, 
dirigida per Josep Maso!iverd'E/9/\/ou, 
de Vic (i que seria el primer president 
de l'associació formada posteriorment); 
Joan Montraveta, de Regió 7, de 
Manresa; Montserrat Santana, de 
Grama, de Santa Co loma de 
Gramenet; Josep Bayerri, d'Ebre In-

La Junta sortint de l'ACPC amb Jordi Vallmajó i Josep Ma. Rierola (davant dels 
mlcrofons) president entrant i sortint respectivament de la Junta. 

formes, de Tortosa, i Martí Ribas, 
d'Aranda, de Castellbisbal. D'aquesta 
comissió gestora també en formaven 
part, com a vocals, representats de les 
publicacions Revista de Badalona; Tot 
Hom, de Vilafranca del Penedès; 
L'Olotí; L'Escudella 2, de la Pobla de 
Segur; Delta, del Prat de Llobregat; 
Vilaseca i Salou, i Truc, de 
Castellterçol. 

Les publicacions locals i comarcals 
han sofert importants canvis en aquests 
darrers deu anys. La filosofia amb què 
va néixer l'Associació Catalana de la 
Premsa Comarcal i els objectius que 
les publicacions es van marcar de 
manera conjunta es van complint 
paulatinament. Cal destacar l'important 
procés de p ro fess iona l i t zac ió i 
d'informatització que han experimentat 
bona part de les pub l i cac ions 
associades. Les iniciatives empreses 
han estat molt nombroses, sobretot 
Del que fa a la gestió dels interessos de 
es pub l i cac ions davant les 

administracions en aspectes tan 
importants com el de les subvencions 
i ajudes econòmiques. Quant a altres 
apartats destacats , a banda de 
l'econòmic, cal destacar la creació del 
Club de Premsa Comarcal, amb el 
qual s'intenta facilitar l'acostament dels 
màxims responsables polítics i socials 
del país i els mitjans de comunicació 
comarcals. 

Amb tot, les dificultats econòmiques 
no deixen de ser un dels punts que 
marquen de manera significativa el 
tarannà de moltes de les revistes i 
publicacions locals i comarcals que es 
fan a Catalunya i, malgrat l'alt nivell de 
professionalització aconseguit, enca-
ra són moltes les persones que, amb el 
seu esforç comp le tamen t 
desinteressat, fan possible l'aparició 
per iòd ica de mol ts exemp la rs 
d'aquestes publicacions. 

De les seixanta publicacions amb 
què es va iniciar l'ACPC, actualment 
s'ha passat a les cent trenta-nou, la 
qual cosa representa que la premsa 
local i comarcal catalana compta amb 
una difusió que correspondria al tercer 
d iar i , en nombre de lectors , a 
Catalunya. 

Una difusió que l'oficina de serveis 
de l'ACPC a Barcelona atesa per tres 
p ro fess iona ls s ' enca r rega de 
rentabilitzar i promocionar, canalitzant 
—entre d'altres serveis— la publicitat 
que les empreses privades i ies 
institucions públiques contracten com 
aforma eficaç d'arribar atots i cadascun 
dels racons del país. 

ELCAESnJET 19 



l l i b r e s 

Miquel BERGA: JOHN LANGDON-DAVIES (1897-1971). Una 
biografia anglo-catalana. Vides i memònes/4 Pòrtic, Barcelona, 
1991,262 pp. 

Miquel Berga, doctor en filologia anglesa i regidor de 
l'Ajuntament de Salt, n'és l'autor. I ell mateix ens l'havia donat a 
conèixer en presentar-nos « La Setmana Tràgica de 1937» (1987), 
obra de John Langdon-Davies. 

Si en parlem aquí, d'aquesta biografia «anglo-catalana», és 
perquè el periodista anglès va residir durant bona part de la seva 
vida a Sant Feliu de Guíxols. Perquè molts guixolencs grans 
encara el recorden i perquè els seus descendents són conciutadans 
nostres que viuen a can Rovira, al carrer de Sant Amanç. 

Ultra aquestes connotacions locals, sempre importants, la 
personalitat de John Langdon-Davies té interès per ella mateixa. 
Gom Brenan i Onwell, John fou testimoni d'èpoques ben diferents 
de la Catalunya del s. XX (monarquia d'Alfons XIII, dictadura de 
Primo de Rivera, república, guerra civil i franquisme), sobretot de 
la Guerra Civil. 

El testimoniatge de l'escriptor anglès, tanmateix, no va ser 
objectiu —mai no ho pot ser un periodistal—, sinó que fou el 
resultat i l'expressió del compromís vital de qui participà activament 
en la lluita contra el feixisme. 

No és xovinisme si sentim satisfacció perquè John Langdon-
Davies, el 1926, escollís la nostra ciutat per establir-s'hi, iniciant 
així uns lligams amb Sant Feliu que han pedurat fins a l'actualitat. 

Primer residí al número 1 del Passeig del Mar. A partir 
d'aleshores els guixolencs conegueren «l'anglès que balla 
sardanes». I com a il·lustració d'això, el llibre que comentem ens 
el mostra ballant sardanes a S'Agaró (encara que el peu de la 
fotografia digui erròniament que és al Passeig). Es féu amic de 
Vicenç Gandol i de Josep Pagès. I conegué tota la població, cosa 
relativament fàcil en aquells anys. 

El 1928, abans d'iniciar un viatge cap al nord de la península, 
pujà al santuari dels Àngels, prop de Girona i es meravellà davant 
el paisatge. 

Tornà a Sant Feliu el 1952, en ple període franquista. I 
lògicament, si volia estar-s'hi, havia d'optar per la més absoluta 
discreció política. Com un veí més, desenvolupà una vida normal 
—dins d'una situació més estabilitzada ideològicament, familiar i 
econòmica— i posà un petit hotel a la casa Rovira. 

Continuaren tanmateix els seus lligams amb el món anglès — 
passava els hiverns a Anglaterra on estaven escolaritzant els seus 
fills— i amb el món intel·lectual català a través de Marià Manent i 
Josep Pla. 

Evidentment, si Andalusia compta amb un Brenan, Catalunya 
té a Sant Feliu de Guíxols el seu John Langdon-Davies. 

E L M O M S T I R D E 
S A N T F E L I U D E G U Í X O L S 

( S E G L E S X - X I ) 
L A F O R M A C I Ó D E L D O M I N I 

COl·LECCIÓ: ESniBIS GUIXOLENCS 

Salomó MARQUÈS i SUREDA: NARCÍS MASÓ, pedagog de 
l'escola activa. Diputació de Girona, 1991, 102 pp. 

En Mon Marquès a les pàgines de la nostra revista, EL 
CARRILET, fa temps n'havia parlat, de Narcís Masó i de la seva 
experiència pedagògica a S'Agaró. 

L'estudi del nostre amic té dues parts. La primera fa referència 
a la vida de Narcís Masó i Valentí, en quant educador. I la segona, 
és un recull de textos pedagògics; entre els quals destaca l'edició 
facsímil del programa publicitari del' «Escola de S'Agaró. Pensionat 
de primer ordre. Curs 1935-1936". 

De la vida del pedagog gironí —l'any passat s'acomplí el 
centenari del seu naixement—, avui i aquí ens interessa remarcar 
la segona etapa de la seva vida, quan deixà la Mútua Blanquerna 
per a fer la seva obra personal, a S'Agaró. El medi/marc triat per 
a realitzar la seva pròpia experiència pedagògica no podia ser més 
ideal. La urbanització que el seu germà Rafael dirigia a S'Agaró. 
(Avui, dissortadament, ja és una altra història. Si els germans 
Masó veiessin com s'està urbanitzant el pla de Sant Pol, S'Agaró 
i tot aquell indret...!) 

El mateix número de la «Revista de S'Agaró» que anunciava 
la futura obertura de l'escola, donava la trista notícia de la mort del 
seu germà arquitecte. 

L'intent d'aplicar els punts característics del moviment de 
l'Escola Nova en règim d'internat, s'adreçava només als nois i 
noies d'una classe social més aviat alta. L'experiència era, doncs, 
elitista. I fou molt breu —l'any següent, començada la guerra, ja no 
s'inicià 1936-37, com per poder-la avaluar d'alguna manera. 

Així i tot, la seva presència a l'entorn de Sant Feliu de Guíxols 
i de la Vall tingué efectes beneficiosos per a tots. 

Des del setmanari «la Costa Brava» Masó, ell mateix, explicava 
als guixolencs els avantatges de l'escoltisme, no solament com a 
moviment educador fora de l'àmbit de l'escola, sinó també a la 
mateixa escola com a recurs pedagògic. 

Alguns col·laboradors/mestres seus exerciren a Sant Feliu i 
intentaren d'aplicar l'esperit i les idees de l'antic director de 
l'Escola de S'Agaró. 

El contingut del llibre de Salomó Marquès, ultra la informació 
que ens dóna la personalitat de Narcís Masó, ens implica a tots, 
perquè tractad'unproblemapermanentmentirresolt,d'unaqüestió 
vigent: la de l'educació o de l'ensenyament actiu; cosa que ens 
afecta a tots: pares i mestres. 

Lluís ESTEVA i Lluís PALLI: EL TERMENAL DE SANT FELIU DE 
GUÍXOLS (1354-1980). Amics del Museu Municipal, Sant Feliu de 
Guíxols, 1991, 131 pp. 

Els autors d'aquesta publicació no necessiten presentació. 
Són de sobres coneguts a Sant Feliu i als pobles de la Valll. 

I el tema és comú, i ens ha d'interessar per igual a tota la nostra 
subcomarca. Puix que parlar dels límits o fites de Sant Feliu 
equival a fer-ho també de Santa Cristina i de Castell/Platja d'Aro. 

L'estudi del termenal està dividit en dues parts més importants. 
La primera que comprèn tot el període monacal (1354-1835); i la 
segona, ho fa de l'etapa municipal (1835-1980). 

A partir de 1354, malgrat que Sant Feliu havia esdevingut una 
vila parcialment reial, el monestir i el seu abat continuaren com a 
senyors del lloc de la vila i, per tant, els tocà de vetllar pel seu 
termenal, des del primer que es va fer —1354— fins que van ser 
expulsats l'any 1835. 

Una altra institució, també religiosa, era la qui discutia als 
monjos benets la fitació del nostre terme: el capítol de la catedral 
de Girona amb el suport de les esglésies parroquials de Santa 
Cristina i Santa Maria de la Vall d'Aro. 

Els plets entre ambdues institucions eclesiàstiques no tenen 
compte ni fi. 

20 EL CARRILET 



l l i b r e s 

D'aquesta manera s'arribà a l'abolició de les servituds de 
l'Antic Règim (1841), sense tenir res resolt ni clar. 

La responsabilitat passà immediatament als diferents municipis 
i, pel que sembla, fins el 1889 no se'n preocuparen i, encara, per 
una disposició governativa. 

I, com era d'esperar, es féu malament, sense tenir en compte 
la llarga història d'aquest termenal. 

L'actual delimitació és de l'any 1924, i es repeteixen oficialment 
els errors de finals del s. XIX. 

El tema en si semblaria feixuc per als qui no estudien aquesta 
problemàtica. Però l'abundància d'il·lustracions, fotografies i 
plànols, el fan atractiu i més fàcil de llegir. 

Com he dit abans, en principi és un llibre que ens interessa a 
tots, però que hauria d'interessar una mica més als polítics (i, si no 
es demostra el contrari, tots ho som) perquè el problema no està 
del tot resolt. Hores d'ara encara el termenal no ha estat delimitat 
per fites clavades. 

Joan BLANCO DE LA LAMA: El monestir de Sant Feliu deGuíxols 
(s. X-XI): LA FORMACIÓ DEL DOMINI. Col·lecció: Estudis 
Guixolencs, núm. 6 Ajuntament de Sant Feliu de Guíxols, 1991, 
112 pp. 

Joan Blanco és catedràtic d'història d'Institut de Batxillerat, i 
havia exercit a Sant Feliu (1983-1986), participant activament als 
primers «Tallers d'Història». 

Es tracta, pràcticament, del seu primer treball publicat. És un 
bon estudi, que els amants de la nostra història agrairan que hagi 
sortit a la llum pública ja que els ajudarà a aprofundir-hi, tant si s'hi 
està d'acord com no. 

No és, doncs, un llibre de divulgació i, per tant, de fàcil lectura. 
És un llibre d'interpretació històrica, en el sentit que llença i intenta 
demostrar una hipòtesi que pugui explicar globalment la formació 
del patrimoni monàstic de Sant Feliu de Guíxols. 

Sense menystenir-la, perquè també és necessària, Blanco no 
intenta de fer una història descriptiva i positivista de tots i de cada 
un dels fets i de les dates que coneixem d'aquella època. Sinó que 
va una mica més enllà, i busca raons que ens expliquin 
plansiblement els mateixos fets. 

L'aportació de nova documentació, doncs, no és excessiva. La 
novetat rau en la interpretació que en fa. 

Això sí; és el resultat d'una investigació documental de primera 
mà, jaque l'autor, especialitzat, coneix les tècniques paleogràfiques 
i diplomàtiques necessàries per aquests tipus de treballs, així com 
el llatí i la bibliografia més actual. 

No és, per tant, un treball definitiu. Altres treballs històrics 
hauran de continuar-la, o bé hauran de cercar una altra explicació 
més versemblant a la llum de la documentació nova que pugui 
aparèixer i/o de les aportacions de l'arqueologia medieval. 

Seguint la historiografia més moderna, l'autor comença amb el 
tema de la repoblació a la Vall d'Aro i amb la fundació del monestir 
benedictí a Sant Feliu de Guíxols, Analitza de nou el precepte, tan 
conegut, de Lotari, per passar després a explicar l'origen del 
patrimoni del monestir i adesvetllar l'enigme de l'alou dit d'Spanedat; 
per acabar amb l'oposició nobiliària a les pretensions dels monjos. 

Sigui com sigui, el monestir veié sempre discutit el seu domini 
a la Vall d'Aro i discutits els seus drets senyorials. I les raons que 
dóna l'autor semblen coherents. 

Finalitza el llibre amb un valuós apèndix documental. 
Malgrat tot, no és un llibre només per als especialistes, sinó per 

a tots aquells que desitgin conèixer el seu passat més remot de 
forma raonada. 

DD.AA.: LA II REPÚBLICA, 60 ANYS DESPRÉS. Estudis sobre 
les comarques gironines. Quaderns dels Cercle, 7, Girona, 1991. 

Un any més el Cercle d'Estudis Històrics i Socials de Girona ha 
reunit al seu entorn un grup d'historiadors gironins per pariar, a 
nivell històric, de la Segona República, des de la perspectiva de 
seixanta anys després. 

Obre l'estudi un treball/introducció de l'historiador Pere Gabriel: 
Historiografia sobre els anys de la Segona República lla Generalitat 
Republicana a Catalunya. Josep Matas fa una Aproximació als 
conflictes agraris. Josep Clara hi remarca La Segona República 
en l'epistolari de Miquel Santaló. 

Salomó Marquès i Joan Busquets tracten de l'escola religiosa 
i de l'ensenyament de la religió, respectivament. 

Després, altres autors toquen aspectes diversos, més concrets, 
que fan referència a Figueres, Castelló d'Empúries, l'Escala, 
Lloret, Brunyola..., i a Sant Feliu de Guíxols. 

Per la meva banda, vaig pensar que seria bo en aquest treball 
destacar quelcom que, avui, ja ningú no recorda o, almenys, no en 
paria: el profund i extens sentiment republicà que, durant molts i 
molts anys, informà l'actitud política de la població de les nostres 
contrades; de Sant Feliu i dels pobles de la Vall d'Aro. 

Aquell sentiment es manifestà amb molta força en totes les 
eleccions que tingueren lloc durant la Segona República. Aquest 
fet, però, no s'improvisava; venia de lluny. 

Les arrels d'aquell fenomen les hem de buscar ja a mitjan segle 
XIX, abans de la revolució de 1868 quan es produí la primera gran 
manifestació del republicanisme guixolenc, amb caràcter majoritari. 

I així successivament. Els primers decennis de l'actual segle, 
els republicans federals ocuparen democràticament, per la força 
dels vots, la majoria dels càrrecs polítics. 

És clar, doncs, que el 14 d'abril de 1931 representà un moment 
històric que venia a confirmar els vells ideals de les seves vides. 

Durant els anys 1931 i 1936 els republicans guanyaren totes 
les eleccions (municipals, al pariament de Catalunya, a les corts 
espanyoles) i per una ampla majoria. 

si estudiem amb atenció els resultats de les seccions o col legis 
electorals dels districtes, es veu que els republicans triomfaven en 
els sectors més populars i a l'extraradi de la ciutat, mentre que la 
dreta—la Lliga— només superava els candidats republicans als 
sectors més benestants de la població. 

Un fenomen semblant, en part, s'esdevé actualment en les 
eleccions. 

En general, hom pot observar que això mateix succeïa, amb 
una intensitat diferent, als pobles de la Vall, a Santa Cristina, a 
Castell d'Aro i a Fanals. 

ÀNGEL JIMÉNEZ 
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AJUNTAMENT DE CASTELL-PLATJA D'ARO 

SESSIÓ PLENÀRIA ORDINÀRIA 

Vint-i-nou de gener de mil nou-cents noranta-u. 

RATIFICACIONS: 

- Decret de data 21 de desembre del 1990: 
- Acordar la contractació d'una operació de crèdit amb 

l'entitat bancària Banca Natwest March, per un import de 
1 0 0 . 0 0 0 . 0 0 0 . - PTA., tipus d'interès MIBOR + 0 ' 3 0 % de 
comissió, per un període d'un any». 

- Comissió de Govern de data 2 í de desembre del 1990: 
- Acordar el nomenament interí de la Sra. Montserrat 

Xuclà i Sanmartí, per a ocupar la plaça de Tècnic 
d'Administració General. 

- Habilitar a la pròpia funcionària per a realitzar les 
funcions de secretària de l'Ajuntament fins a la cobertura 
provisional o en propietat de la plaça per a funcionari 
d'Habilitació Nacional». 

- Substituir els contractes de treball subscrits amb les 
persones que seguidament es relacionen per un Contracte 
de Foment l'ocupació pel període de 6 mesos, renovables: 

- Decret de data 21 de desembre de 1990: 
-1r. Acordar la contractació d'una operació de crèdit 

amb l'entitat bancària Banc de la Petita i Mitjana Empres, 
per un import de 3 0 . 0 0 0 . 0 0 0 ' - PTA., tipus d'interès MIBOR + 
0 ' 2 5 % més el 0 ' 2 5 % de comissió d'obertura, per un període 
d'un any. 

Nom del treballador 
Manuela Fuentes González 
Jordi Perianes Estela 
M. Lluïsa Hernández Calvo 
Elisabet Ausellè Crosas 
Elena Rams Rams 
José Espino Ruiz 
Patricia Pi Martínez 
David Puertas Martínez 
M. Angustias Román Rodríguez 
Carme Albertí Espadas 

Efectes del Contracte jgL·ica uc; t^uiiiiaí^i^ 
21 desembre 1990 

1 gener 1991 
1 gener 1991 
1 gener 1991 
1 gener 1991 
1 gener 1991 
1 gener 1991 
1 gener 1991 

10 gener 1991 
10 desembre 1990 

- Prorrogar els contractes de treball, que tot seguit es 
relacionen: 

Nom Classe de 0 Efectes Pròrroga 
01-01-91 30-06-91 
01-01-91 05-04-91 
11-01-91 10-07-91 
01-01-91 31-03-91 

Nom Classe Cor)tracte Efectes 
desde 

Duració 
fins 

- Comissió de Govern de data 8 de gener del 1991: 
- Prorrogar els contractes de treball, que tot seguit es 

relacionen: 

Nom Classe C Efectes Pròrroga 
R. Torres Martínez 
M. Orplna Argemí 

RD. 1989/84 
RD. 1989/84 

22-01-91 
25-01-91 

21-07-91 
24-07-91 

Anna Lloverás AgredanoRD. 1989/84 
Amadeo Rovira Ferrer RD. 2104/84 
AnaMa.Saliné RD. 1989/84 
Ghristian Iniesta RD. 2104/84 

- Acordar la renovació dels contractes de treball de les 
persones que tot seguit es relacionen, en el sentit d'ocupar 
dues places de tècnic auxiliar de jardí d'infància: 

Isabel Carrera Sureda R.D. 1989/84 01-01-91 30-06-91 
Sònia Valls Prieto R.D. 1989/84 01-01-91 30-06-91 

-Acordar la formalització dels Contractes Laborals 
Indefinits en les places que estan actualment desenvolupant, 
els senyors que seguidament es relacionen, amb efectes 
des del dia 1 de gener del 1991: 

- Jaume Clot Griera 
- Daniel Linde Ruiz 

COMISSIÓ INFORMATIVA D'OBRES I URBANISME 

És acordat: 
- Rectificar l'error material de l'acord del Ple Municipal 

de 31 d'octubre del 1990, en el que s'acceptaven tres 
finques de Port d'Aro, S.A., per ésser destinades a zona 
verda del «parc Pinell», en el sentit de que només ha 
d'ésser objecte de cessió la finca assenyalada amb la lletra 
c) (finca registral 1.135), donat que les altres dues finques 
estan situades en un altre indret fora del sector de Pinell. 

- Ratificar el conveni urbanístic de data 19 de desembre 
del 1990, i en el que es preveu l'adjudicació a favor dels Srs. 
Fèlix - Verbeeck de la parcel·la sobrera de 217'46 m2, de 
propietat municipal, amb la consideració legal de bé patri-
monial, qualificadaurbanísticamentcom asòl urbà, subzona 
5a. 

- Aprovar inicialment el Projecte d'Urbanització promogut 
per l'Ajuntament, del sector delimitat per l'Unitat d'Actuació 
C.4 Mod. « Rambla Castell» del Pla General. 

- Aprovar definitivament el Projecte d'Urbanització de 
l'Unitat d'Actuació C.3 Mod. «El Carrilet» del Pla General, 
promogut per l'Ajuntament. 

- Aprovar inicialment l'Estudi de Detall per a l'ordenació 
de volums a la parcel·la situada a la Ctra. de Sant Feliu 
cantonada C/ Pineda del Mar, presentat per la Sra. 
Montserrat Privat i Homs. 

COMISSIO INFORMATIVA DE CULTURA I ESPORTS 

És acordat: 
- 2n. Facultar a l'Alcalde, Sr.Anicet Clara i Pijuan, per tal 

d'efectuar la sol·licitud de concessió de l'emissora munici-
pal davant la Direcció Genera l de Serveis de 
Telecomunicació del Departament de Presidència de la 
Generalitat de Catalunya». 

-1 r. Recolzar la iniciativa del Patronat Municipal Cultural 
«Castell de Púbol Gala-Dalí», del municipi de La Pera, 
comarca del Baix Empordà, de reivindicar a l'Estat Espanyol, 
actual propietari del Castell de Púbol, la cessió de la 
utilització i administració del mateix, essent el seu objectiu 
primordial la seva obertura al públic. 

SESSIÓ PLENÀRIA EXTRAORDINÀRIA 

Vint-i-nou de gener del mil nou-cents noranta-u. 

COMISSIÓ INFORMATIVA D'HISENDA 

-Aprovar inicialment, el Pressupost General de 
l'Ajuntament de Castell-Platja d'Aro per a 1991, integrat pel 
Pressupost de l'Ajuntament i de la Societat Privada Munici-
pal «Promotora de Serveis Municipals i Turístics, S.A.». 
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ESTAT DE CONSOLIDACIO DEL PRESSUPOST 
GENERAL (Annex) 

Nom Cl. Contracte Inici Pr. Final Pr. 

DESPESES PRO.SERV. SUMASEN. AJUST PRESS. 

MUN.ITUR. CONSOL. TRANSF. CONSOL. 

AJUNT S.A. NTERNES 

1-DESPESES DE PERSONAL 421.497.058 421.497.058 421.497.058 

II • COMPRA DE BÉNS CORR. 1 SERVEIS 496.071.430 496.071.430 496.071.430 

III-INTERESSOS 142.700.000 142.700.000 142.700.000 

IV - TRANSFERÈNCIES CORRENTS 24.400.000 24.400.000 24.400.000 

VI-INVERSIONS REALS 926.428.261 124.657.852 1.051.086.113 1.051.086.113 

VIII-ACTIUSFINANCERS (variació) 70.000.000 70.000.000 (70.000.000) 0 

IX - PASSIUS FINANCERS (variado) 54.864.403 54.864.403 54.864.403 

TOTAL DESPESES 2.135.961.152 124.657.852 2.260.619.004 (70.000.000) 2.190.619.004 

INGRESSOS 

1-IMPOSTOS DIRECTES 656.623.702 656.623.702 656.623.702 

II-IMPOSTOS INDIRECTES 57.552.399 57.552.399 57.552.399 

III - TAXES 1 ALTRES INGRESSOS 735.557.370 735.557.370 735.557.370 

IV - TRANSFERÈNCIES CORRENTS 153.277.681 153.277.681 153.277.681 

V • INGRESSOS PATRIMONIALS 16.250.000 16.250.000 16.250.000 

VI - ALIENACIÓ D'INVERSIONS REALS 223.700.000 223.700.000 223.700.000 

VII - TRANSFERÈNCIES DE CAPITAL 23.000.000 23.000.000 23.000.000 

VIII - ACTIUS FINANCERS (variació) 70.000.000 70.000.000 70.000.000 

IX - PASSIUS FINANCERS (variació) 200.000.000 124.657.852 324.657.882 (70.000.000) 254.657.882 

TOTAL INGRESSOS 2.135.961.152 124.657.852 2.260.619.004 (70.000.000) 2.190.619.004 

Nom Cl. Contracte Efectes Pròrroga 
Benet Estañol Barnés 
Joana Hernández Cosialls 

RD. 1989 /84 
RD. 1989 /84 

03-02-91 
07-02-91 

02 -08 -91 
06 -08 -91 

-1 r. Aprovar, les bases per les quals es regirà el concurs 
3er a la provisió dels llocs de treball de Secretaria, Intervenció 
Tresoreria, d'aquest Ajuntament, així com el barem de 

mèrits específics. 
- Comissió de Govern de data 8 de febrer del 1991: 
- Prorrogar els contractes de treball relacionats a 

continuació: 

Olimpia Obrado Vidal 
Juan Cano Vidal 

RD. 1989 /84 
RD. 1989 /84 

13-02-91 
16-02-91 

12-08-91 
15-08-91 

SESSIÓ PLENÀRIA ORDINÀRIA 

Vint-i-sis de març del mil nou-cents noranta-u. 

RATIFICACIONS: 

- Comissió de Govern de data 25 de gener del 1991: 
- Declarar vàlida la licitació i adjudicar el contracte 

d 'execució de les obres corresponent al Projecte 
d'Urbanització de la «Travessera de la C.C. 253 per Sant 
Pol» a l'entitat mercantil «Sociedad Anònima Trabajos y 
Obras (S.A.T.O.)», per un import total de 129.261.000'- PTA. 

- Declarar vàlida la licitació i adjudicar el contracte 
d'execució de les obres corresponents al Projecte 
d'Urbanització «Oest de Sant Pol» a l'entitat mercantil 
«Sociedad Anònima Trabajos y Obras (S.A.T.O.)», per un 
import total de 81.227.000'- PTA. 

- Declarar vàlida la licitació i adjudicar el contracte 
d'execució de les obres corresponents al Projecte 
d'Urbanització «Entrada a Platja d'Aro per la Ctra. de Santa 
CristinaGE-662, II Fase», a l'entitat mercantil «Aglomerats 
Girona, S.A.» per un import total de 94.984.818'- PTA. 

- Prorrogar els contractes de treball, que tot seguit es 
relacionen: 

- Comissió de Govern de data 18 de febrer del 1991: 
- Acordar el nomenament interí, del Sr. Joan Josep 

Martín i Prieto, per ocupar la plaça de Tècnic Mig 
d'Administració General, destinada a desenvolupar les 
funcions de Cap de Negociat de Rendes i Exaccions de 
l'Àrea d'Hisenda d'aquest Ajuntament. 

- Comissió de Govern de data 27 de febrer del 1991: 
- Aprovar les tarifes, per a 1991, dels Serveis Funeraris 

d'aquest Terme Municipal, adjudicats^ en règim de concessió 
administrativa, a l'empresa «FUNERARIA BAIX EMPORDÀ, 
S.A.». 

-1r. Acollir-se als beneficis de l'Ordre del Ministeri de 
Treball i Seguretat Social de 21 de febrer del 1985, per la 
qual s'estableixen les bases de col·laboració INEM-
CORPORACIONS LOCALS, per a la contractació de 
treballadors desocupats, per a la realització d'obres i serveis. 

COM/SS/Ó INFORMATIVA D'OBRES I URBANISME. 

És acordat: 
- Aprovar inicialment la modificació del Projecte de 

Subniinistrament d'aigua potable a les urbanitzacions «Can 
Semí» i «Can Manel», presentat per la companyia 
«Gerundenses de Servicios, S.A.», consistent en modificar 
puntualment el traçat de la xarxa. 

Acce,ptar les ajudes incloses en el Programa General 
del Pla Unic d'Obres i Serveis de Catalunya, any 1991, per 
al finançament de l'obra número 91/083-PG, titulada 
SERVEIS D'AIGÜES, 2a FASE, OBRES MILLORAS 
INSTAL·LACIONS I XARXA SERVEIS AIGUA POTABLE. 

COMISSIÓ INFORMATIVA DE CULTURA I ESPORTS 

És acordat: 
- Pronunciar-se favorablement respecte a la proposta 

d'assignació de denominació específica del Col·legi Públic 
de Platja d'Aro, aprovada, per unanimitat, en data 29 de 
gener del 1991, pel Consell Escolar de l'esmentat Centre, 
en el sentit que aquest passi a denominar-se Col·legi Públic 
«Platja d'Aro». 

ASSUMPTES URGENTS: 

COMISSIÓ INFORMATIVA D'OBRES I URBANISME 

Oposició de la Corporació Municipal al Projecte de 
Construcció d'una Base Nàutica a ¡3 PIdtjs do «Ls Goncs». 

Per unanimitat dels deu membres dels onze que 
legalment componen la Corporació, és acordat: 

- Comparèixer en el tràmit d'audiència conferit per la 
Direcció General de Puertos y Costas del M.O.P.U. per 
escrit de data 20 de març d'enguany, referent a l'expedient 
de projecte de base nàutica a la platja de La Conca, 
sol·licitat per l'empresaPADALMAR.S.A., i reiterar l'oposició 
d'aquesta Corporació Municipal a l'aprovació i execució del 
projecte sol·licitat per tractar-se d'un greu atemptat 
paisatgístic i una greu vulneració de la legalitat urbanística 
del Municipi, i de la pròpia legislació estatal de costes. I 
reiterar i donar per reproduïdes les al·legacions ja exposades 
i trameses per aquest Ajuntament al Servei de Costes del 
M.O.P.U. mitjançant escrit de 13 de desembre de 1990 
(registre de sortida núm. 4.533)». 
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c r ò n i c a d e 6 0 d i e s 

1. LA 15a NIT DEL TURISME 

L'Escola de Turisme «Ferran Agulló» de Girona celebra 
a Platja d'Aro la Nit del Turisme en la seva 15a edició. El 
motiu principal de la festa és el lliurament de guardons a 
persones o entitats que s'han distingit per donar a conèixer 
les comarques gironines arreu dei món. Enguany els escollits 
per l'escola han estat Joan Antoni Samaranch, president 
del Comité Olímpic Internacional, Montserrat Caballé, la 
prestigiosa soprano, Alfons Muñoz García, professional 
d'hostaleria, el grup de premsa turística Editur, l'Escola 
d'Hostaieria de Sant Narcís, l'Hotel Travé i el Centre 
d'Iniciatives Turístiques de Ripoll. 

2. CARMEN MAURA RODA «CHATARRA» 
A PLATJA D'ARO 

La popular actriu de cinema Carmen Maura va rodar a 
mitjans de març algunes escenes de la pel·lícula «Chatarra» 
que dirigeix Félix Rotaeta per a la productora catalana 
Avanti Films. Juntament amb l'actriu també prenen part a la 
pel·lícula els actors Àlex Casanovas, la nena Marieta Orozco 
i Rosario Flores. Les escenes van ser rodades al centre del 
poble, concretament a la cafeteria Llevant i a la botiga Mar 
Franc i a la platja. La resta del rodatge d'exteriors s'ha fet al 
cinturó industrial de Barcelona. La pel·lícula narra una 
història d'amor en la qual un home persegueix una dona a 
la que ha estimat intensament al llarg de la seva vida; el 
fragment rodat a Platja d'Aro escenifica una sortida a la 
costa, lluny del seu entorn habitual. 

3. EL MUSICAL «LLUNA DE CRISTALL» 
S'ESTRENA A SANT FELIU. 

El teatre auditori municipal de Sant Feliu de Guíxols es 
va convertir durant dues setmanes en el centre teatral de les 
comarques gironines amb la presentació del primer musical 
creat, produït i muntat íntegrament a les nostres comarques. 

En aquest musical escrit i dirigit per Joaquim Planella i 
produït per Iniciatives Teatrals Undarius de Vilobí d'Onyar 
i l'Ajuntament de Sant Feliu, hi han participat una vintena 
d'actors i tres músics que han donat vida a 48 personatges 
i interpretat 18 números musicals. 

Després de 7 mesos de preparació de l'obra i una 
inversió de 4 milions de pessetes l'èxit de la crítica va estar 
assegurat i ei públic va respondre amb elogis a l'agosarada 
iniciativa portada des de Vilobí. La repercusió de l'obra ha 
anat més enllà de Sant Feliu i els dos personatges principals, 
interpretats per Lluís Cabarroques i Anna Comas ja han 
estat cridats per la productora Focus per realitzar proves en 
vistes a la seva incorporació en un muntatge professional. 
Focus és l'empresa que ha portat, entre altres obres, el 
musical Estan tocant la nostra cançó. 

L'obra transcorre en un carrer d'un barri obrer de Lon-
dres (fidelment reflectit per l'escenografia) l'estiu de 1944, 
en plena guerra. Un jove operari d'una indústria, Jack Fynn, 
interpretat per Lluís Cabarroques es troba amb Kristel, una 
noia de 20 anys, artista de carrer, interpretada per Anna 
Comas que li canviarà el seus esquemes de la realitat i el 
portarà a dedicar-se a la música. 
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Undarius està pensant dur l'obra a altres escenaris en 
els propers mesos i demostrar que un grup d'afeccionats es 
poden permetre el luxe de representar una obra d'alt nivell 
tot i està lligats també a les seves professions. 

4. EL PRESIDENT PUJOL REP UNA REPRESENTACIÓ 
DE L'AJUNTAMENT DE CASTELL-PLATJA D'ARO 

El 21 de febrer, el president de la Generalitat va rebre 
una representació de la corporació municipal de Castell-
Platja d'Aro presidida per l'alcalde Anicet Clara acompanyat 
d'alguns regidors. En el transcurs de l'audiència, els 
representan ts munic ipa ls l l iuraren al Pres ident 
reproduccions de l'escultura «Mil·lenari» d'Antoni Delgado 
i «Europa» de Pepe Noja així com litografies numerades i 
signades pel seu autor Agustí Español sobre temàtica del 
mil·lenari. També obsequiaren a Jordi Pujol amb una parti-
tura de la sardana «Platja d'Aro, vila d'Europa» composada 
pel mestre Jaume Cristau, per encàrrec del consistori 
especialment per a aquesta ocasió. 

A l'audiència no hi assistiren els regidors de CiU ni del 
PSC, els quals expressaren el seu malestar per no confir-
mar-los amb una mínima antelació cap informació entorn a 
aquesta entrevista. Posteriorment, els regidors de CiU han 
comunicat al president Jordi Pujol els motius de la seva no 
assistència a la referida audiència. 

5. CARNAVAL RACE 

Organitzada pel C.N. Port d'Aro, es celebrà el 23 i 24 de 
febrer la regata internacional Carnaval race en la 3a edició 
i en aigües de Platja d'Aro a la qual hi assistiren al voltant 
de 130 embarcacions representant 16 països i amb tripulants 
de l'élite internacional de la vela com els espanyols Luis 
Doreste, Robert Molina, Alejandro Abascal, Miquel Nogué, 
tots ells amb medalles obtingudes a diferents Jocs Olímpics. 
A excepció del primer dia, les condicions metereològiques 
permeteren la celebració de totes les regates en les quals 
els espanyols encapçalaren les classes «Finn», «470» 
masculí i «Europa». 



cròn ica de 60 d ies 

6. SANT FELIU INVERTEIX 100 MILIONS 
EN MILLORAR ESPAIS URBANS 

L'Ajuntament de Sant Feliu invertirà més de 100 milions 
de pessetes al llarg de 1991 per arranjament d'espais 
públics de la ciutat. D'aquesta quantitat, 40 milions es 
destinaran a l'enquitranat de carrers, trenta a millora de 
l'enllumenat públic i la resta a altres actuacions com la 
remodelació de places i urbanització de carrers/ 

Dintre d'aquestes actuacions destaca l'enllumenat de la 
carretera de Girona i del casc antic, que ja estan en 
funcionament, i del sector del Sot dels Canyers. Les obres 
d'arranjament més importants són la remodelació de la 
plaça Ferran Agulló, la pavimentació de la placeta Burgos, 
la pavimentació i construcció d'escales a la plaça Girona, la 
construcció de les voreres del Teatre, el mur de contenció 
del Poble nou de la plaça Corunya, les voreres de la plaça 
Alabrich, la pavimentació de la placeta Àvila i la placeta 
Pitarra, les voreres al carrer Joan Domènech, la urbanització 
total del carrer Sant Roc, que en aquests moments està 
totalment aixecat i l'asfaltat de la zona de la Corxera per a 
la creació d'un aparcament per a 400 vehicles. 

Una altra de les obres més interessants és la remodelació 
de les escales del Salvament que ja s'ha iniciat. 

Per altra part, dintre d'aquest any també es portarà a 
terme l'enquitranament de la carretera de Sant Elm des del 
passeig del President Iria fins a la carretera de Tossa, 
passant per l'ermita. D'aquesta manera es podrà arribar fins 
a l'ermita amb tota facilitat estalviant-se el munt de sots que 
s'havien de sortejar per arribar a aquest mirador de la ciutat. 

Segons el regidor d'obres i serveis de l'Ajuntament de 
Sant Feliu Francesc Baèras, aquesta forta inversió en 
millora de la ciutat s'ha pogut realitzar un cop han estat 
enllestides les grans infrastructures (teatre, pavelló munici-
pal, monestir, casal de Tueda de Baix i camps d'esports) 
que l'Ajuntament ha realitzat en els darrers anys. 

7. CLÍNIC «COSTA BRAVA» DE BÀSQUET 
A PLATJA D'ARO 

L'Associació Espanyola d'Entrenadors de bàsquet a 
escollit Platja d'Aro per organitzar la 3a del «Clínic» d'estiu 
d'aquesta associació que tindrà lloc del 4 al 7 de juliol al 
pavelló local. En aquest clínic hi participaran ei base dels 
Phoenix Suns, Kevin Johnson, el tècnic de l'Arizona, Loweil 
Cotton, l'ex-entrenador dels Atlanta Hawks, tots ells 
pertanyents a la NBA americana. També hi participaran el 
comentarista nord-americà de televisió Mike Fratello, l'ex-
entrenador Jack Ramsay, l'entrenador del Valvi Girona, 
Alfred Julbe i Moncho Monsalve, tècnic del Juver Murcia. 

8. CONGRÉS DEL SKAL CLUB 

La Federació espanyola del Skal Club sota la presidència 
del gironí Carles Pallares, celebrà al Palau de Congressos 
i Esports de Platja d'Aro el 35è Congrés Nacional, presidència 
honorària del qual estigué ostentada pel príncep Felip de 
Borbó. Els congressistes alternaren el turisme amb el 
treball celebrant una reunió de l'executiu, roda de premsa 
amb els mitjans de comunicació, sessions del Congrés i 
assemblea general i fent excursions a Girona i la costa. 

9. BIOGRAFIA DE XEVI 

L'editorial Mediterrània de Barcelona presenta per Sant 
Jordi una biografia de l'il·lusionista cristinenc Xevi dintre la 
coneguda col·lecció «Petites històries», col·lecció pensada 
per als infants i il·lustrades per la Pilarín Bayés. L'autor del 
text és el prestigiós periodista Josep Ma. Lladó i Figueras, 
col·laborador actual del diari Avui, a diverses revistes així 
com a Catalunya Ràdio i Televisió Espanyola i en possessió 
de la Creu de Sant Jordi de la Generalitat entre d'altres 
condecoracions. 

10. ES CONSTITUIRÀ el «CLUB DE LLEONS 
COSTA BRAVA CENTRE» 

El proper mes de juny es constituirà a Platja d'Aro el 
«Club de Lleons Costa Brava Centre » de! qual formaran 
part destacats homes i dones de la comarca, els quals 
recolliran la torxa del club que havia funcionat anys enrera. 
El lema d'aquest club internacional és «nosaltres servim» i 
contribueixen amb la seva ajuda a crear i fomentar l'esperit 
d'enteniment entre els pobles i els principis de bona 
ciutadania, prenent part activa en el desenvolupament 
cívic, cultural, social i moral i del benestar de la comunitat. 
L'Associació Internacional de Clubs de Lleons és la més 
gran organització internacional de servei voluntari amb més 
de 40.000 clubs i prop de 2 milions d'associats agrupats en 
166 països. Els socis dels clubs es dediquen a prestar 
serveis humanitaris locals i internacionals. El primer objectiu 
que s'ha proposat el nou club i en el qual ja si està treballant, 
és la reconstrucció del campanari de l'església de Fanals 
comptant amb el vist-i-plau de la parròquia i el recolzament 
de les autoritats locals. 

EL CARRILET 2 5 



CATEURA I 
Magatzem ¡ oficines: 

Cfro. Sonto Crisitno, s/n. - Tel. 81 81 39 

CATEURA II 
Ora . Sonto Cristina, 6 

Tel. 81 7544 

CATEURA III 
C/ Juli Gorreto, 31 

Tel. 816428 

EUROCENTER 



xev i l · lus ions 

v i í 
r 

EL MAG INVISIBLE 
Acoloriu els mags i retalleu amb 
molta cura aquest dibuix de la 
Pilarín per allà on indiquen les 
tisores. És molt important que hi 
poseu molta atenció sobretot a l'hora 
de tallar la línea central. Un cop 
tallat, col·loqueu les quatre peces tal 
i com indica la primera figura que 
hi ha dibuixada al peu de pàgina i 
compteu els mags que hi apareixen, 
catorze, oi? Ara col.loqueu les peces 
d'acord amb la segona figura i 
compteu els mags. Ara, per art de 
màgia, n'apareixen quinze. 

14 MAGS 15 MAGS 
1 1 a 

3 4 
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JB 
'JAPET W f 

Ctra. Palamós, 18-20 
Tel. (972) 81 7366 PLATJA D'ARO (Girona) 

FOTO-HASH 
Reportajes Fotográficos 
Fotografía 
Color - Bodas 

ctra. Sant Feliu, 7 - Tel. 81 7582 
PLATJA D'ARO 

^ I T I L L 

Avda. La Pau - S 81 8542 PLATJA D'ARO 

'•̂xrs S COOP c ELECTRICITAT - FONTANERIA 
SERRALLERIA - CALEFACCIÓ 

c/. Les Sorres, s/n. 
Tel. (972) 81 8991 17853 CASTELL D'ARO (Girona) 

a l t a pe r ruque r i a mascu l ina 
cent re de post iser ia 
man icures 

C/. Pineda del Mar - GALERIES BONA 
Tel. 81 7802 - PLATJA D'ARO 

COSTA BRAVA 

^ o L · c , 

O b e r t t o t l ' a n y 

Passeig del Mar, 17-18 - Telèfon 32 0 2 1 9 
SANT FELIU DE GUÍXOLS (Girona) 



ESTRANGERS I RESIDENTS A 
LA COSTA BRAVA, DE S . CALABUIG 

El Symposium Internacional de 
Emigración y Retorno que va tenir lloc 
a la capital hispalenca entre els dies 8 
i 11 de novembre de 1989 fou una 
excel·lent oportunitat per redefinir una 
terminologia caduca sobre els fluxos 
migratoris i alhora il·lustrar alguns 
estudis empírics en relació als nous 
desplaçaments que es generen a 
l'escenari europeu. La publicació de 
les actes del congrés després d'un any 
i mig permet finalment desvetllar alguns 
dels interrogants que darrerament 
s'han obert en relació al desplaçament 
de les societats humanes a l'àmbit 
europeu: el «retorn» des dels països 
centrals europeus dels treballadors del 
Medi terrani , els nous f luxos de 
comunitats nord-africanes i asiàtiques 
0 les perspectives de mobilitat laboral 
després de 1992. 

En aquest context, que gaudí de la 
participació de destacats investigadors 
de diversos països, el periodista i 
geògraf ganxó Salvador Calabuig 
exposà els resultats de la seva anàlisi 
sobre els estrangers a la Costa Brava. 

La producció científica sobre el 
turisme, preocupada únicament pels 
fluxos de temporada, havia obviat la 
rellevància d'un col·lectiu que en xifres 
absolutes i relatives manté una certa 
significació a les localitats del litoral 
costabravenc. 

Les primeres dades que ofereix 
l'estudi mostren una població resident 
extraordinàriament homogènia, sigui 
quin sigui l'indicador emprat. Així, els 
estrangers residents mantenen una 
mitjana d'edat molt elevada (prop de 
55 anys) i un nivell sòcio-econòmic 
igualment elevat, doncs més d'un 35% 
presenten ingressos mensuals 
compresos entre 100.000 i 200.000 
pessetes i prop d'una cinquena part 
confessa una renda mensua percàpita 
super ior a les dues-centes mil 
pessetes. 

Les diferències són més acusades 
en relació a la nacional i ta t de 
procedència, si bé majoritàriament 
pertanyen a la Comunitat Econòmica 
Europa. Així, un 21% són alemanys, 
un 20% anglesos, un 19% francesos i 
un 15% holandesos. Un altre indicador 
que estableix una certa diferenciació 
entre el col·lectiu d'anàlisi és llursituació 
arofessional mesurada a partir de 
'origen dels ingressos. D'acord amb 
les dades il·lustrades al treball, gairebé 
la meitat són jubilats, un 32% dels 
ingressos provenen de rendes 
immobiliàries o de capital i només un 
37% dels ingressos totals provenen 
del propi treball. 

A partir de les dades exposades, 
l'autor estableix una composició dual 
en relació al col·lectiu de residents: 
l'un, maoritari ja que representa el 
70% de total, format per persones 
jubilades, amb un nivell sòcio-econòmic 
mig-alt que s'han traslladat a la Costa 
Brava perquè aprecien el seu modus 
vivendi i les condicions climàtiques i 
que a més poden viure millor que al 
seu país d'origen; l'altre grup està 
format per una sèrie d'empresaris i 
treballadors que han vingut a la Costa 
Brava atrets pel negoci turístic. 

L'admiració que confessen vers 
l'estil de vida costabravenc entra en 
cont rad icc ió amb ei baix nivel l 
d'integració en la vida qüotidiana. 
L'autor testimonia la tendència a 
instal·lar l'hàbitat en urbanitzacions, 
descampats o indrets allunyats del casc 
urbà. Més de la meitat dels enquestats 
no tenen cap coneixement del català i 
una quarta part no sap parlar castellà. 
D'altra banda, només un 10% dels 
residents considera que participa 
freqüentment en les act vitats del seu 
municipi. 

Les perspectives de creixement 
d'aquest col- ectiu són una invitació a 
la reflexió. La liberalització de les 
fronteres el 1992 i la progressiva 
especialització de la Mediterrània com 
a centre d'oci i repòs permeten 
preveure un increment significatiu dels 
residents estrangers amb un alt nivell 
d' ingressos i una baixa capacitat 
d'integració. 

A la llum de l'estudi realitzat per 
Salvador Calabuig, s'obren interro-
gants essencials en el futur dels espais 
urbans costabravencs: Esdevindran 
aquestes localitats un mer espai de 
lleure per a comunitats -estrangeres o 
no- sense voluntat d'integració? Estan 
preparades per a fer front a la creixent 
demanda de béns i serveis específics? 
Serà compatible aquest procés amb la 
pretesa elitització dels f uxos turístics 
estacionals? I a la fi, és conseqüent a-
questa dinàmica amb el model d'espai 
urbà que hom pretén dibuixar? 

JOSÉ ANTONIO DONAIRE 
(Geòleg) 

El Symposium Internacional de Emigración y Retorno es va celebrar a Sevilla el 
novembre de 1989. Les resolucions han estat publicades en un llibre editat per la 
Junta de Andalucía 
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súper vui 

Pericciy 

L'amabilitat i l'assessorament 
del botiguer d'avui 

Ctra. Sant Feliu, 11 
PLATJA D'ARO 

DROGUERIA 
PLAYA 

PINTURAS * MOQUETAS 
PAPELES PINTADOS 

Galerías El Carrillón Tel. 82 Ó4 5 8 
1 7 2 5 0 PlAYADE ARO 

3 0 ELCAERILET 



NOVA EMISSORA A SANT FEUÜ? 
En l'anterior article deia que el consistori de Sant 

Feliu tenia la possibilitat de posar en marxa una 
emissora de ràdio; doncs bé, sembla que aquesta 
possibilitat pot fer-se efectiva en un futur pròxim. 

Oficialment encara no hi ha res, però els rumors 
apunten a què ja s'han comprat els aparells per poder 
emetre i que ja hi ha un responsable per buscar l'equip 
més adient. 

Per qui no ho recordi, seria bo que sapigués que 
fins fa tres anys va emetre "Ràdio Sant Feliu", una de 
les emissores pioneres dintre de la FM i en certes 
èpoques amb un cert prestigi adquirit gràcies a la 
d e s i n t e r e s s a d a co l · laborac ió de to ts e ls seus 
col·laboradors i com no de l 'àmplia audiència, tant 
local com comarcal. 

Durant un cert temps també Sant Feliu va gaudir 
d'una altra emissora "Ràdio Ganxona", aquesta amb 
una vida més curta. 

Conf iem que la nova emissora que no podrà 
anomenar-se "Sant Feliu" per problemes legals (si no 
s'arregla) tingui una vida més llarga i que en no tenir 
els problemes de pressupost de l'anterior, la qualitat 
de les seves emissions estigui garantida i sigui un 
instrument viu, amb un fort component cultural i que 
permeti el redreçament de Sant Feliu com a Vila 
capdavantera de la nostra comarca. 

Fa poques setmanes que es va llençar al mercat 
discogràfic el darrer treball del que molts crítics i no 
poca gent considera el millor grup de Rock actual, hem 
refereixo al grup nord-americà REM. 

Es tracta d'un quartet afincat a la vila de Athens a 
l'Estat de Geòrgia, i que va debutar discogràf icament 
l'any 1982 amb el seu mini-LP "Chronictown", després 
han seguit sis LPs, dos recopilatoris i el darrer àlbum 
"Out of Time", publicat recentment i amb puntualitat al 
nostre país. 

Més tard que mai, sembla que això han pensat els 
realitzadors de sengles programes com són Metrópo-
lis a TV2 i Sputnic al C33 que coincidint amb el 
l lançament del LP, els primers els van dedicar un 
programa integre i els segons ens varen donar un deis 
seus concerts de la gira de l'any 89 per promocionar 
el seu anterior LP "Green". 

Segons el seu cantant Michael Stipe, aquest és el 
primer àlbum que inclou cançons d'amor, en concret 
en el t e m a "Low" és la p r imera de les seves 
composicions que surt la paraula "Love". Del LP ja 
s'ha extret un senzill "Losing my Religión" el vídeo-cl ip 
del qual ja ha tingut problemes a Irlanda on s'ha 
prohibit la seva emissió, per considerar ais responsa-
bles de la TV Irlandesa, que les seves imatges ofenen 
la religió Catòlica. 

J. ESTRADA 

UVENTUTS 
MUSICALS 

SANT FELIU DE GUÍXOLS 
CONCERTS DE PRIMAVERA 

CONCERT 4 
Diumenge 2 de juny - 1 9 h 
Pavelló Municipal d'Esports 

CORS DE GIRONA 
ORQUESTRA SIMFÒNICA DEL GARRAF 

Dir. Joan Lluís Moraleda 

RÈQUIEM DE W.A. MOZART 
(Any Mozart) 

Participen: 
Cor Maragall, Saba Nova, Cantoria, Undaris, 

Polifònica de Girona, Filharmonia 

Preu: 1200-Socis JJMM: 600 

CONCERT 5 
Divendres 7 de juny - 22 h 

Teatre-Auditori 

BIG BAND GIRONA 
Clàssics de Jazz 

Preu: 1000 - Socis JJMM: 500 

CONCERT 6 
Dijous 13 de j uny -20 h 

Teatre-Auditori 

TRIO D'ANDORRA LA VELLA 
Obres: 

Mendelssohn, Beethoven, Brahms 

Preu: 700 - Socis JJMM: entrada gratuïta 

JJMM SANT FELIU DE GUÍXOLS 
Rambla Vidal, 13 2a. Tel. 32 44 62 

PATROCINEN: 

AJUNTAMENT DE 
SANT FELIU DE GUÍXOLS 

Generalitat de Catalunya 
Departament de Cultura 

Diputació de Girona 
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PARLEM DE LA REPÚBLICA? 
Si consultem la Gran Enciclopèdia 

Catalana, trobarem la següent definició 
de REPUBLICA: «Forma de govern 
representativa, en la qual el càrrec de 
cap d'estat no és hereditari ni vitalici, 
sinó resultat d'una elecció popular, di-
recta 0 indirecta. En aquest sentit 
s'oposa a monarquia». 

Seguint amb la mateixa font 
d'informació, podrem veure que la 
durada del mandat presidencial, les 
seves funcions i les relacions amb ei 
poder legislatiu són determinades per 
la constitució. Segons la naturalesa 
d'aquestes relacions, la república pot 
ésser presidencialista o parlamentària 
i, segons la seva estructuració política, 
pot ésser unitària o federal. 

Potser val la pena d'aclarir els 
conceptes anteriors: 

República presidencialista: és 
aquella en què governa el president 
que és elegit pel poble i només és 
responsable davant els electors. 

República parlamentària: és aque-
lla en què el govern és responsable 
davant el Parlament. 

República unitària: és aquella en 
què el poder i l'administració radiquen 
exclusivament en el Parlament i govern 
central. 

República federal:és la que admet 
l'autonomia de les províncies o regions 

dintre de l'Estat del que depenen, i en 
què les regions comparteixen la 
sobirania amb el govern i el parlament 
federal. Crec que aquí caldria fer la 
distinció dels mots federal i confederal, 
ja que aquest últim implica que la 
sobirania dels membres tè més 
importància que el lligam federatiu. 

S'han trobat precedents d'aquesta 
forma de govern (república), en les 
democràcies grega i romana de 
l'antiguitat i en les ciutats italianes de 
les edats mitjana i moderna, si bé la 
idea republicana neix amb el concepte 
de soberanía nacional i té les primeres 
realitzacions en la independència nord-
americana i la Revolució Francesa. 

Podem trobar també referències a 
aquest mot en la lectura del TIRANT 
LO BLANC (1490), del qual enguany 
encara es commemora el cinc-cents 
aniversari de la seva publicació a 
València: «No haurà temor de la mort 
per defendre dones e donzelles, la 
república e la sancta Mare Sglésia». 

Actualment podem dir que la forma 
de govern republicana ha esdevingut 
majoritària a escala mundial, sobretot 
a partir de la independència llatino-
americana el segle XIX i el procés 
descolonitzador africà i asiàtic el segle 
XX. 

A l'estat espanyol també tenim 

antecedents d 'aquesta forma de 
govern; així trobem la Primera Repú-
blica Espanyola que abastà des de r i 1 
de febrer de 1873 fins al 29 de 
desembre de 1874, caracteritzada per 
la pugna entre els republicans unitaris, 
centralistes, i els republicans federals. 

Un segon intent d'instaurar la repú-
blica a l'estat espanyol el trobem ja 
dintre d'aquest segle queja se'ns aca-
ba: és la Segona República Espanyola, 
que comença el 14 d'abril de 1931, i 
acaba l 'I d'abril de 1939, com molts de 
nosaltres encara debem recordar. 
Després d'una guerra civil de tres anys, 
iniciada el 18 de juliol de 1936 i que va 
finalitzar amb la victòria de Franco i la 
instauració, sobre latotalitat del territori 
de l 'estat , d 'un nou règim: el 
franquisme, que no s'acaba í n s a la 
mort del dictador, ocorreguda el 20 de 
novembre del 75. 

Els nostres veïns francesos han 
tingut més sort amb la república. 
Efectivament, la Primera República 
Francesa va començar el 21 de 
setembre de 1792 i va acabar el maig 
de 1804. Després de d iverses 
vicissituds i alternances amb altres 
formes de govern, finalment s'instaura 
la Cinquena República Francesa 
(1958), que en l'actualitat està presidi-
da per François tvlitterrand. 

Si posem la mirada cap a Itàlia, 
veurem que es va constituir en repúbli-
ca després dels resul tats del 
referèndum institucional de 1946, que 
posà terme a la monarquia dels Savoia. 

Bé, si he fet aquestes consi-
deracions i aquesta breu pinzellada 
històrica, ha estat per diverses raons: 

a) Hi ha un fet que em crida l'atenció: 
la nostra premsa diària, les revistes, la 
ràdio (confesso que n'escolto poca), la 
televisió, sembla que no tinguin cap 
interès en parlar d'aquest tema. És a 
dir, vivim sota una Monarquia Consti-
tucional Parlamentària, i sembla que a 
tots ja ens estigui bé. Jo vull creure que 
de republicans també n'hi deu haver. 

b) Ara s'acosten les eleccions 
municipals, i espero que l'opció repu-
blicana sigui present a molts municipis 
de les nostres comarques. És una 
manera de començar a incidir en el 
govern de la nostra Nació, de cares a 
les futures autonòmiques. 

c) Potser la publicació d'aquest 
senzi l l t rebal l , pot desvet l lar la 
consciència d'algú i fer-li venir ganes 
de dir-hi la seva. Si aconseguís això, 
em donaria per molt satisfet. 

TOMÀS ROSÉS 
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AJUNTAMENT DE SANT FELIU DE GUÍXOLS 

Maig 
Dia 1 Prova "ENDURO" organitza Associació Turística Guixolenca 

(matí zona "Butà"). Col·labora Ajuntament S.RG. 
Cursa Ciclista. Organitza Sport Ciclista G. Col·labora 
S.F.G. (passeig). 

Dia 3 A les 10'30 h de la nit al Teatre-Auditori Municipal: "Els 
milions de l'oncle" (Arlequí de paper). 

Dia 4 Esbart dansaire Sant Cugat a les 22'30 h al Teatre Municipal. 
Dia 9 Cicle Concerts de Primavera (Lluís Avedaño-piano i M. 

Alonso-trompeta). A les 22'30 h al Teatre Municipal. 
Organitza: Joventuts Musicals. 

Dia 10 Inauguració de la nova seu de la Policia Local. 
Dia 11 Matí: Campionats territorials de Voleibol. Pavelló M. 

Matí i tarda: Copa Catalana de Gimnàstica. 
Dia 12 Aplec Pedralta. 

Tarda: Copa C. de Gimnàstica al pavelló. 
Dia 18 Matí i tarda: Campionat territorial Voleibol, al pavelló. 

18 h: Exposició de flors al monestir / Inauguració / 
Xerrada-col·loqui sobre Bonsais. 

Dia 19 22 h: Exposició de flors. 
Dia 24 22:30 h: Teatre. Companyia BENET ESCRIVÀ. "La barca 

sense pescador". 
Dia 25 12,30 h: Passeig. Espectacle Infantil "Xip-Xap". 

22,30 h: Teatre. Companyia BENET ESCRIVÀ. "La barca 
sense pescador". 

Dia 26 Aplec de la Sardana. 
22'30 h:Teatre. Companyia BENET ESCRIVÀ. "La barca 
sense pescador". 

Dia 28 22'30 h: Teatre Municipal. Cicle de Concerts de Primavera. 
TRIO ANDORRA. 
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vagó de cua 

DEMOGRAFIA 
Castell • Platja d'Aro 

NAIXEMENTS 

Juan Gómez Álvarez (8-2-91) 
Pol Inglés Mayólas (15-2-91) 
Carlos Martínez Morata (14-2-91) 
Jordina Dalmau Iria (19-2-91) 
Lucia Castillo Chueco (28-2-91) 
Paula Pou García (1-3-91) 

MATRIMONIS 

Jorge Agustí Roca amb Marta Ribas Biadiu 
(3-2-91) 
Narciso Guijarro Santaella amb Ma. Isabel 
López Ruiz (9-2-91) 
Antonio Marciano Muñoz Alberni amb En-
carnación Moneada Alonso (16-2-91) 
Ignacio Javier Vicente Pons amb Midaovi 
Nouzha (23-2-91) 
Antoni Puig Castaño amb Cristina Roger 
Rodríguez (9-3-91) 

Tomás Tallero Bonavia amb Anna Martí Gil 
(16-3-91) 
Henri Rutllant Sureda amb Anna Maria 
Padrol Barceló (23-3-91) 
Enrique Bagué Vila amb Teresa Ma. Ve-
gas Pacheco (23-3-91) 

DEFUNCIONS 

Juan del Campo Besca (19-2-91) 
Rosendo Llach Vendrell (23-2-91) 
Concepción Capella Corbera (28-2-91) 

Reemplaçament 90-91 - Santa Cristina d'Aro 
Cognoms, Nom Cos Regió Crida 

Albertí Aymerich, Jordi 
Anglada Aranda, Enric 
Baudina Puertas, Jordi 
Bautista Galea, Joaquim 
Campos Sabarí, Josep 
Congost Amagat, Jaume J. 
Finazzi Pallarès, Jordi 
Llambi Juan, Gerard 
Martí Sánchez, Joan L. 
Peraira Roselló, Xavier 
Pretei Martín, Pere 
Román Sampedro, Jordi 
Soler Stirling, F.X. 
Taberner Costa, Jordi 
Valenzuela García, Xavier 

Us desitgem un bon sojorn 

Terra 
Terra 
Terra 
Terra 
Terra 
Terra 
Terra 
Terra 
Terra 
Terra 
Terra 
Terra 
Terra 
Terra 
Marina 

ELECTRODOMESTICS 
LLISTES DE NOCES 
OBJECTES DE REGAL 
SERVEI TÈCNIC 

C/Alacant, 109 
Sant Feliu de Guíxols 

Girona 
Tel. (972)325003 

EVARA 3 1 

Pirinenca 
Pirinenca 
Pirinenca 
Pirinenca 
Pirinenca 
Pirinenca 
Pirinenca 
Pirinenca 
Pirinenca 
Pirinenca 
Pirinenca 
Pirinenca 
Ceuta 
Pirinenca 
Estret 

Oriental 
Oriental 
Oriental 
Oriental 
Oriental 
Oriental 
Oriental 
Oriental 
Oriental 
Oriental 
Oriental 
Oriental 

Oriental 

5 
4 
2 
2 
6 
2 
6 
3 6 
2 
2 
4 
3 
4 
5 

Manteniment Mecànic i Elèctric de Piscines 
TRACTAMENT D'AIGÜES 
Ferro - Manganès - Calç 

JOAQUIM HORNOS i CLARA 
MESTRE INDUSTRIAL 

C/ Nou, 7 - Tel. (972) 81 94 30 
17249 CASTELL D'ARO (Girona) 

ARTICLES DE VIATGE 
CISTELLERIA - BOSSES 
HULES - PARAIGÜES CASA RUBAU 

Rutlla, 21 - Telèfon 320984 
17220 SANT FELIU DE GUÍXOLS 

EL CARRILET 34 



Restaurant 

imc S'^qaró 
^ H O T E L 

La Gastronomia Marinera 
amb l'incomparable marc 
de la Badia de Sant Feliu 

Marc ideal 
per treure el millor profit 
a les seves reunions 

Alta Gastronomia Catalana 
dins l'ambient incomparable 

d'una Masia del Segle XIV 

El seu banquet de noces 
arran de mar 
Descobreixi-hol! 

H FIOTEL 



SANTA CRISTINA D ARO 
LA VALL, EL MAR i LA MUNTANYA 

Exclòs Préstec 

ZONA RESIDENCRL 


